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يادداشت- 1

 حل مشكل
 اموال بلوكه شده در عراق

برخي افراد سفر اخير كاظمي 
نخست وزير عراق به عربستان 
را دليلي بر چرخش استراتژيك 
اين كش��ور از ايران به سمت 
عربس��تان تحلي��ل و ارزيابي 
كرده اند كه ب��ه نظرم تحليل 
درستي نيست. براي تحليل 
درس��ت بايد ببيني��م قدرت 
نخست وزيري در عراق تا چه اندازه است. واقع آن است 
كه آقاي كاظمي نخس��ت وزير دوران گذار عراق است و 
كار خاص و بنيادين��ي در خصوص روابط راهبردي اين 
كشور نمي تواند انجام دهد. اساسا مشكل عراق اين است 
كه هنوز مفهومي به عنوان حاكميت واحد در اين كشور 
وجود ندارد. بخشي از قدرت در پارلمان اين كشور تجميع 
شده، بخشي در احزاب است، بخشي در نخست وزيري 
است، بخشي از قدرت در عشاير است و... اين طور نيست 
كه كاظمي بتواند ناگهان اعلام كن��د، رويكرد تازه اي از 
ايران به سمت عربستان خواهد داشت. اساسا عربستان 
به اندازه اي توانايي ندارد كه بتواند نيازهاي عراق را تامين 
كند، وعده هاي اين كشور نيز اغلب به نتيجه اي نرسيده 
است. عراق به دنبال آن است كه از طريق متنوع ساختن 
رويكردهاي راهبردي، رقابتي بين شركايش براي بهبود 
شاخص هاي ارتباطي ايجاد كند. جداي از عربستان، با 
اردن، مصر و... نيز يك چنين روابطي را ايجاد مي كنند، اما 
نتايج مورد نظر اغلب به دست نيامده است. اما روابط عراق 
و ايران با توجه به رويكردهاي تاريخي، اقليمي و سرزميني 
واجد ويژگي هاي بنياديني اس��ت كه قابل مقايس��ه با 
نمونه هاي مشابه نيست.  اخيرا نشانه هاي روشني از حل 
مشكلات موجود بر سر توسعه روابط اقتصادي و راهبردي 
ايران و عراق، مش��اهده ش��ده كه مبتني بر آن مي توان 
چشم اندازي از بهبود مناسبات و حل مشكلات اقتصادي 
را ارايه كرد. اينكه ايران بايد از همه ظرفيت هاي سياسي 
و راهبردي خود، براي تاثيرگذاري در بهبود مناس��بات 
ارتباطي خود با همسايگان از جمله عراق استفاده كند، 
ادامه در صفحه 6 يك امر غيرقابل انكار است.  

سيد حميد حسيني

قيمت خودرو در ماه هاي پيش رو كاهش مي يابد يا  افزايش؟ 

بازار خودرو در فاز انتظار
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يادداشت-4

عامل ديگري براي گراني ارز فانوس دريايي خاموش

دست دولت كوتاه شد

اگر ش��ما به ج��اي رييس كل 
بان��ك مرك��زي بودي��د، چه 
مي كرديد؟ اين پرسشي است 
كه اين روزها در واكنش به برخي 
س��وءمديريت هاي رخداده در 
بان��ك مركزي برخ��ي فعالان 
رسانه اي مطرح مي كنند. بايد 
بدانيم بانك ه��اي مركزي در 
كشورهاي مختلف يك نهاد مستقل هستند. وقتي گفته 
مي شود بانك هاي مركزي، مستقلند به اين معنا نيست 
كه بانك هاي مركزي ساز خودشان را در اقتصاد مي زنند 
و توجهي به هارموني كلي اقتص��ادي ندارندبلكه به اين 
معناست كه بانك هاي مركزي سياست گذاري هاي پولي 
را در بازه زماني  طولاني مدت بررس��ي و اتخاذ مي كنند. از 
نرخ بهره تا نرخ تورم و ساير تصميم سازي هاي اقتصادي 
مهم كه شمايل كلي اقتصاد كشورها را مي سازند، متاثر از 
تصميم سازي هاي اين نهاد مهم پولي و مالي است. به طور 
كلي نكاتي كه در خصوص عملكرد بانك مركزي مي توان 

طرح كرد، شامل اين موارد هستند.
نخست؛ در تاريخ اقتصادي معاصر ايران، متاسفانه پس از 
يك دوراني كه بانك مركزي ايران از اوايل تاسيس خود تا 
انتهاي سال هاي 52 تا 53 خورشيدي مقتدر بود، بانك هاي 
مركزي به مرور به قلك دولت ها بدل ش��دند. روندي كه 
تا امروز هم تداوم داش��ته است. البته فراز و فرودهايي هم 
در اين ميان وجود داشته اس��ت؛ فراز و فرودهايي كه هم 
متاثر از شرايط كلي اقتصادي بودند و هم نشات گرفته از 
شخصيت و كاراكتر روس��اي بانك مركزي. اما مساله اي 
كه در سال هاي اخير ش��اهد وقوع آن بوديم، نوعي حواله 
دادن مسووليت و ايجاد دوقطبي بين مسووليت ها و نظرات 
فردي است. در هيچ جاي دنيا شما شاهد اظهارنظرهايي به 
اين شكل نيستيد كه رييس كل بانك مركزي روبه روي 
افكار عمومي بايس��تد و بگويد؛ شخصا با سياست توزيع 
15ميليارد دلار ارز ترجيحي تنها در طول يك سال مخالف 
بوده اس��ت، اما در عين حال هيچ حرك��ت و اقدامي براي 
مخالفت با آن صورت نداده است. سياست اشتباه ارزپاشي 
كه مجموعه فعالان اقتصادي و تحليلگران آگاهي دارند 
نه تنها اثر مثبتي بر شاخص هاي اقتصادي نداشته، بلكه 
دامنه وسيعي از مشكلات اقتصادي امروز كشور در حوزه 
رشد نرخ تورم، توسعه پايه پولي و سقوط ارزش پول ملي 
نيز برآمده از اين تصميم اش��تباه بوده است. اما در اقتصاد 
ايران يك چنين اظهارنظرهايي مطرح مي شود و رييس 
كل بانك مركزي با صراحت اعلام مي كند كه با يك چنين 
تصميمي مخالف بوده اما به دليل اينكه مجبور به تبعيت از 
سياست گذاري هاي دولت بود؛ ناچار به تمكين از اين نظر 

اشتباه شده است.  
دوم؛ فراموش نكنيد در همه جاي دنيا اين روساي بانك 
مركزي هستند كه بايد به دولت براي اتخاذ تصميمات 
درست راهنمايي داش��ته باشند، نظرات كارشناسي 

دهند و در صورت نياز تصميمات اشتباه را وتو كنند. 
ادامه در صفحه 5

يكي از موضوعاتي كه در حال 
حاضر با آن مواجه هس��تيم، 
فراهم شدن سود قابل توجهي 
براي صادرات است، به همين 
دليل است كه در زمينه قيمت 
جهش به وج��ود آمده و هنوز 
قيمت كالا در داخل كشور به 
اندازه كافي تطبيق داده نشده 
است. يعني چندين سال تلاش صادركنندگان حرفه اي 
در شرايط ركود اقتصادي براي بازاريابي و فروش، ظرف 
مدت چند ماه به راحتي به خاطر ورود افراد غيرحرفه اي، 
قاچاق يا صادرات غيرحرف��ه اي كالا زير قيمت تثبيت 
شده در بازار هدف براي كسب سود بدون توجه به منافع 
بلندمدت صادرات از بين برود. با نگاه به اين مس��ائل در 
بلندمدت قيمت هاي رقابتي ما و برند ايراني حتما آسيب 
خواهد ديد. در واقع اين اتفاق موضوعي است كه در حال 
تجربه  آن هستيم و نمونه هاي مشابه آن را قبلا ديده ايم و 
الان نيز بسيار بيشتر قابل ملاحظه است. علاوه بر موارد 
بالا انتقال نامناسب و توافقات غيرحرفه اي با خريداران 
زمينه را حتي پس از اينكه تخفيفات مناسبي حاصل و 
فضاي صادراتي اصلاح شد به گونه اي به بازار هدف آسيب 
مي زند كه متاسفانه تا مدت ها صادر كننده حرفه اي بايد 
ادامه در صفحه 5 تلاش كند و  ... 

دست دولت از بورس دور شده 
است اين بيش��ترين جمله اي 
است كه در روزهاي اخير مطرح 
ش��ده. در روزهاي اخير و سال 
جديد كه به انتهاي ماه اول خود 
نزديك مي شود ولي هيچ روند 
مثبت و سبزي در اين چندين 
روز شروع فعاليت در سال جديد 
وجود نداش��ته و اميد هاي س��هامداران براي بازگشت به 
حداقل سرمايه خود كم و كمتر مي شود، اين در صورتي 
است كه هر روز معاملات كمتري نسبت ديروز خود ثبت 
كرده است و عملا ركود بازار را فرا گرفته و هر روز صف هاي 
فروش فزوني پيدا كرده و دولت ديگر سخني از حمايت از 
بورس يا حمايت حقوقي ها خبري نيست برخي نيز بر اين 
باورند كه دولت در هفته هاي آتي با رويكردي مانند سال 
گذشته به دنبال جمع آوري نقدينگي از بازار و تامين مالي 
خود از طريق عرضه سهام هاي دولتي در بالاترين قيمت 
خود دوباره از تزريق سرمايه نقدي هنگفتي به دولت انجام 
شود، اما اين پيام و موضوع به چه ميزان قابل قبول است و در 
دوره اي كه به انتخابات رياست جمهوري نزديكتر ميشويم 
وعده ها در خصوص اقتصاد بيشتر خواهد شد بايد ديد در 
روزهاي آينده چه روندي در عملكرد مس��وولان خواهند 
ادامه در صفحه 6 داشت و ... 

حسن فروزان فرد پيمان مولوي

حامد علي محمد

 همتي: عامل رشد پايه پولي
 تبديل منابع ارز مسدود به ريال است

 به دنبال اعتراض بانك مركزي به صندوق بين المللي پول 
در تخمين ميزان ذخاير ارزي ايران

آيا سرمايه گذاري در بازار 
مسكن افت مي كند؟

 كارگران
 و روند روبه رشد تورم

»تعادل« آخرين دور مذاكرات هسته اي در وين را بررسي مي كند

ايران اورانيوم با غناي ۶۰ درصد توليد كرد
رابرت مالي: امريكا در حال طراحي نقشه اي براي احياي برجام است

 سقوط قيمت بيت كوين 
 از ۶۴ هزار دلار 
به ۶۱ هزار دلار

پشت پرده كاهش 7 ميليارد دلاري 
صادرات ايران از نظر همتي
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 صندوق بين المللي پول: 
ذخاير ارزي ايران ۱۱۵ ميليارد دلار شد

پيامد پنهان 
ماليات از 

خانه هاي خالي

 با دستمزد
 ۴ ميليون توماني 

 مي توان 
زندگي كرد؟

برگ  برنده ايران

بيت كوين 
عقب نشست

زهرا سليماني| حال و هواي مذاكرات هسته اي ايران با 
كش��ورهاي 1+4 و با حضور امريكا، شباهت هاي فراواني با 
آخرين روزهاي مذاكرات برجام در س��ال 2015 پيدا كرده 
است؛ ايامي كه ظريف و كري در شمايل دو وزير امور خارجه 
در آستانه دس��تيابي به توافق، ناگهان دس��ت از مذاكرات 
كشيدند تا براي آخرين هماهنگي ها راهي پايتخت هايشان 
ش��وند. اين بار اما، آخرين دور مذاكرات هس��ته اي با هدف 
احياي برجام در شرايطي در وين در جريان است كه بر اساس 
اعلام يك  مقام اتحاديه اروپا هيات هاي مذاكره  كننده ايراني 
و امريكايي براي مشورت هاي داخلي درخصوص چگونگي 
نجات برجام به كشورش��ان بازمي  گردند تا بعد از مشخص 
شدن نقشه راه، براي ادامه گفت وگوها به وين بازگردند. مشابه 
اتفاقي كه پيش از اين در زمان نهايي ش��دن برجام در سال 
2015نيز از سوي ظريف و جان كري تكرار شده بود تا دو وزير 
امور خارجه براي كسب آخرين مشورت ها و اخذ نظر نهايي 
مقامات مافوق خود راهي پايتخت هايشان شوند. اين بار اما 
مذاكره كنندگان دو كشور نه براي آخرين هماهنگي ها براي 
رسيدن به توافق نهايي، بلكه با هدف اخذ دستورالعمل هاي 
لازم براي تداوم مذاكرات اس��ت كه راهي كشورهايش��ان 
مي ش��وند. ايران اعلام كرده بدون تهيه كامل ليست هاي 
تحريم هاي ايالات متحده و پايان دادن به آنها، احياي برجام 
از منظر ايران هيچ معن��ا و مفهومي ندارد؛ تحريم هايي كه 
مقامات حوزه ديپلماسي ترامپ در پاييز 2020 بعد از شكست 
ترامپ در انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا با برپا كردند 
»ديوار تحريم« درصدد پايدار كردن يكي از سياست هاي 
ناموفق خود يعني اعمال فشار حداكثري عليه ايران برآمدند 
و تحليلگران آن را نوعي مين گذاري در مسير توافق تحليل و 
تفسير كرده بودند. هدف اين تحريم هاي دامنه دار و پيچيده 
بر اس��اس اعلام مقامات وقت ايالات متحده خراب كردن 
تمام پل هاي پشت سر دولت بعدي براي بازگشت سريع به 
برجام بود. در نقطه مقابل مطالبات مذاكره كنندگان ايراني 
در خصوص تحريم ها، مقامات امريكايي و اروپايي در عين 
حال كه مذاك��رات وين را گامي رو به جلو ارزيابي كردند، از 
غني سازي 60درصدي ايران ابراز نگراني و اعلام كردند براي 
مشورت با روساي خود بايد در اين زمينه كسب تكليف كنند. 
اما اعلام غني سازي 60درصدي ايران بعد از آن اطلاع رساني 
شد كه بامداد روز يكشنبه حادثه  اي در بخشي از شبكه توزيع 
برق تاسيسات غني سازي نطنز )مجتمع غني سازي شهيد 
احمدي روشن( رخ داد كه بنا به شواهد و قرائن به احتمال زياد 
رژيم صهيونيستي در آن دست داشته است. در پي اين حادثه، 
سيد عباس عراقچي از آغاز غني سازي 60 درصد اورانيوم در 
كشور خبر داد و در نامه اي به رافائل گروسي مديركل آژانس 
بين المللي انرژي اتمي اعلام كرده است كه ايران غني سازي 
60 درصدي را آغاز مي كند.عراقچي همچنين اعلام كرد: 
يك  هزار س��انتريفيوژ ديگر با 50 درصد ظرفيت بيشتر به 
ماشين هاي موجود در نطنز، علاوه بر جايگزيني ماشين هاي 
صدمه ديده، اضافه مي شود. پيتر استانو، سخنگوي روابط 
خارجي اتحاديه اروپا تصميم ايران مبني بر غني سازي 60 
درصدي از لحاظ »اشاعه هسته اي« را »بسيار نگران كننده« 
خواند. نهايتا در پي نشست روز گذشته كميسيون مشترك 
برجام، مقرر ش��د كه گفت وگوهاي فني در نشس��ت هاي 
كارشناسي در دو حوزه رفع تحريم و مسائل هسته اي، ادامه 
يابد. ضمن اينكه عنوان شد نتايج نشست هاي اين دو گروه 

كارشناسي به كميسيون مشترك اعلام مي شود.

   دست هاي خالي امريكا در مذاكره با ايران
»بايدن در برابر ايران كوتاه آمد و درمقابل چيزي به دس��ت 
نياورد.« اين عباراتي است كه روزنامه نيويورك پست ديروز 
با استفاده از آنها تلاش كرد، تصويري از فضاي كلي نشست 
مشترك برجام با حضور كشورهاي 1+5 و ايران ارايه كند. 
روزنامه اي 214 س��اله و عامه پسند با تيراژي بيش از 500 
 News( هزار نسخه در روز كه مالك آن شركت نيوزكورپ
Corp( روپرت مرداخ اس��ت. از منظر هيات تحريريه اين 
روزنامه برگ برنده در اين مذاكرات در اختيار ايراني اس��ت 
كه هر روز توانايي هاي تازه اي در خصوص دانش هسته اي 
رو مي كند و بعد از اعلام غني سازي 20درصدي اعلام كرده 
كه غني سازي 60درصدي را در دستور كار قرار داده است. 
هيات تحريريه نش��ريه امريكايي نيويورك پس��ت در يك 
مقاله انتقادي عليه دولت بايدن درباره مذاكرات برجام كه 
در وين در جريان است، نوشت تيم مذاكراتي بايدن در برابر 
ايران كوتاه آمد و خود هيچ امتيازي به دست نياورد.هيات 
تحريريه نيويورك پست در ادامه اين مطلب افزود: حتي تا 
پيش از انجام مذاكرات رو در رو و درحالي كه هيات هاي ايران 
و امريكا در وين به سر مي برند، تيم بايدن و به طريقي وزارت 
خارجه امريكا از آمادگي واشنگتن در برداشتن تحريم هاي 
ايران خبر داد. »ند پرايس« سخنگوي وزارت خارجه امريكا 
گفت »امريكا آماده اس��ت تا تمامي تحريم ه��ا را بردارد«، 
اين درحالي اس��ت كه اين موضوع در تضاد با برجام است.

اين نشريه پرقدمت امريكايي درادامه مي نويسد: در همان 
روزهاي اول رياست جمهوري جو بايدن، طرف هاي اروپايي 
تلاش داشتند تا وي را به برداشتن برخي تحريم  هاي ايران 
كه از دولت قبل اعمال شده بود، ترغيب كنند اما بايدن گفته 
بود كه ابتدا بايد تهران گام نخست را بردارد. اروپايي ها با تيم 
بايدن )در مذاكرات( براي آزاد ساختن يك ميليارد دلار از 
دارايي هاي ايران چنانچه تهران اقدام به توقف غني سازي 
20 درصدي اورانيوم كند، ب��ه رايزني پرداختند؛ امري كه 
ايران آن را رد كرد و خواستار آزاد سازي تمامي عوايد حاصل 
از صادارات خود كه حدود 30 ميليارد دلار اس��ت، شد. اين 
نشريه امريكايي افزود: در مقابل واشنگتن خواستار آن شد 
كه در قبال آزاد س��ازي برخي دارايي هاي ايران، تهران نيز 
اقدام به توقف غني س��ازي با غلظت 20 درصد كند و كار بر 
روي سانتريفيوژهاي پيشرفته را متوقف سازد كه اين بار ايران 
اين پيشنهاد را رد كرد. هيات تحريريه نيويورك پست آنگاه 
نوشت: چرا تيم )مذاكراتي( بايدن تعجيل دارد و زمين را به 
حريف واگذار كرده است؟ ايران قادر است با توجه به  بندي 
كه به انقضاي محدوديت هاي هس��ته اي ايران اشاره دارد، 
در هر حال طي يك دهه آينده برنامه هسته اي خود را آغاز 
كرده و به پيش برد، پس ايران است كه بايد تعجيل داشته 
باشد. اما در شرايطي رسانه هاي امريكايي برگ برنده ايران را 
توانايي كشورمان در توسعه دانش هسته اي عنوان مي كنند 
كه برخي طيف هاي تندرو در كشور طي سال هاي گذشته به 
دليل آنچه كنار گذاشته شدن فعاليت هاي هسته اي از سوي 
دولت تدبير و اميد عنوان مي كردند، دولت را مي نواختند و 
تندترين انتقادات را مورد توجه دولت مي كردند. در همين 
خصوص سخنگوي مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا 
در واكنش به آغاز غني سازي 60 درصدي اورانيوم در ايران 
گفت كه مذاكرات اعضاي برجام در وين به همين دليل جريان 
دارد كه اين توافق به طور كامل اجرا و تحريم هاي امريكا رفع 
شود. پيتر استانو ديروز در گفت وگو با خبرنگاران اين مطلب را 

بيان داشت و عنوان كرد: اينها تحولات نگران كننده اي است 
و هيچ توجيه معقول و نظامي از سوي ايران وجود ندارد. اما 
دقيقا به همين دليل است كه درگير مذاكرات وين هستيم تا 
اطمينان حاصل كنيم كه از اين گام ها به عقب بر مي گرديم، 
ايران به اجراي تعهداتش در توافق برجام باز مي گردد و راهي 
پيدا كنيم كه تمام طرف ها به طور كامل به برجام پايبند باشد 
و تحريم هاي امريكا رفع ش��ود. وي افزود: ما هنوز سرگرم 
مذاكرات هستيم و اين روند روي تمام تلاش هاي ديپلماتيك 
ممكن متمركز است تا راه حلي را پيدا كنيم كه درگير اقداماتي 
كه اكنون درباره آن صحبت مي كنيم نباشيم. او در پاسخ به 
س��والي درباره بارگشت پذير بودن تدابير جبراني ايران هم 
گفت: از نظر ما تمام تصميم هاي گرفته شده )از سوي ايران( 
قابل بازگشت است. هدف اصلي مذاكرات وين هم اين است 
كه توافق هس��ته اي به طور كامل اجرا شود و اگر در مسير 
مذاكرات به توافق برسيم تمام تصميم ها و اقدامات صورت 

گرفته به عقب برگردد.

  نماينده امريكا در امـور ايران در حال آغاز 
طراحي نقشه اي براي احياي برجام

يك��ي از چهره هايي كه به نظر مي رس��د، ريس��مان اصلي 
راهبردهاي امريكا براي بازگشت به برجام را در دست دارد، 
رابرت مالي، نماينده ويژه امريكا در امور ايرانيان اس��ت كه 
اظهاراتش در حكم راهبردهاي اصلي امريكا در مواجهه با ايران 
است. فارين پاليسي ديروز در گزارشي مدعي شد كه رييس 
هيات مذاكره كننده امريكا در وين مي خواهد پيشنهاد رفع 
برخي از تحريم ها را در ازاي بازگشت ايران به توافق هسته اي 
مطرح كند. بر اين اساس اعلام شده رابرت مالي، نماينده ويژه 
امريكا در امور ايران و رييس هيات مذاكره كننده واشنگتن در 
وين در حال آغاز طراحي نقشه اي براي احياي برجام است. 
به گفته منابع نزديك به مذاكره كنندگان اروپايي و امريكايي 
رابرت مالي قصد دارد پيشنهاد رفع تحريم ها را به ايران ارايه 
دهد؛ آنقدري كه ايران حاضر باش��د به توافق بازگردد اما نه 
آنقدري كه بايدن را هدف تندروهاي امريكايي از جمله برخي 
از اعضاي حزب دموكرات كه مخالف هر گونه اجماعي با ايران 
هستند، قرار دهد. علي واعظ از گروه بين المللي بحران در اين 
خصوص اظهار كرد: تاكنون درخصوص تحريم به خصوصي 
صحبت نش��ده اس��ت و تنها راه هاي جامع كسب اعتماد 
مطرح شده اند. كاري كه آنها در اين هفته انجام مي دهند، 
نهايي سازي فهرستي از اقدامات است كه دو طرف بايد براي 

بازگشت به پايبندي به برجام انجام دهند.

  بدون برداشتن تحريم ها توافق معنايي ندارد
قبل از اظهارنظرهاي مالي، اين عراقچي بود كه نقش��ه راه 
پيش روي امريكا براي دس��تيابي به يك توافق را مشخص 
كرد. سيدعباس عراقچي، رييس تيم مذاكره كننده ايراني 
در وين نيز پس از برگزاري نشست روز پنجشنبه گفت كه 
شركت كنندگان در جلسه كميسيون مشترك برجام تبادل 
نظرات بسيار سختي داشتند، اما همه آنها توافق كردند كه 
پيش بروند. اگرچه هنوز اختلافات��ي داريم، اما اين منافع 
مشترك را داريم كه بايد به جلو حركت كنيم و بايد اين روند 
را تسريع كنيم تا در اسرع وقت به نتيجه برسيم. وي گفت: 
آنها بايد همه تحريم ها را بردارند و ما به ليست تحريم ها نياز 
داريم و اين بايد كار ما در اين دور از بحث باش��د، زيرا بدون 
ليست )تحريم ها( من فكر نمي كنم كه بتوانيم پيشرفتي 

داشته باشيم. به گفته عراقچي، تهران همچنين آماده است 
ليستي مشابه درباره اقدامات هسته اي كه بايد اتخاذ شود، 
تهيه كند. معاون وزير امور خارجه ايران همچنين بر ضرورت 
تهيه ليستي از تحريم ها توسط ايالات متحده تأكيد كرد و 
گفت: بدون آن »هيچ اتفاقي نخواهد افتاد.« وي اظهار داشت: 
من نمي توانم بگويم كه خوش بين هستم، اما فكر مي كنم كه 
در مسير خوبي قرار داريم، اگر چه تأثيرات منفي تحولات 
روزهاي گذشته را داشتيم و بايد به نوعي آن را مديريت كنيم. 
عراقچي گفت كه ليست تحريم ها بايد شامل اشخاص ثالثي 

باشد كه به دليل همكاري با ايران تحريم شده اند.

   دانشـمندان ايراني بـه اورانيوم با غناي ۶۰ 
درصد دست يافتند

در شرايطي كه موضوع آغاز غني سازي هاي 60 درصدي 
ايران به عنوان محور اصلي گفت وگوهاي طرفين در وين 
مطرح بود، انتشار خبر گفت وگوي معاون رييس جمهوري 
و رييس س��ازمان ان��رژي اتمي در خصوص دس��تيابي 
دانشمندان صنعت هسته اي كشور به اورانيوم با غناي 60 
درصدي بازتاب هاي فراواني در فضاي بين المللي و محل 
مذاكرات داش��ت. علي اكبر صالحي ديروز در گفت وگوي 
تلويزيوني افزود: اقدام بزرگي انجام شده و با آقاي قاليباف 
به عنوان رييس مجلس شوراي اسلامي همواره در تماس 
هستيم؛ ما در چارچوب قانون اقدام راهبردي عمل كرديم 
و سير  تحولات فعاليت هاي هسته اي در چارچوب قانون را 
به استحضار ايشان مي رسانيم. صالحي افزود: امروز )جمعه( 
نزديك سحر به اطلاع ايشان اين دستاورد بزرگ را رساندم و 
ايشان هم اعلام كردند. از وي و از رييس كميسيون امنيت 
ملي قدرداني مي كنم كه به لحاظ مسائل مالي و ديگر موارد 
كمك مي كنند كه قانون مجلس را به پيش ببريم. دوستاني 
كه اين مورد را در قانون وارد كرده بودند به ما گفته بودند با 
احتياط جلو برويد و مي خواستند در مذاكرات با حسن نيت 
جلو برويم، ولي با اتفاقي كه رخ داد دستور دادند اين كار را 
سريع تر انجام بدهيم. صالحي خاطرنشان كرد: چهارشنبه 
دس��تور راه اندازي 60 درصد را دادي��م و 40 دقيقه بامداد 
امروز )جمعه( محصول 60 درصد را گرفتيم. محصولي كه 
الان مي گيريم حدود ۹ گرم در س��اعت است. دارند روي 
چيدمان زنجيره ها كار مي كنند ك��ه توليد 60 درصد ما 
كمتر مي شود و ممكن است به 5 تا 6 گرم برسد. اما با اين دو 
زنجيره همزمان 20 درصد توليد مي كنيم. هم 60 درصد 
و هم با يك تزريق همزمان، 20 درصد توليد مي كنيم كه 
در يكي دو روز آينده بهينه سازي ها به پايان مي رسد.  اين 
نشان از آمادگي سازمان انرژي اتمي دارد كه وقتي دستوري 
از سوي مقامات مسوول مي رسد اين آمادگي را دارد كه آن 
دستور را به فوريت انجام دهد. اكنون هر غنايي را اراده كنيم، 
امكانپذير اس��ت و هر لحظه قادر به اين كار هستيم. وي با 
بيان اينكه بعد از خرابكاري نطنز هيچ آلودگي در آن محل 
نيست، گفت: اگر آلودگي بود نمي گذاشتيم عزيزان مان 
در آن محيط كار كنند و اگر آلودگي بود بازرسان از محل 
بازرسي نمي كردند. با عبور از اين فضاي پر از فراز و نشيب بود 
كه مذاكره كنندگان با هدف كسب اطلاع از مقامات مافوق 
خود راهي پايتخت هايشان شدند تا بعد از مشورت هاي لازم 
و كسب هماهنگي ها به محل مذاكرات بازگردند. مذاكراتي 
كه هنوز خبري رس��مي در خصوص تحولات آينده آن به 

بيرون درز نكرده است. 



گروه كلان| محسن  شمشيري|
به دنبال اعتراض بانك مركزي به صندوق بين المللي پول 
در تخمين ميزان ذخاير ارزي ايران، صندوق بين المللي 
پول در ايميلي رسمي به بانك مركزي، ضمن ابزار تاسف از 
سوء برداشت پيش آمده، عدد اعلامي پيشين را تخميني 
مبني بر فروض از ذخاير »قابل اس��تفاده كشور« اعلام و 
تخمين خود از »كل ذخاير رس��مي ناخالص« ايران را به 
ميزان 115 ميليارد دلار اصلاح كرد. گفتني است اشكال در 
خصوص ساير موارد برآوردي صندوق همچنان پابرجاست 
كه براي رفع اين اشكالات نيز پيگيري هاي لازم از طرف 
بانك مركزي انجام مي گيرد. »عبدالناصر همتي« رييس 
كل بانك مركزي۲۴ فروردين م��اه، گفت: گزارش اخير 
صندوق بين المللي پول از تخمين مي��زان ذخاير ارزي 
بانك مركزي، يك خطاي فاحش و گزارشي غلط و ناشي 
از اطلاعات ناقص آنها اس��ت. انتشار يك تخمين اشتباه 
ازسوي صندوق، بدون اخذ تاييد از بانك مركزي، همانند 
رفتار همراه با تبعيض آنها، زيبنده صندوق بين المللي پول 
نيست.صندوق بين المللي پول در تازه ترين گزارش خود از 
وضعيت اقتصادي كشورهاي خاورميانه و آسياي مركزي 
ادعا كرده بود كه ذخاير ارزي قابل دسترس ايران به چهار 

ميليارد دلار در سال ۲۰۲۰ رسيد.
از سوي ديگر، جهاد آزور، مدير بخش خاورميانه و آسياي 
مركزي صندوق بين المللي پ��ول به تازگي اعلام كرد: ما 
انتظار داريم اقتصاد ايران در سال جديد و آينده ميلادي 
رش��د مثبت را ثبت كند و اين در حالي است كه اين نهاد 
بين المللي در گزارش پاييز س��ال گذش��ته خود پيش 
بيني كرده بود اقتصاد ايران در س��ال ۲۰۲۰، پنج درصد 
كوچك تر ش��ود )يعني به منفي5 درصد برس��د(، اما در 
جديدترين گزارش خود كه هفته پيش منتشر شد، اعلام 
كرد اقتصاد ايران رشد 1.5 درصدي در سال ۲۰۲۰ داشته 
و در سال ۲۰۲1 نيز رشد ۲.5 درصد را ثبت خواهد كرد. 
سيستم هاي چند نرخي ارز محكوم به ايجاد فساد و رانت 
اس��ت و با برقراري نظام تك نرخي ارز مي توان به كنترل 
تورم نيز كمك كرد.يكي از معضلات اساسي اقتصاد ايران 
در س��ال هاي اخير نظام ارز چند نرخي است كه به گفته 
كارشناسان، زمينه ساز رانت و فساد خواهد بود. ايران در 
حالي بايد براي رس��يدن به رشد اقتصادي مثبت تلاش 
كند و برنامه هاي خود را بر اين اساس تدوين كند كه يكي 
از مولفه هاي اصلي كه به اين امر كمك خواهد كرد، تك 

نرخي شدن ارز و ثبات قيمت است.
آزور ادامه داد: »براي اينكه اقتصاد ايران روند رو به پيشرفت 
داشته باشد، آغاز مقابله با برخي از نقاط ضعف موجود در 
اقتصاد اين كش��ور حائز اهميت است. براي پرداختن به 
مساله تورم، مهم اس��ت موضوع رژيم چند ارزي موجود 
در ايران حل ش��ود و اين امر نه تنها ب��ه رفع تورم كمك 
خواهد كرد بلكه به طوركلي ثبات اقتصاد كلان را بهبود 

خواهد داد.« 
به طور قطع زماني كه يك نرخ در بازار ارز وجود داش��ته 
باشد، شاهد رانت و مشكلات ديگر اقتصادي نخواهيم بود 
و توليدكنندگان و فعالان اقتصادي عزم خود را بر به دست 
آوردن ارز دولتي و تصاحب امتياز از دولت جزم نمي كنند. از 
سوي ديگر ارز چند نرخي باعث گران شدن برخي كالاهاي 
مصرفي يعني چه كالاهاي نهايي وارداتي چه مواد اوليه 
مورد نياز توليد، نيز در بازارها خواهد ش��د و اين موضوع 
باعث به وجود آمدن تورم خواهد شد.  در واقع اين نظام چند 
نرخي ارز به طور جدي بر متغيرهاي اقتصادي مانند تورم، 
رشد اقتصادي، بيكاري، توليد و ... تاثيرگذار بوده و در نتيجه 
شرايط لازم را براي ثبات يا بي ثباتي نيز اقتصادي فراهم 
مي آورد بنابراين تك نرخي شدن ارز بايد جزو اولويت هاي 
اصلي اقتصاد باشد و از هيچ فرصتي در اين باره غفلت نكرد. 
كيوان شهاب لواساني تحليلگر مسائل اقتصادي نيز در اين 
باره با تاكيد بر لزوم تك نرخي بودن ارز در اقتصاد، به ايبِنا 
گفت: با توجه به اينكه سيستم هاي چند نرخي ارز محكوم 
به ايجاد فس��اد و رانت اس��ت به نظر مي رسد كه بهترين 
روشي كه دولت مي بايس��ت از همان اوايل سال 1۳۹۷ 
براي تخصيص ارز اتخاذ مي كرد، تخصيص ارز و واردات 
كالاها فقط بر اساس سيستم تك نرخي ارز مبتني بر نرخ 
ارز تعادلي بود. وي افزود: به عبارت ديگر واردات مي بايست 

با نرخ ارز تعادلي در چارچوب يك سيستم تك نرخي انجام 
مي شد و دولت مي توانست از مابه التفاوت درآمد ناشي از 
دلار بازار آزاد منهاي درآمد ناش��ي از دلار ۴۲۰۰ توماني، 
يارانه هايي را براي س��ه يا پنج دهك آسيب پذير جامعه 
تدارك ببيند و چون به نظر مي رس��د مهم ترين چالش 
دولت در زمينه حذف ارز ۴۲۰۰ توماني در حوزه واردات 
دارو و مباحث مرتبط با س��لامت باشد؛ بنابراين از محل 
مابه التفاوت درآمد ناش��ي از دلار بازار آزاد منهاي درآمد 
ناش��ي از دلار ۴۲۰۰ توماني مي توانست يارانه اي را براي 
بيماران خاص و ديابتي به ص��ورت كارت يارانه بيماران 
اختصاص دهد. از لحاظ تئوريك ن��رخ ارز تعادلي در هر 
كشوري با توجه به متغيرهاي بنيادين اقتصادي آن كشور 
تعيين مي شود. به نظر مي رسد كه براي محاسبه نرخ ارز 
تعادلي در كشور ما روش رهيافت پولي به نرخ ارز نسبت به 

روش برابري قدرت خريد )P.P.P( ارجح باشد.

   آسيب هاي نظام چند نرخي ارز
علي سعدوندي اقتصاددان معتقد است: اگر دو اتفاق ايجاد 
نظام تك نرخي ارز و تفكيك بودجه ارزي از ريالي به طور 
همزمان رخ دهد، آثار بسيار مثبتي بر اقتصاد ايران خواهد 
گذاشت. علي سعدوندي در گفت وگو با ايبِنا با بيان اينكه 
مهم ترين مشكلي كه نظام چند نرخي ارز ايجاد مي كند، 
رانت پاشي است، اظهار كرد: چند نرخي ارز در اقتصاد به 
ايج��اد رانت براي افراد خ��اص مي انجامد و هرچقدر هم 
تفاوت نرخ ها بيشتر شود متاسفانه اين رانت گسترش پيدا 
مي كند و منجر به فساد بيشتر خواهد شد.برخي اوقات 
رانت ارز چند نرخي در نهاي��ت روي قيمت بازار آزاد هم 
تاثير مي گذارد؛ يعني مثلا دلار ۴۲۰۰ تومان تقديم افراد 
مي شود و آنها نيز آن را به نحوي تبديل به كالا كرده و وارد 
كشور مي كنند؛ اما در بازار با قيمت ميانگين ارز دولتي و آزاد 
يا حتي با ارز بازار آزاد به فروش مي رسانند. وي با اشاره به 
اينكه رانت ريالي عظيمي از ارز چند نرخي كسب مي شود، 
گفت: بي شك افرادي كه اين رانت را به دست مي آوردند، 
بخشي از آن را از كشور خارج مي كنند كه در اين شرايط 
متاسفانه قيمت ارز بازار آزاد هم افزايش مييابد و شرايط 
پيچيده اي به وجود مي آيد كه حجم فس��اد را گسترش 
يافته و سيس��تم را كاملا نامتعادل و ناپايدار مي كند. اين 
اقتصاددان با تاكيد براينكه در حذف نظام چند نرخي ارز 
نبايد شك كرد، ادامه داد: بر خلاف تصوري كه وجود دارد 
اين كار اصلا سخت و پيچيده نيست و مي توان به آساني 
مش��كل ارز چند نرخي را حل كرد.ارز چند نرخي باعث 
مي شود نرخ ارز بازار آزاد بيش جهش داشته باشد كه در اين 
صورت با مشكلاتي مواجه خواهيم شد. انتظارات تورمي 

در اقتصاد ايران براس��اس نرخ بازار آزاد تنظيم مي شود، 
بنابراين وقتي ارز چند نرخي مي شود درواقع منابع دولتي 
را در اختيار ارز با قيمت پايين تر قرار مي دهيم و اين باعث 
مي شود به جاي اينكه قيمت ارز، يك نرخ ميانگين مثلا 
15هزار توماني باشد، نرخ ۴۲۰۰ توماني و نرخ نيما و نرخ 
بازار آزاد كه حدود ۲5 هزار تومان اس��ت را داشته باشيم. 
به طور قطع اين موضوع به بازار سيگنال مي دهد و موجب 
انتظارات تورمي مي شود و در شرايطي كه نقدينگي در حال 
رشد است، اين انتظارات تورمي به راحتي تبديل به تورم 
خواهد شد. وي با اشاره به راه اصلاح نظام چند نرخي ارز و 
مشكلي كه در اين ميان وجود دارد، اظهار كرد: دولت ارز را با 
نرخ هاي پايين تر به بانك مركزي مي فروشد و بانك مركزي 
براساس آن پايه پولي ايجاد مي كند كه اگر نرخ تسعيريعني 
آن نرخي كه پايه پولي ايجاد مي كند افزايش پيدا كند باعث 
مي شود ما از طرف ديگري تورم داشته باشيم، يعني پايه 
پولي بيشتر رشد كند. بنابراين اگر مي خواهيم نظام چند 
نرخي ارز را به نظام تك نرخي تبديل كنيم فقط نظام تك 
نرخي كافي نيست بلكه حتي مي تواند وضعيت را بدتر هم 
بكند. در نتيجه نياز به راهكار مكملي هم داريم و آن تفكيك 
بودجه ارزي از ريالي است. يعني ارتباط ارزي دولت با بانك 
مركزي بايد قطع و به ميزاني كه دولت درآمد ارزي دارد 
نبايد پايه پولي ايجاد ش��ود. اين نظامي است كه در ديگر 
كشورهاي دنيا نيز برقرار است اما متاسفانه در كشور ما از 
دهه 1۳۴۰ بودجه ارزي از ريالي تقكيك نشده است و از 
زماني كه تورم در اين كشور پايدار شد بودجه ارزي و ريالي 
با هم تركيب شدند و درآمد حاصل از فروش ثروت صرف 

ايجاد تورم از طريق افزايش پايه پولي شد.

   ارز چند نرخي به دليل فساد سيستماتيك 
پاسخگو نيست

غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي عضو پيشين خانه ملت 
گفت: متاسفانه در كشور ايران به دليل وجود رانت و 
فسادي كه تقريبا در حال سيستماتيك شدن است، ارز 
چند نرخي ديگر پاسخگو نيست.كمك ارز چند نرخي 
بر رفع تورم در يك كشور با ثبات مي تواند اتفاق افتد 
اما متاسفانه داخل كشور ايران به دليل وجود رانت و 
فسادي كه تقريبا در حال سيستماتيك شدن است، 
ارز چند نرخي ديگر پاسخگو نيست.جهت ايجاد ثبات 
و رفتن به سمت اقتصاد پايدار بايد ارز تك نرخي باشد، 
بنابراين بر اين تصور هستم نسخه واحدي كه دراين 
خصوص چيده ش��ده است با شرايط امروز كشورمان 
هماهنگ نيست و به قول معروف جور در نمي آيد. اين 
عضو پيشين خانه ملت با تاكيد براينكه نرخ ارز بايد شناور 

باشد، چنين ادامه داد: ارز بدون شك بايد داراي يك نرخ 
باش��د، منتها اين نرخ به صورت شناور مدنظر قرار گيرد. 
تعيين قيمت ارز از چند پارامتر تبعيت مي كند و مساله 
مهم در اين خصوص آن اس��ت كه مساله فوق دستوري 
نمي شود. نرخ شناور براي ارز هم بايد براساس مواردي كه 
قانون پنجم ديده شد، صورت گيرد زيرا قانون فوق در اين 
زمينه پاسخگو خواهد بود. كارشناس امور اقتصادي درباره 
رابطه بين تورم و چند نرخي بودن نرخ ارز تاكيد كرد: بدون 
شك ارز چند نرخي با خود تورم مي آورد زيرا بخشي از آن به 
صورت يارانه پرداخت مي شود كه اين مساله به عاملي براي 
ايجاد فساد مبدل شده و هزينه آن را هم كسي جز مردم 
پرداخت نمي كند. جعفرزاده در خصوص قيمت واقعي ارز 
اظهار داشت: اشكال درهمين بخش تعيين قيمت قرار دارد. 
تلاش مي شود تا نرخي براي ارز تعيين كنند، در حالي كه 
قيمت ارز بايد تابعي از مسائل منطقه اي، قيمت نفت، دلار 
صندوق بين المللي پول باشد. به نظر مي رسد، ماده ۷۴يا۷۲ 
برنامه پنجم توسعه براي تعيين نرخ ارز كه به شناور بودن 

آن اشاره كرده، بهترين پاسخ در اين زمينه به حساب ايد.
وي درب��اره ح��ذف ارز ۴۲۰۰ تومان��ي و افزايش قيمت 
كالاهاي اساسي تصريح كرد: مشكل فوق يعني افزايش 
قيمت كالاهاي اساسي قطعا پيش خواهد آمد، منتها راه 
كاهش فشار به مردم چند نرخي بودن ارز نيست، مساله 
فوق را بايد اينگونه مورد توجه قرار داد كه شيوه كمك به 
مردم بايد تغيير كند. اتفاق��ا اين پرداخت هاي يارانه غير 
مستقيم فسادآور است، پرداخت يارانه بايد مستقيم به فرد 
داده شود تا آن را به تشخيص خود در حامل هاي انرژي، 
درمان، آموزش و ديگر مسائل زندگي هزينه كند. اين عضو 
پيشين خانه ملت درباره امكان تك نرخي كردن ارز با توجه 
به شرايط اقتصادي حاكم بركشور يادآور شد: اين كار در 
صورتي كه بس��ترهاي آن آماده باشد، در همين شرايط 
اقتصادي موجود نيز امكان پذير است. بسترهاي آن هم اين 
است كه يارانه اي كه براي ارز تحت عناوين مختلف پرداخت 
مي شود، با توسل به راه هاي ديگري به مردم تزريق كنند. 
كارش��ناس امور اقتصادي درباره دليل عدم اجراي بحث 
مورد اش��اره بيان كرد: اقتصاددان هاي دولت بايد دست 
از لجبازي بردارند. تمام راهكارهاي اين افراد مطرح شد و 
نتيجه نگرفتند، بنابراين دليل براصرار به ادامه آن راهكارها 
وجود ندارد. سعدوندي در پايان تاكيد كرد: اگر هردو اتفاق 
يعني ايجاد نظام تك نرخي ارز و تفكيك بودجه ارزي از 
ريالي به طور همزمان رخ دهد، ثم��رات آن براي اقتصاد 
ايران باورنكردني خواهد بود؛ در اين صورت هم شاهد رشد 
اقتصادي خواهيم بود و هم نرخ تورم به س��رعت كاهش 

مي يابد و در نهايت نرخ ارز به ثبات واقعي خواهد رسيد.
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دفترچه بيمه سلامت از 
ارديبهشت ماه حذف مي شود

مديركل بيمه س��لامت مازندران گفت دفترچه بيمه 
سلامت با هدف استقرار دولت الكترونيك و ارايه خدمات 
به صورت الكترونيكي از اول ارديبهشت ماه به صورت 
تدريجي حذف مي ش��ود. به گ��زارش روابط عمومي 
اداره كل بيمه سلامت مازندران، دكتر رسول ظفرمند 
افزود كه بر اين اس��اس چاپ دفترچه بيمه سلامت در 
صندوق بيمه سلامت همگاني از ابتداي ارديبهشت، 
صندوق روس��تاييان از ابتداي خرداد و ساير صندوق 
 ها از ابتداي تير ماه متوقف خواهد ش��د.در مرحله اول 
حذف دفترچه ها، جلد دفترچه ك��ه حاوي اطلاعات 
هويتي بيمه شده اس��ت در اختيار وي قرار مي گيرد تا 
اطلاعات وضعيت بيمه اي خودش را در اختيار داشته 
باشد و نسخه نويسي الكترونيكي هم بر اساس مشخصات 
هويتي مندرج در جلد دفترچه انجام مي شود. او افزود: 
طبق تمهيداتي كه انديش��ده ش��د، براي آن دسته از 
بيمه شدگاني هم كه دفترچه ندارند يا به هر دليلي امكان 
نسخه نويسي الكترونيك وجود نداشته باشد، پزشك 
مي تواند با استفاده از س��ربرگ خود و با درج كد ملي، 
نام و نام خانوادگي بيم��ار و تاريخ ويزيت در چارچوب 
دستورالعمل هاي موجود اقدام كند و داروخانه ها و مراكز 
پاراكلينيك نيز موظف به پذيرش و ارايه خدمات به اين 
دسته از بيمه شدگان هستند. ظفرمند گفت: هم اكنون 
دسترسي به س��امانه نسخه الكترونيك بيمه سلامت 
براي تمامي پزش��كان طرف قرارداد بخش خصوصي 
فراهم ش��ده و اين پزشكان مي توانند نسبت به تجويز 
الكترونيك اقدام كنند.ب��ه منظور ايجاد انگيزه جهت 
تجويز الكترونيك، مطالبات آن دسته از پزشكاني كه 
اقدام به ثبت نسخه الكترونيك مي كنند ظرف مدت 1۰ 
روز از پايان ماه و به صورت 1۰۰ درصد پرداخت مي شود.

مديركل بيمه سلامت مازندران با اعلام اينكه دسترسي 
داروخانه ه��ا مراكز پاراكلينيك و به س��امانه نس��خه 
الكترونيك بيمه سلامت فراهم شده است، گفت: اين 
مراكز امكان واكشي نس��خه الكترونيك توليد شده را 
خواهند داش��ت و تا زمان ثبت كليه نسخه به صورت 
آنلاين توس��ط پزش��كان، مراكز ارايه دهنده خدمت 
مي توانند نسخه كاغذي را در سامانه ثبت كنند.آن دسته 
از مطالبات موسساتي هم كه به صورت برخط ثبت شده 

باشند، داراي اولويت پرداخت خواهند بود.

روش آزمون و خطا بزرگ ترين 
مشكل اقتصاد ايران است

غلامرضا مرحبا نماينده مجل��س گفت: بزرگ ترين 
مشكل در اقتصاد كشور ايران به جاي مراجعه به علم 
به كارگيري روش آزمون و خطا است.عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس درباره تاثي��ر ارز تك نرخي بر بازار 
به خبرنگار ايبِنا گفت: هرگ��ز ارز چند نرخي را تاييد 
نكردم و در كل با تعيين قيم��ت براي نرخ ارز، آن هم 
به صورت چندگانه در بازار مخالفت داش��تم زيرا اين 
مساله نش��ان دهنده يك اقتصاد كنترل شده ناسالم 
اس��ت.تعيين نرخ ارز فسادزا اس��ت، اين امر در كنار 
خود با تورم همراه مي شود و بسيار زيانبار خواهد بود. 
متاسفانه ارز در كشور به يك كالاي سرمايه اي تبديل 
شده و مربوط و نامربوط تاثير فراواني بر كنترل قيمت 
ديگر كالاها مي گذارد. در واقع نرخ ارز را بايد عرضه و 
تقاضا، قدرت پول ملي، ميزان توليد ناخالص داخلي 
وعوامل��ي مانند اين موارد تعيين كن��د. زماني كه ارز 
صرفا به عنوان يك وس��يله مبادله بين المللي تلقي 
شود، اقتصاد كش��ور نفس راحتي خواهد كشيد. اين 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس در خصوص قيمت 
نهايي ارز اظهار داشت: مساله مهم در اين رابطه واقعي 
ش��دن نرخ ارز است. به اين معنا؛ نرخ ارز بايد براساس 
كشش اقتصاد كشور و پول ملي تعيين شود، وقتي اين 
اتفاق روي دهد، تاثيري كه بر كالاها مي گذارد، واقعي 
خواهد شد و ديگر شرايط به اين شكل نخواهد بود كه 
بر فرض نهاده هاي دامي به كنت��رل در نيايديا دارو با 
قيمت مناسب به دست مردم نرسد و بدتر اينكه براي 
حصول اين م��وارد ارز ۴۲۰۰ غيرواقعي را به تعريف 
درآوريم كه در نهايت هم نه دارو و نه نهاده هاي دامي به 
دست مردم به موقع نرسد. مرحبايادآور شد: اعتقادي 
به پياده سازي مطالبي كه در داخل كتاب هاي اقتصادي 
نوشته شده و ساليان سال به تكرار درآمده، ندارم زيرا 
بس��ياري از اين موارد با واقعيت هاي اقتصادي امروز 
فاقد مطابقت است. نسخه هايي كه صندوق بين المللي 
پول براي كشورها مي پيچد بعضا گرفتاري هاي زيادي 
را براي آنها ايجاد كرده، اما با اين حال معتقدم به جاي 
تصميم گيري هاي خلق الساعه يك شبه كوتاه مدتي كه 
دولت ها در مواجهه با مشكلات اقتصادي اخذ مي كنند 
و با تغييرشان از مسووليتي كه برعهده دارند تمام آن 
موارد به فراموشي سپرده مي شود، علمي رفتاركردن 
نتيجه بهتري به دست خواهد آورد زيرا اين روش رايج 
نه تنها درمان اقتصاد نيس��ت، بلكه برمش��كلات هم 
مي افزايد. وي اضافه كرد: اقتصاد علمي با موارد نوشته 
شده استاندارد به حساب مي آيد كه قبلا امتحان خود 
را پس داده، اما بزرگ ترين مش��كل در اقتصاد كشور 
ايران به جاي مراجعه به علم آزمون و خطا در آن است. 
پس از انقلاب تصميماتي اينچنيني زيادي داشتيم كه 
نتيجه اين مساله همين صف هاي مرغ اين روزها است. 
در حالي كه با يك پيش بيني درست و صحيح امكان 
ايجاد مانع براي تمام اين موارد وجود داشت. متاسفانه 
از علمي كه در دنيا و كش��ور در اين رابطه وجود دارد، 
استفاده نمي شود. اين نماينده مجلس در خصوص رقم 
واقعي ارز اظهارداشت: نرخ برابري ريال، قدرت خريد، 
ارزش ذاتي ريال، س��ود ناخالص داخلي، مبادلات 
بين المللي، حجم ارز موجود و ذخاير، ميزان عرضه 
و تقاض��ا در بازار پارامترهايي هس��تند كه نرخ ارز 
را تعيين مي كند، بنابراين ب��ه دليل آنكه بايديك 
محاسبه دقيق انجام داد، اكنون نمي توان قيمتي 
براي آن مطرح ساخت، ولي براين تصورم كه قدرت 
اقتصاد كشور به شكلي است كه به احتمال زياد نرخ 
واقعي ارز بسيار پايين تر از آن چيزي كه دربازار خريد 

و فروش مي شود، است. 

يارانه معيشتي »رمضان« 
واريز شد

پيگيري ها از س��ازمان هدفمندي يارانه ها نش��ان 
مي دهد، حدود ۲5۰۰ ميليارد تومان به حس��اب 
سرپرستان خانوار ۶۰ ميليون ايراني به عنوان بسته 
حمايت معيش��تي ويژه ماه مب��ارك رمضان واريز 
شد. س��ازمان هدفمند س��ازي يارانه ها زمان واريز 
بسته حمايت معيش��تي ويژه ماه مبارك رمضان 
را س��اعت ۲۴ چهارش��نبه ۲5 فروردين ماه اعلام 
كرده بود.۶۰ميليون نفر مش��مول بسته معيشتي 
ماه رمضان ش��دند كه همان اف��راد دريافت كننده 
يارانه معيشتي هستند؛ يارانه معيشتي كمك نقدي 
ماهانه اي است كه از زمان افزايش قيمت بنزين در 
آبان ماه 1۳۹8 هر ماه پرداخت مي شود. پيگيري ها 
از س��ازمان هدفمن��دي يارانه ها نش��ان مي دهد، 
مجموعا ۲5۰۰ ميليارد تومان به ۶۰ ميليون ايراني 
به عنوان بس��ته حمايت معيشتي ويژه ماه مبارك 
رمضان واريز ش��د.همچنين پيگيري هاي موردي 
نش��ان مي دهد؛ در اين دور رقم كمتري نسبت به 
يارانه معيش��تي به حساب مش��مولان واريز شده 
است. بر اين اساس به مشمولان عضو كميته امداد 
و بهزيستي حدود 51 هزار تومان براي هر نفر واريز 
شده اس��ت.همچنين در اين دور از واريزيارانه، به 
حس��اب سرپرس��ت يك خانوار ۴ نفره، 15۳ هزار 
تومان واريز ش��ده كه به اين ترتيب به ازاي هر نفر 

حدود ۳8 هزار تومان واريز شده است.

واكنش دبيرخانه شوراي عالي 
امنيت ملي به ادعاي يك مقام 

اوكرايني درباره سقوط هواپيما
س��خنگوي دبيرخانه ش��وراي عالي امنيت ملي 
اظهارات منتسب به اولكسي دانيلوف، دبير شوراي 
دف��اع و امنيت مل��ي اوكراين را رد ك��رد و گفت: 
جمهوري اس��لامي ايران صراحت��ا اعلام كرده كه 
حادثه س��قوط هواپيم��اي اوكرايني غيرعمدي و 
ناشي از خطاي انساني بوده است . به گزارش ايسنا، 
كيوان خسروي با اشاره به سفر دبير شوراي دفاع و 
امنيت ملي اوكراين به ايران در اواخر بهمن ماه سال 
۹8 و در مقطعي كه وي از سوي كشورش مسوول 
پيگيري پرونده سقوط هواپيما بود،اظهار داشت: 
در جلسه مشترك دانيلوف با دريابان شمخاني كه 
نمايندگان سازمان هواپيمايي دو كشور هم  حضور 
داشتند توضيحات فني جامعي به وي ارايه شد و بر 
غير عمدي بودن اين حادثه تلخ كه ناشي از خطاي 
انساني بوده، تاكيد گرديد. وي افزود: دبير شوراي 
عالي امنيت ملي كش��ورمان در جلسه مشترك با 
دانيلوف با اشاره به تحقيقات جامع و دقيقي كه از 
سوي گروه هاي متعدد كارشناسي كشورمان انجام 
ش��ده، هر گونه احتمال و فرضيه ديگري را در اين 
خصوص با قاطعيت رد كرد. خس��روي افزود: تنها 
درخواست مشخص آقاي دانيلوف از ايران، ارسال 
جعبه سياه هواپيما براي بازخواني به اوكراين بود و 
وي اين موضوع را براي كشورش حيثيتي عنوان كرد. 
وي گفت: نظر اوليه ايران، انتقال تجهيزات تخصصي 
بازخواني جعبه سياه و بازخواني آن در ايران بود كه 
به دلايل فني امكان آن فراهم نشد. خسروي افزود: 
در توافق ميان دريابان شمخاني و دانيلوف قرار شد 
كه جعبه س��ياه به اوكراين ارسال شود، ليكن پس 
از بررسي دقيق كارشناس��ان سازمان هواپيمايي 
كشوري مشخص شد كه اوكراين توانايي فني لازم 
براي بازخواني جعبه سياه را ندارد، لذا جعبه سياه 
به فرانسه ارس��ال و با حضور مجموعه كشورهاي 
ذي نفع بازخواني شد. سخنگوي دبيرخانه شوراي 
عالي امنيت ملي كشورمان درباره انتشار اخبار غير 
صحيح بر اس��اس برداشت اشتباه آقاي دانيلوف از 
اظهارات صريح دريابان ش��مخاني در شرايطي كه 
دادگاه رسيدگي به پرونده سقوط هواپيما كار خود 
را آغاز كرده، گفت: اين اتفاق مي تواند ظن سفارشي 
بودن اين اظه��ارات براي ايجاد انح��راف در افكار 
عمومي و دامن زدن به بك جنجال تبليغاتي بر پايه 
مطالب جعلي و ساختگي را تقويت كند. خسروي 
در پايان با تاكيد مجدد بر نظر كارشناسي و مستند 
جمهوري اسلامي مبني بر شكل گيري اين حادثه 
تلخ بر اثر خطاي انساني، فاصله گرفتن از رويكرد فني 
و پيگيري اهداف و اغراض سياس��ي در اين پرونده 
را غير قاب��ل قبول و مردود اعلام ك��رد. به گزارش 
ايسنا، دبير ش��وراي دفاع و امنيت ملي اوكراين در 
گفت وگويي مدعي عمدي بودن سقوط هواپيماي 

مسافربري اين كشور شده بود. 

لغو بازي هاي المپيك صدمه 
زيادي به اقتصاد ژاپن نمي زند

يك مقام ارشد صندوق بين المللي پول تاكيد كرد كه لغو 
يا به تعويق انداختن بازي هاي المپيك توكيو احتمالًا 
صدمه زيادي به اقتصاد ژاپن نخواهد زد اما ممكن است 
نياز به حمايت مالي دولت اين كش��ور از شركت هاي 
كوچك آس��يب ديده ش��ود. يك مقام ارشد صندوق 
بين المللي پول تاكيد كرد كه لغو يا به تعويق انداختن 
بازي هاي المپيك توكيو احتمالاً صدمه زيادي به اقتصاد 
ژاپن نخواهد زد اما ممكن است نياز به حمايت مالي دولت 

اين كشور از شركت هاي كوچك آسيب ديده شود.
در حالي كه دولت ژاپن قصد دارد طبق برنامه پيش برود، 
موج جديد شيوع كرونا و توزيع كند واكسن اين ويروس 
نگراني ها را درباره سرنوشت المپيك افزايش داده است. 
اين بازي ها پس از آنكه طي سال گذشته به تعويق افتاد 
قرار است در جولاي سال جاري ميلادي آغاز شود.آد پر 
برك، معاون مديركل صندوق بين المللي پول در آسيا 
و اقيانوسيه روز سه ش��نبه گفت: تغيير در برنامه هاي 
المپيك با توجه به اينكه ژاپن اقتصادي بزرگ و متنوع 
دارد، تأثير محدودي در چشم انداز كوتاه مدت براي رشد 

كلي خواهد داشت.

به دنبال اعتراض بانك مركزي به صندوق بين المللي پول در تخمين ميزان ذخاير ارزي ايران

صندوق بين المللي پول:  ذخاير ارزي ايران ۱۱۵ ميليارد دلار شد

بزرگ ترين بدهكار دولت است يا بانك مركزي؟
كامران ندري| كارشناس اقتصادي|

بانك مركزي ادعاي بدهكاري به دولت را با استناد به ترازنامه 
و قدرت خلق پول خود رد مي كند و معتقد اس��ت اگر اين 
بدهكاري درست  بود، اكنون تورم در اقتصاد مهار شده بود. 
در اين زمينه يك تحليلگر اقتصادي مي گويد: خلق پول، 
تورم و رشد نقدينگي در دو سال اخير حاكي از كسري بودجه 
دولت است كه در اين رابطه از بانك مركزي انتظار مي رفت 
مقابل تكاليفي كه مي داند منتهي به تورم مي شود، مقاومت 
بيش��تري كند. همچنين، وزير اقتصاد و رييس سازمان 
برنامه و بودجه نيز بايد اين واقعيت را بپذيرند كه براي تامين 

كسري بودجه دولت پول چاپ شده است.
مناقش��ه بين دولت و بانك مركزي درباره كسري بودجه 
و تامي��ن منابع آن از مح��ل بانك مركزي، چ��اپ پول و 
تبعات ناشي از آن تمامي ندارد و هر بار ابهامات بيشتري را 
مطرح مي كند. اين بار دولت مدعي شده كه بانك مركزي 
بزرگ ترين بدهكار به آن بوده و از عوامل كسري بودجه است. 
اين در حالي است كه به اذعان دولتي ها و البته آمار رسمي، 
دولت بزرگ ترين بدهكار بانكي است. اين اواخر اختلافات 
دولت و بانك مركزي بر سر چاپ پول و بدهي ها شدت گرفته 
است و رييس كل بانك مركزي از استقراض دولت از اين 
بانك و چاپ پول در دو سال گذشته مي گويد اما وزير اقتصاد 
ضمن تكذيب اين گفته، تاكيد مي كند كه نه تنها دولت 
يك ريال از بانك مركزي قرض نگرفته بلكه از محل اوراق 

و خصوصي سازي كسري بودجه را نيز تامين كرده است. 
به تازگي نيز رييس سازمان برنامه و بودجه، بانك مركزي 

را بزرگ ترين بدهكار دولت و عامل كسري بودجه به دليل 
تاخير در تبديل ارز به ريال دانسته است، درحالي كه آمار 
نش��ان از بدهي هنگفت دولت به بانك ها دارد؛ به طوري 
كه تا پايان آذر پارس��ال بخش دولتي بي��ش از 5۲۶ هزار 
ميليارد تومان به سيستم بانكي بدهكار بوده كه نسبت به 
دوره قبل ۳۰ درصد افزايش داشته و از اين رقم ۴۷۷ هزار 
ميليارد تومان مربوط به بدهي دولت به سيستم بانكي و 
مابقي براي شركت ها و موسسات دولتي است.  پس از آن، 
همتي در واكنش به اظهارات نوبخت با تاكيد براينكه بانك 
مركزي هيچگاه به دولت بدهكار نبوده و نخواهد شد، گفت: 
كافي است كه به ترازنامه بانك مركزي نگاه شود تا بدهكار 
مشخص شود.وي همچنين، علت مقاومت بانك مركزي 
مقابل تبديل منابع ارزي مسدودي به ريال را جلوگيري از 
رشد بيشتر در پايه پولي، نقدينگي و كاهش بيشتر ارزش 

پول ملي و قدرت خريد مردم اعلام كرد.
علاوه براين، بانك مركزي درباره حواشي ايجاد شده بين 
بانك مركزي و دولت، اينگونه پاسخ داد كه وقتي درآمدهاي 
نفتي حاصل شود، بلافاصله حساب خزانه از سوي بانك 
مركزي ش��ارژ و هر هفته نيز ارزهاي ناشي از فروش نفت 
تسويه مي شود كه نامه اين فرآيند از سمت بانك مركزي 
به وزارت اقتصاد ارسال و سهم صندوق توسعه ملي، وزارت 
نفت و ديوان محاسبات واريز مي شود.در ادامه توضيحات 
اين بانك آمده است: از آنجا كه بانك مركزي خود قدرت 
خلق پول دارد و ارزهايي كه غيرقابل دسترس بوده را نيز در 
اختيار صندوق قرار داده است، نمي توان آن را بدهكار دولت 

دانست زيرا، تنها زماني اين بانك را مي توان بدهكار تلقي 
كرد كه قدرت خلق پول نداشته باشد.  همچنين، رشدهاي 
قابل ملاحظه متغيرهايي چون پايه پولي، تورم و نقدينگي 
در سال هاي ١٣٩٨ و ١٣٩٩ حاكي از كسري بودجه دولت 
و تبديل ارز به ريال به پشتوانه ارزهاي مسدودي است، زيرا 
اگر بدهكاري بانك مركزي به دولت درست مي بود، تورم در 
اقتصاد مهار شده بود.  ثبت تورم بالا در دو سال اخير نشان 
از خلق پول دارد. تورم و رشد نقدينگي بالا نشان دهنده اين 
است كه در سال هاي۹8 و ۹۹ خلق پول قابل ملاحظه اي 
صورت گرفته و عامل اصلي اين خلق پول، كسري بودجه 
دولت در اين دو س��ال بوده است. دولت به طور مستقيم از 
بانك مركزي قرض نگرفته اما از آن طرف مشخص است 
منابعي كه در ازاي آن ريال از بانك مركزي گرفته ش��ده، 
منابع مسدود شده است؛ بنابراين ريالي كه در ازاي دارايي 
ارزي از بانك مركزي دريافت ش��ده، به معناي چاپ پول 
است. اظهارات وزير اقتصاد و رييس سازمان برنامه و بودجه 
فرافكني اس��ت و همه مي دانيم كه دريافت ريال از بانك 
مركزي تبعات تورمي داشته و بايد اين امر از سوي آنها نيز 
پذيرفته شود. همچنين، آنها بايد واقعيت ها را بپذيرند تا 
مسائل و مشكلات اقتصادي برطرف شود. اين عدم پذيرش 
براي خود دولت ه��م از اين نظر كه اين اختلاف ها بيانگر 
وجود نا هماهنگي در داخل دولت اس��ت، مشكل ايجاد 
مي كند. فروش سهام و اوراق هم چاپ پول است.اگر تورمي 
در اقتصاد كشور وجود دارد به عنوان يك كل واحد است؛ در 
اين زمينه نبايد گفت كه مسووليت وزارت اقتصاد از بانك 

مركزي كمتر بوده است يا برعكس. بنابراين واضح است كه 
كسري بودجه در سال هاي۹8 و ۹۹ با چاپ پول تامين شده 
و ساير درآمدها چون فروش سهام كه وزارت اقتصاد مدعي 
آن است نيز، دست كمي از چاپ پول ندارد.  تورم بالاي5۰ 
درصدي نقطه به نقطه دستاورد يكساله دولت است و همه 
نهادها در ايجاد آن نقش داشته اند، درست است كه بانك 
مركزي در مقابل قانون موظف اس��ت پول چاپ كند اما 
از بانك مركزي انتظار مي رود مقابل تكاليفي كه مي داند 
منتهي به تورم مي ش��ود، مقاومت كند و نبايد به سادگي 
استفاده از ريال متكي بر ارزهاي غير قابل استفاده صندوق 
توسعه ملي را بپذيرد.  اگر دولت ارز دارد، خودش آن را به 
ريال تبديل كند.با اظهارنظر اخير سازمان برنامه و بودجه كه 
بانك مركزي را بزرگ ترين بدهكار دولت مي داند، وضعيت 
اقتصادي بدتر مي شود. در اين راستا خيلي ساده مي شود 
به رييس س��ازمان برنامه و بودجه گفت اگر شما ارز قابل 
استفاده داريد، خود دولت آن را بفروشد و تبديل ريال كند 
كه ديگر نيازي به بانك مركزي هم نباشد.  كشور ارزي ندارد 
و اگر داشته باشد هم در دسترس نيست. كاش مسوولان 
بانك مركزي، وزارت اقتصاد و س��ازمان برنامه و بودجه به 
جاي اين اظهارات، واقعيت هاي اقتصادي را مي پذيرفتند 
و تلاش مي كردند كه مش��كلات را برطرف كنند. اگر اين 
افراد مشكلات اقتصادي را درك مي كردند، قطعا وضعيت 
اقتصادي به سختي حال حاضر نبود درحالي كه وضعيت 
فعلي نشان از نبود اتفاق نظر و همكاري بين اين سه نهاد 

كشور براي حل مشكلات اقتصادي دارد. 



گروه بانك و بيمه |
رييس كل بانك مركزي اخيرا دلايل و پشت پرده مهم افت 
چشم گير صادرات غير نفتي ايران به لحاظ ارزي را افشا كرده 
و دليل اصلي كاهش صادرات غير نفتي در سال99 با وجود 
افزايش نرخ ارز را تشريح كرده است. بر اين اساس همتي 
در پاس��خ به رييس فدراسيون صادرات، در خصوص افت 
حداقل 20 درصدي صادرات ايران در سال 1399 نسبت 
به سال 1398 تاكيد كرده، با اصرار وزير اقتصاد و رييس كل 
گمرك ايران نرخ پايه صادراتي كالاهاي مختلف كاهش 
يافته و بر اين اساس ارزش ظاهري صادرات كل كشور در 
سال قبل نسبت به گذشته كاهش جدي داشته است.در 
واقع صادركننده اي كه پيش از اين 100 ميليون دلار سالانه 
صادرات داشت سال قبل عملا 80ميليون دلار صادرات 
داشته است و به دليل الزام بازگشت ارز صادراتي، عملا اين 
كاهش پايه صادراتي از سوي گمرك ايران، باعث بازگشت 
ارز كمتري به اقتصاد كشور شد.اين درحالي است كه در 
سنوات قبل براي استفاده از جايزه صادراتي بيش نمايي 
صادرات و بالاتر بودن پايه هاي صادراتي براي صاحبان كالا 
اولويت داشت.يك مقام ارشد گمرك ايران در اين خصوص 
گفت: وزارت امور اقتصادي و دارايي و گمرك ايران هيچگاه 
سر سوزني خلاف قانون عمل نكرده اند. صرفا رسيدگي به 
اعتراض صادر كنندگان بر اساس تبصره ماده 22آيين نامه 
قانون امور گمرگي گمركي صورت مي پذيرد.گفتني است، 
در يازده ماهه س��ال 1399 مجموع صادرات ايران حدود 
31 ميليارد دلار بوده است در حالي كه صادرات غير نفتي 
كشور در يازده ماهه سال 1398 حدود 38،5 ميليارد دلار 
بوده است )افت 7 ميليارد دلاري( كه بر اين اساس صادرات 
كشور به لحاظ ارزش حدود 19 درصد كاهش يافته است.

   همتي: عامل رشد پايه پولي، تبديل منابع ارزي 
مسدود به ريال است

از س��وي ديگر، رييس كل بانك مرك��زي در واكنش به 
اظهارات اخير رييس سازمان برنامه و بودجه مبني بر اينكه 
بانك مركزي بزرگ ترين بدهكار دولت است، توضيحاتي 

ارايه داد.عبدالناصر همتي گف��ت: اخيرا به نقل از رييس 
محترم سازمان برنامه و بودجه مطلبي در رسانه ها منتشر 
شده است، مبني بر اين كه، بانك مركزي بزرگ ترين بدهكار 
دولت است. پرواضح است كه بانك مركزي هيچگاه به دولت 
بدهكارنبوده ونخواهد شد. كافي است كه نگاهي به ترازنامه 
بانك مركزي شودتا بدهكار مشخص گردد. رييس كل بانك 
مركزي گفت كه سال 1398 و 1399 عامل مسلط در رشد 
پايه پولي، تبديل منابع ارزي مسدود و غير قابل دسترس 
به ريال بوده است، در حالي كه در سال هاي قبل از آن عامل 

مس��لط، بدهي بانك ها بود كه با تلاش بانك مركزي در 
شرايط بسيار سخت مهار شد.عبدالناصر همتي گفت: اخيرا 
به نقل از رييس سازمان برنامه و بودجه مطلبي در رسانه ها 
منتشر شده است، مبني بر اينكه بانك مركزي بزرگ ترين 
بدهكار دولت است. پرواضح است كه بانك مركزي هيچگاه 
به دولت بدهكار نبوده و نخواهد شد، كافي است كه نگاهي 
به ترازنامه بانك مركزي شود تا بدهكار مشخص شود.سال 
1398 و 1399 عامل مسلط در رشد پايه پولي، تبديل منابع 
ارزي مسدود وغيرقابل دسترس به ريال بوده است، در حالي 

كه در سال هاي قبل از آن عامل مسلط، بدهي بانك ها بود كه 
با تلاش بانك مركزي در شرايط بسيار سخت مهار شد.اگر 
روزي برسد كه بانك مركزي بدهكار دولت باشد، به معناي 
آغازحكمراني درست در اقتصاد و مهار و كنترل تورم خواهد 
بود و معنايش آن است كه دولت مي تواند نزد بانك مركزي 
سپرده گذاري كند.مقاومت بانك مركزي در برابر تبديل 
منابع ارزي مسدودي به ريال، براي مقابله با رشد بيشتر در 
پايه پولي ونقدينگي و لذا جلوگيري از كاهش بيشترارزش 

پول ملي و قدرت خريد مردم است.
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پيگيري مجلس براي قانونمند 
كردن رمزارزها در كشور

رييس كميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينكه مجلس 
به دنبال قانونمند كردن رمزارز ها در كشور است گفت: 
در شرايط تحريمي يكي از راه هاي خنثي سازي تحريم ها 
از مس��ير تخصصي، مي تواند موضوع رمزارز ها باشد.

محمدرضا پورابراهيمي رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس با اش��اره به اينك��ه هفته آينده گ��زارش اين 
كميسيون در مورد بررسي وضعيت صنعت استخراج 
رمزارز هاي جهان و مبادلات داخلي آن در كش��ور در 
صحن علني ارايه خواهد ش��د تصريح ك��رد: ما قصد 
داريم پس از ارايه اين گزارش براس��اس ماده 45 آيين 
نامه داخل��ي آن را به طرحي تبديل كني��م كه در آن 
س��ازوكار هاي جديدي براي رمزارز ها و فعاليت در اين 
زمينه در نظر گرفته شود. وزارت صنعت معدن و تجارت 
به عنوان متولي صدور مجوز براي فعاليت هاي اقتصادي، 
وزارت نيرو به عنوان دس��تگاهي كه برق مورد نياز اين 
مجموعه ها را تأمين مي كند، وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات به عنوان بستر فضاي مجازي كه امكان تبادلات 
را فراهم مي نمايد، مجموعه تصميماتي كه وزارت اقتصاد 
و دارايي در بحث مبارزه با پولشويي در كشور مي گيرد 
و نيز بان��ك مركزي به عنوان راب��ط در تبديل ارز هاي 
ديجيتالي از محور هاي اصلي بحث رمزارزهاست كه در 
طرح مجلس براي هر كدام از اين مجموعه ها تكاليفي 
درنظر گرفته خواهد شد.وي گفت: هدف اين است كه 
مجموعه اي از تصميمات كشور را كه در نهايت به قانون 
تبديل خواهد شد مشخص نماييم و در آن تكاليف هر يك 
از دستگاه ها در زمينه رمزارز ها مشخص شود.اين ظرفيت 
مي تواند در خدمت اقتصاد ملي كشور بوده و منابع ارزي 
مورد نياز كشور را در مقياس هاي خرد فراهم نمايد.در 
شرايط تحريمي يكي از راه هاي خنثي سازي تحريم ها از 

مسير تخصصي، مي تواند موضوع رمزارز ها باشد.

۴۱۰۰پذيرنده متخلف در نظام 
پرداخت ياري مسدود شدند

كاظم دهق��ان مديرعامل ش��ركت ش��اپرك گفت: 
ترمينال ه��ا و پذيرنده هايي كه خ��ارج از حيطه نظام 
پرداخت ياري تسويه ش��اپرك بودند، حذف شدند.از 
ابتداي سال سازماندهي و ساماندهي پرداخت يارها را 
در دستور كار داش��تيم. در حقيقت پرداخت يارهايي 
كه در قاعده مدل هاي تس��ويه پرداخت ياري نبودند 
فرآيندهاي بيرون از ش��ركت شاپرك و قواعد مصوب 
بانك مركزي را دنبال مي كردند. خوشخبتانه با همت 
و تلاشي كه ش��د، حدود 40 هزار ترمينال و پذيرنده از 
اين مدل ها حذف شد. بنابراين آنهايي كه خارج از حيطه 
نظام پرداخت ياري تسويه شاپرك بودند، حذف شدند 
و همه آنهايي كه ماندند، منتقل ش��دند.از سوي ديگر 
مجموعه اي از تخلفات در ح��وزه اين گروه از پرداخت 
يارها در طول شش تا هفت ماه گذشته صورت گرفته 
بود كه با هماهنگي بانك مركزي به ترتيب شناسايي 
شده و بر اساس آخرين تصميمات و كارهاي انجام شده، 
شب گذشته و امروز نزديك4100 ترمينال كه شباي 
پشت ابزار پذيرش منطبق با دارنده پذيرنده نبود، مسدود 
شدند. به عبارت ديگريعني پول به حسابي مي آمد كه 
دارنده درگاه نبود و مش��كوك به پولشويي يا اجاره اي 
بودن درگاه بودند. بنابراين4100 ترمينالي كه پس از 
اخطارهاي شاپرك همچنان به رويه خلاف قانون ادامه 
دادند، مسدود شدند. به گفته اين مقام مسوول، هدف از 
مسدودسازي اين درگاه ها اين است كه ذينفع درگاه با 

دارنده درگاه يكسان شوند.

تكاليف تحميلي، بانك مركزي 
را از مسير منحرف مي كند

يوسفيان ملا كارشناس اقتصادي گفت: ايجاد تكاليف 
براي بانك مركزي از سوي نماينده هايا دولت قطعا آن 
را با مشكل روبرو مي سازد و اين نهاد پولي و مالي كشور 
را از دستيابي به اهداف خود منحرف مي سازد.عزت  الله 
يوسفيان ملا، نماينده سابق مجلس و كارشناس امور 
اقتص��ادي درباره نياز بانك مركزي به اس��تقلال در 
گفت وگو با خبرنگار ايبِنا گفت: پاس��خ به اين سوال 
ني��از دارد تا ابتدا بحث اس��تقلال بان��ك مركزي به 
تعريف درآيد زيرا طرح اين مساله از اساس قابل هضم 
نيست. به عبارتي ديگر؛ بايد روشن شود آيا منظور از 
استقلال بانك مركزي اخذ راي رياست كل آن از مردم 
است؟ در غير اين صورت مقام منصوب شده بايد تابع 
صادركننده حكم خود باشد. وي با تاكيد بر اين مساله 
كه با استقلال بانك مركزي مخالفتي ندارد، بيان كرد: 
قصد مخالفت با اين مساله را دارم و اينكه بانك مركزي 
نياز به رفتاري مستقل دارد، بركسي پوشيده نيست، 
اما براين اعتقادم كه در شرايط فعلي با توجه به همين 
قوانين و مراتب حقوقي اين كار امكان پذير نيست زيرا 
همانطور كه در بالا مورد اش��اره كردم نحوه انتصاب 
و عزل اين مقام بايد كاملا مش��خص شود و سيستم 
اداري مرتبط با آن نياز به تغيير دارد.اين نماينده سابق 
مجلس دررابط��ه با چگونگي عملكرد بانك مركزي 
برخي از كشورها به صورت مس��تقل اظهار داشت: 
كش��ورهايي كه بانك مركزي از استقلال برخوردار 
است، نوع انتخاب رياست كل آن با ايران بسيار تفاوت 
دارد. برفرض اعضاي سهامداران بانك ها، رييس كل 
بانك مرك��زي را تعيين مي كننديا كنگره اين كار را 
انجام مي دهد. منظور اين اس��ت كه كار فوق توسط 
يك نفر صورت نمي گيرد، جمعي دست به انتخاب 
مي زنند تا پس از اين كار ارتباطي با فرد تعيين شده 
نداشته باشد، ولي در كشور ما رييس بانك مركزي را 
رييس جمهور مشخص مي كند و بر سر هر مساله اي 
)ارز، چاپ اسكناس، نقدينگي و...( مدام او را مورد امر 
و نهي قرار مي دهد، قاعدتا رييس بانك مركزي هم 
تابع فرد عزل و نصب كننده خواهد بود.به گفته اين 
كارشناس مس��ائل اقتصادي اينكه بانك مركزي از 
روندي مستقل برخوردار باشد و مجزا از تصميم گيران 
عمل كند با اينكه به طور كلي يك نهاد مستقل باشد 

دو مطلب جدا از هم است. 

بسته سياستي برگشت ارزهاي 
صادراتي تصويب شد

بانك مركزي اعلام كرد: بسته سياستي برگشت ارز حاصل 
از صادرات سال هاي1400-1397 در جلسه كميته ماده 
)2( مصوب شوراي عالي هماهنگي اقتصادي به تصويب 
رسيد. با تشكيل جلسه كميته ماده )2( چهاردهمين 
جلسه ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي در تاريخ21 
فروردين ماه سال جاري در بانك مركزي، بسته سياستي 
برگشت ارز حاصل از صادرات سال هاي1400-1397 به 
تصويب رسيد. يكي از مهم ترين بندهاي اين بسته ايفاي 
تعهدات ارزي حاصل از صادرات سال  1397 اعلام شده و 
در ذيل آن آمده است: صادركنندگاني كه نسبت به فروش 
ريالي كالاهاي صادراتي در بازه زماني22 فروردين97 تا 
شانزدهم مردادهمان سال به عراق و افغانستان اقدام كرده 
و در موعد مقرر نسبت به ثبت اطلاعات فروش ريالي خود 
در سامانه جامع تجارت اقدام نكرده اند، حداكثر تا آخر 
فروردين امسال فرصت دارند تا با ثبت اطلاعات فروش 
ريالي خود در سامانه جامع تجارت، نسبت به رفع تعهدات 
ارزي مربوطه اقدام كنند. البته صادركنندگاني كه نسبت 
به فروش ريالي كالاهاي صادراتي خود به ساير كشورها 
در بازه زماني فوق اقدام كرده اند، پس از ارايه مستندات 
به دبيرخانه كميته اقدام ارزي، در صورت تاييد و تعيين 
مهلت توسط كميته اقدام ارزي، نسبت به ثبت اطلاعات 
فروش ريالي خود در سامانه جامع تجارت اقدام و تعهدات 
ارزي اين گروه از صادركنندگان رفع خواهد شد. در ادامه 
اين بند آمده در صورت احراز وجود ارز حاصل از صادرات 
كالا، صادركنندگان داراي پروانه صادراتي سال 1397 
امكان رفع تعهد ارزي مربوطه با رعايت ش��روط تعيين 
شده و تاييد كميته اقدام ارزي را به شكل فروش حواله 
ارزي در س��امانه نيما، واردات در مقابل صادرات خود و 
ش��ركت هاي هم گروه، بازپرداخت بدهي هاي ارزي و 
فروش ارز در سامانه س��نا به شرط ارايه اظهارنامه ورود 
ارز خواهند داشت. براي اين امر ارايه درخواست مكتوب 
صادركننده همراه با مستندات مربوطه حداكثر تا آخر 
تيرماه امس��ال به كميته اقدام ارزي مستقر در سازمان 
توسعه تجارت ضروري است، متعاقبا با تاييد كميته، امكان 
رفع تعهد با رعايت شروط تعيين شده فراهم خواهد شد. 
بند ديگر اين بسته درباره ايفاي تعهدات ارزي حاصل از 
صادرات سال هاي1400- 1398 است كه در ذيل آن قيد 
شده: صادركنندگان سال 1398 تا پايان تيرماه1400 و 
صادركنندگان سال 1399 تا پايان شهريور ماه 1400 
مهلت خواهند داشت تا با ايفاي تعهدات ارزي صادراتي 
خود از معافيت هاي مربوطه بهره مند شوند. اين مهلت 
صرفا براي تعيين تكليف مالياتي صادركنندگان است و 
ارتباطي به مهلت ايفاي تعهدات ارزي صادركنندگان 
مندرج در بند )4( مصوبه 177 ستاد هماهنگي اقتصادي 
ندارد. صادركنندگان سال هاي1398 و 1399 مكلفند 
90 درصد ارزش پروانه هاي صادراتي اعلامي توس��ط 
گمرك جمهوري اس��لامي ايران را به چرخه اقتصادي 
برگردانند. در اين بسته روش هاي برگشت ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادي فروش ارز به صورت حواله در 
سامانه نيما، واردات در مقابل صادرات خود، واگذاري ارز 
حاصل از صادرات به غير، بازپرداخت بدهي تسهيلات 
ارزي دريافتي از ش��بكه بانكي، صندوق توس��عه ملي، 
حس��اب ذخيره ارزي و فاينانس و فروش ارز به صورت 
اسكناس به بانك ها و صرافي هاي مجاز با رعايت مقررات 
مربوطه معرفي شده است. در ادامه آمده است با توجه به 
سهميه واردات تعيين شده براي پيله وران و تعاوني هاي 
مرزنشين، واردات انجام شده مذكور تا سقف تعيين شده 
وفق فهرست اعلامي وزارت صمت، به عنوان رفع تعهد 
ارزي مورد پذيرش ق��رار مي گيرد، مازاد صادرات انجام 
شده نسبت به سقف يادشده، مشمول رفع تعهد ارزي 
صادراتي است. صادركنندگان خدمات فني و مهندسي 
با تاييد وزارت صنعت، معدن و تجارت )كميته ماده 19( 
و ساير اشخاص صرفاً پس از احراز اهليت، اعتبار سنجي 
و در سقف تعيين شده توس��ط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در س��امانه جامع تجارت، امكان عرضه ارز در 
سامانه نيما را خواهند داشت. صادركنندگان خدمات 
فني و مهندسي مورد تاييد سازمان برنامه و بودجه كشور، 
مكلف به بازگشت 10 درصد مبلغ كل قرارداد براساس 
صورت وضعيت )مورد تاييد كارفرما و كميته ماده 19( 
مطابق بسته هستند.كالاهايي كه براي آزمون به خارج از 
كشور صادر و برگشت داده نمي شوند يا كالاهايي كه به 
منظور عرضه در نمايشگاه هاي خارجي ارسال مي شوند با 
تاييد وزارت صمت و بر اساس اطلاعات دريافتي از گمرك 
جمهوري اس��لامي ايران مشمول ايفاي تعهدات ارزي 
صادراتي نيستند. بسته سياستي برگشت ارز حاصل از 
صادرات سال هاي1400-1397 تاكيد دارد: در صورت 
عدم برگشت ارز حاصل از صادرات در مهلت هاي مقرر، 
عدم ارايه خدمات توس��ط دستگاه هاي دولتي به شرح 

مندرج در بسته سياستي اعمال خواهد شد.

تخفيف  بيمه شخص ثالث، قابل 
انتقال به خودروي ديگر است

طبق اعلام بيمه مركزي، تخفيف عدم خسارت در بيمه 
شخص ثالث و حوادث راننده، متعلق به مالك وسيله نقليه 
است و مالك مي تواند بعد از تغيير خودرو، تخفيفات خود 
را به وسيله نقليه ديگر منتقل كند.بر اساس مصوبه هيات 
وزيران، مالكان وسايل نقليه موتوري زميني مي توانند 
سابقه تخفيف عدم خسارت بيمه نامه هاي شخص ثالث 
و حوادث راننده را به وسيله نقليه ديگر از همان نوع )مثلًا 
سواري به سواري( كه متعلق به خود، همسر، والدين يا 
اولاد بلاواسطه آنها باشد، انتقال دهند. بنابراين فارغ از 
اينكه خودروي جديد صفر كيلومتر است يا كاركرده، 
حق بيمه خودروي جديد مالك وسيله نقليه، مطابق بند 
ت( ماده ٨ ايين نامه اجرايي موضوع تبصره ماده ٦ قانون 
بيمه شخص ثالث با احتساب تخفيفات عدم خسارت 
انتقالي محاسبه خواهد ش��د.بر اين اساس، تخفيفات 
مالك، همزمان با انتقال مالكيت يا هر زمان پس از آن قابل 
انتقال است و در صورت در دسترس نبودن انتقال گيرنده 
)اعم از وسيله نقليه مالك، همسر، والدين يا اولاد بلاواسطه 
وي(، اين تخفيفات براي مدت نامحدود در سوابق بيمه گر 

مربوطه و بيمه مركزي نگهداري خواهد شد.

همتي: عامل رشد پايه پولي، تبديل منابع ارز مسدود به ريال است

پشت پرده كاهش 7 ميليارد دلاري صادرات ايران از نظر همتي

فعاليت طلا فروشان در فضاي مجازي ممنوع است

فعاليت مجازي۲۵۰۰ واحد طلا فروشي در پايتخت
افزايش قيمت اونس جهاني طلا به ۱772 دلار

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
يك��ي از اثرات كرونا ب��ر اقتصاد كش��ور حركت فعالان 
صنف هاي مختلف به سمت فعاليت در فضاي مجازي بوده 
است. در اين ميان فعاليت طلافروشان در فضاي مجازي 
نيز با افزايش قابل توجهي رو به رو شده است.اما بايد توجه 
داشت كه مجازي شدن داد و ستد طلا به سادگي پوشاك، 
كفش، موادغذايي و ديگر كالاها نيست و از حساسيت هاي 
خاصي برخوردار است. هم موضوع قيمت و قيمت گذاري 
لحظه اي و هم بح��ث اصل يا تقلبي بودن طلاي معامله 
شده مطرح اس��ت. با توجه به تعطيلي هاي اعلام شده و 
بسته بودن بازار طلا و جواهر در تهران و بسياري ديگر از 
شهرهاي كشور، اهميت ورود فعالان اين بازار به فضاي 
مجازي، برجسته تر از گذشته شده و اين سوال مطرح است 
كه آيا سازوكار خاصي براي داد و ستد مطمئن، كنترل 
شده و قابل نظارت طلا در فضاي مجازي انديشيده شده 
است.محمد كشتي آراي نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر 
تهران گفت: تنها در تهران ح��دود دو هزار و 500 واحد 
ط��لا فروش فعال در فضاي مجازي اقدام به داد و س��تد 
طلا مي كنند كه از هيچ مج��وزي، نه در فضاي مجازي 
و در معاملات فيزيكي برخوردار نيستند. از نظر اتحاديه 
طلا، داد و س��تد در فضاي مجازي منع شده است. زيرا 
بر اين داد و س��تدها كنترلي وجود ندارد، فاكتور رسمي 
صادر نمي شود و حق و حقوق دولت پرداخت نمي شود 
و معاملات صورت گرفته هم ش��فاف نيست. بنابراين از 
نظر اتحاديه تا زماني كه ما به يك نتيجه اي برس��يم اين 
نوع معاملات ممنوع است.البته مدتي است كه روي اين 
موضوع از طربق اتاق اصناف ايران و اتحاديه هاي ديگر در 
سراسر كشور كار و بررسي انجام مي دهيم. هدف آن است 
كه به يك س��ازوكار مناسب براي فعاليت صنف طلا در 
فضاي مجازي برسيم. چون نمي شود جلو فضاي مجازي 
را گرفت. اين فضا در اصل بي در و پيكر است و كنترلي هم 
روي آن وجود ندارد و به همين خاطر نيازمند ساماندهي 
اس��ت.نايب رييس اتحاديه طلا و جواه��ر تهران به آمار 
فعاليت هاي بدون مجوز اشاره كرد و گفت: نكته جالب 
اين است كه تعداد واحدهاي صنفي داري مجوز در تهران 
حدود سه هزار واحد است كه بيش از 400 تا 500 مورد از 
آنها داراي فعاليت در فضاي مجازي هستند. اين در حالي 
است كه بر اساس بررسي ها و برآوردهاي ما فقط در تهران 
نزديك3000 مورد صفحه فعال طلا فروشي در فضاي 
مجازي وجود دارد كه داد و س��تد انجام مي دهند. يعني 
در حدود 2500 واحد فعال در فضاي مجازي در تهران 
اصلًا مجوز فعاليت ندارند. اين افراد اصلا در صنف طلا و 
جواهر شناخته شده نيستند. بسياري از آنها در خانه اقدام 
به فروش طلا مي كنند. او ضمن تأكيد بر حساسيت هاي 
صنف طلا و جواهر اظهار داشت: طلا كالاي مهمي است 
و درخريد و فروش آن حساسيت هاي خاصي وجود دارد. 
بايد كنترل عيار داشته باشد، سازمان ملي استاندارد بايد 
بر آن نظارت داشته باشد. اولين متولي استاندارد بودن 
طلا سازمان ملي استاندارد است. اين سازمان به واحدهاي 
توليدي شناخته شده مجوز و كد رهگيري داده است.دو 
نكته وجود دارد. نكته اول اين است كه از كجا معلوم است 
كه طلايي كه در فضاي مجازي فروخته مي ش��ود طلا 
باشد. نكته دوم اين است كه حتي اگر طلا هم باشد از چه 
كد و استانداردي برخوردار است كه اگر يكروزي مشكلي 
پيش آمد قابل پيگيري خواهد بود.كس��اني كه با مجوز 

اتحاديه فعاليت مي كنند اگر طلايي به كسي بفروشند در 
صورت ايجاد مشكل حتي بعد از فوت فروشنده از ورثه او 

قابل پيگيري است.

    مردم در فضاي مجازي طلا نخرند
كشتي آراي بيان كرد: حتي ما مي گوييم كه مردم در فضاي 
مجازي از فعالان و فروشندگان طلا در بخش رسمي كه در 
فضاي مجازي صفحه فروش دارند نيز خريد و فروش نكنند. 
كسي كه دارد در فضاي مجازي داد و ستد مي كند بايد در 
اتحاديه و در سازمان هاي مربوطه تشكيل پرونده بدهد. 
براي مثال در وزارت صمت بخش��ي وجود دارد كه به اين 
كار رسيدگي مي كند. اگر كسي داراي مجوز طلا فروشي 
باشد و بدون تشكيل پرونده و اخذ نماد از وزارت صمت در 
فضاي مجازي فعاليت كند كارش قانوني نيست. بنابراين 
امكان تخلف در اين موارد نيز وجود دارد و مردم نبايد با آنها 
دادوستد انجام بدهند.ما در حال حاضر با شكايت هاي زيادي 
رو به رو هستيم كه مربوط به خريد و فروش طلا در فضاي 
مجازي است. گاهي پيش آمده كه طلاي تقلبي به مردم 
فروخته اند. اما اتحاديه نمي تواند به اين شكايت ها رسيدگي 
كند چون هيچ رد و نشاني از فروشنده وجود ندارد. وي با 
تأكيد بر اينكه ايجاد سازو كاري قانوني براي فعاليت صنف 
طلا فروشان در فضاي مجازي امري ضروري است گفت: 
اتحاديه طلا و جواهر نيز به دنبال همين است و مي خواهد 
براي فعاليت در اين فضا س��ازوكاري انديش��يده ش��ود. 
نمي توان منكر فضاي مجازي شد. ما داريم به اين سمت 
حركت مي كنيم كه با طراحي اين س��از و كار بر معاملات 
طلا در فضاي مجازي نظارت و كنترل توسط متخصصان 
اين حوزه صورت بگيرد.ب��راي فعاليت در فضاي مجازي 
هيچ مانع قانوني وجود ندارد. بيشتر، موانع فرهنگي وجود 
دارد. ما نياز به قانون جديدي در اين مورد نداريم. فقط بايد 
فرهنگ سازي در اين مورد صورت گيرد. البته اتحاديه طلا 
و جواهر به اين موضوع فكر كرده و براي راه اندازي ساز و كار 
مناسب طرح هم ارايه داده و در حال پيگيري آن است. ما 
بايد طرح خود را به اتاق اصناف ايران تحويل بدهيم. اتاق 
اصناف هم به بخش بازرسي و نظارت بدهد و آنها در اين مورد 
تصميم بگيرند. چون در اين مورد اتحاديه طلا نمي تواند 
اقدام كند و آنها بايد اين كارها را انجام دهند.كشتي آراي 
گفت: البته بعيد به نظر مي رس��د كه فعاليت هاي صنف 
طلا به سرعت به سمت فضاي مجازي كشيده شود. برخي 
معاملات سطح خرد به آن سمت مي رود و نمي توان مانع هم 
شد. فقط بايد قانوني و كنترل شده باشد. اما برخي معاملات 
در فضاي مجازي قابل انجام نيست، به عنوان مثال در مورد 
جواهرات اينگونه اس��ت.در دنيا ني��ز جواهرات در فضاي 
مجازي خريد و فروش نمي شود. چون كار جواهرات بسيار 
تخصصي و حرفه اي است وحتي در معاملات حضوري نيز 
افراد عادي نمي توانند اصل يا تقلبي بودن آن را مشخص 
كنن��د. در كل دنيا نيز همين گونه اس��ت. معاملات خرد 
در فضاي مجازي انجام مي ش��ود اما داد و ستد جواهرات 
خير. ما نيز در حال حركت به آن سمت هستيم و با تمهيد 
سازوكارهاي لازم، زمينه براي خريد و فروش طلا در فضاي 

مجازي براي شهروندان فراهم شود.

     بازار طلا تعطيلي ندارد
كشتي آراي به ساز و كار قيمت گذاري طلا در ايام تعطيل 
نيز اشاره كرد و اظهار كرد: در اصل، پايه قيمت طلا و سكه 

دو شاخص انس جهاني و نرخ دلار است كه هيچ كدام از اين 
دو تعطيل نيستند.بازارهاي جهاني باز هستند به طوري كه 
امروز اونس 1745 دلار قيمت گذاري ش��د. قيمت ارز نيز 
كه مشخص است. بانك مركزي هر روز نرخ اعلام مي كند 
و صرافي هاي بانك مركزي هم كه ارز مي فروشند. از طرفي 
نرخ ارز بازار آزاد هم بر اساس نرخ صرافي هاي دولتي مشخص 
است.بنابراين، بر اس��اس دلار 24 هزار و 900 تومان حال 
حاضر و اونس 1745 دلار، قيمت سكه 10 ميليون و 150 
هزار تومان مي شود كه البته بايد حدود 50 تا ۶0 هزار تومان 
را براي هزينه ضرب و مبلغي را به عنوان ماليات و هزينه هاي 
جاري را اضافه كرد.با وجود تعطيلي بازار طلاي تهران، در 
بسياري از ش��هرها بازارهاي طلا همچنان باز بوده و روند 

قيمت گذاري و خريد فروش فيزيكي در آنها جريان دارد

    ورود دلار به كانال 2۳  هزار توماني
روز جمعه 27 فروردين 1400، دلار به 25 هزار تومان رسيد 
و اونس جهاني طلا به 1772 دلار افزايش يافت در نتيجه 
قيمت طلا و سكه افزايش يافت ومظنه مثقال 4 ميليون و 
538 هزار، هر گرم طلاي 18 عيار 1 ميليون و 47 هزار، سكه 
10 ميليون و 7۶0 هزار، سكه قديم 10.3 ميليون، نيم سكه 
۶.2 ميليون، ربع سكه 3.9 ميليون و سكه گرمي 2 ميليون 
و 250 هزار تومان معامله ش��د. نرخ دلار در صرافي هاي 
بانكي پنجشنبه، 2۶ فروردين ماه با 122 تومان كاهش در 
مقايسه با روز كاري گذشته به رقم 23 هزار و 991 تومان 
رسيد.قيمت فروش يورو امروز با افزايش1۶1 توماني نسبت 
به قيمت هاي پاياني روز گذش��ته 28 هزار و 582 تومان 
شد.قيمت خريد هر دلار 23 هزار و 51۶ تومان و نرخ خريد 
هر يورو نيز28 هزار و 1۶ تومان بود.نرخ خريد دلار در بازار 
متش��كل ارزي23 هزار و 754 تومان و نرخ فروش آن 23 
هزار و 991 تومان اعلام شد. همچنين نرخ يورو در اين بازار 
28 هزار و 299 تومان و نرخ فروش آن نيز28 هزار و 582 
تومان اعلام شد.براساس اين گزارش، در سامانه سنا در روز 
معاملاتي گذشته )چهارشنبه(، هر يورو به قيمت28 هزار و 
312 تومان و هر دلار 23 هزار و 970 تومان به فروش رسيد.

همچنين روز كاري گذشته در سامانه نيما، حواله يورو به 
قيمت28 هزار و 22 تومان فروخته و حواله دلار به قيمت23 
هزار و 250 تومان معامله شد.دبير هيات مديره اتحاديه طلا 
و جواهر گفت : سكه و طلا در اين هفته، با توجه به كاهش 
قيمت انس جهاني و تعطيل شدن بازارهاي داخلي، با افت 
قيمت روبرو شد.نادر بذرافشان افزود: در هفته جاري، هر 
مثال طلا با 8 هزار تومان، هر قطعه سكه طرح جديد با 30 
هزار تومان، نيم سكه با 120 هزار تومان، ربع سكه با 150 
هزار تومان و سكه گرمي نيز با 50 هزار تومان كاهش همراه 
بود.وي با بيان اينكه هم اكنون حباب س��كه به 370 هزار 
تومان رسيده است گفت: امروز قيمت سكه طرح جديد10 
ميليون و 500 هزار تومان، سكه طرح قديم10 ميليون و 
200 هزار تومان، نيم سكه ۶ ميليون و 1۶0 هزار تومان، ربع 
سكه 3 ميليون و 850 هزار تومان و سكه گرمي2 ميليون و 

250 هزار تومان بفروش مي رسد.

     مقاومت بازار در مرز 2۵ هزار تومان براي دلار
طي هفته گذش��ته اخبار جنجالي متع��ددي رخ داد كه 
ظرفيت ايجاد شوك هيجاني در بازار ارز را داشتند، اما قيمت 
ارز بدون توجه به اين تحولات روند آرام و كم نوسان خود را 
حفظ كرد و در مقابل افزايش قيمت دلار به كانال 25 هزار 

تومان مقاومت نشان داد.بازار ارز در هفته اي كه تحولات 
متعددي در سطح كلان سياسي و اقتصادي كشور رخ داد، 
ترجيح داد همچنان به روند آرام و كم نوساني كه از اسفندماه 
سال قبل آغاز كرده است، ادامه دهد.تداوم مذاكرات احياي 
برجام در وين و واكنش هاي متفاوت نس��بت به آن، سفر 
نخست  وزير كره جنوبي به ايران، خرابكاري هسته اي در 
نيروگاه نطنز و حواش��ي پيرامون آن، جدال لفظي ميان 
رييس كل بانك مركزي و رييس سازمان برنامه و بودجه 
در رابطه با بدهكاري بانك مركزي به دولت و همچنين ابراز 
نگراني هاي كارشناسان و تحليلگران اقتصادي از تبعات 
بودجه سال 1400 و چاپ اسكناس در پي سال اقتصادي 
دشوار 1399 تنها بخشي از وقايعي است كه در هفته اي 
كه گذشت رخ داد، اما همانطور كه در نمودار زير مشخص 
است، نتوانست در عملكرد بازار ارز، تحول قابل توجهي ايجاد 
كند. اتفاقاتي كه اگر در دي ماه و بهمن ماه سال گذشته رخ 
داده بود، بازار را با شوك هيجاني جدي مواجه مي ساخت.

قيمت دلار با وجود شيب ملايم افزايشي در سامانه نيما، 
ام��ا با مديريت بازارس��از كه روند نزولي آهس��ته اي را در 
قيمت گذاري صرافي هاي بانكي در نظر گرفته است، منجر 
به اين شد كه با وجود صعود مقطعي قيمت دلار از مرز 25 
هزار تومان براي ساعاتي در اين هفته، اما در نهايت اين ارز 
معتبر جهاني، نتوانست به كانال جديد قيمتي صعود كند.

با وجود شيب بسيار ملايم افزايش قيمت يورو در هفته اي 
كه گذشت، اما قيمت يورو در بازار آزاد براي گذر از مرز 30 
هزار تومان مقاومت از خود نشان داد و همچنان در كانال 
29 هزار توماني باقي ماند.به اعتقاد كارشناسان اقتصادي 
يكي از دلايل بي توجهي بازار ارز به تحولات كلان سياسي 
و اقتصادي ناش��ي از رفع خوش بيني هايي است كه سال 
گذشته و پس از تغيير دولت در ايالات متحده امريكا ايجاد 
ش��د. در آن مقطع فعالين اقتصادي كشور با اميد كاهش 
تحريم ها و بازگش��ت امريكا به برجام، نسبت به تحولات 
ديپلماتيك پيرامون اين موضوع با حساس��يت بالا توجه 
داشتند، اما به نظر مي رس��د روند تحولات اين اميدواري 
را از ميان برده است و فعالان بازار تنها به نتيجه نهايي اين 
مذاكرات توجه دارند.همچنين بازار ارز علاوه بر مساله آينده 
تحريم ها در ش��رايط فعلي فعالان بازار با نگراني در حال 
پيگيري سرنوشت بحران كرونا و انتخابات رياست جمهوري 
در پيش رو نيز هستند. مسائل مهم و اساسي كه همچنان 
داراي ابهامات فراواني هستند و به همين دليل تحليل مسير 
آينده اقتصاد كشور را براي كارشناسان و فعالان اين عرصه 
بسيار مشكل كرده و اين مساله بر ميزان خريد و فروش ارز در 
بازار تاثير مستقيم گذاشته است.در اين شرايط كارشناسان 
اقتصادي مهم ترين محرك هاي اقتصادي كه مي تواند در 
كوتاه مدت موجب شكسته شدن مقاومت بازار و كاهش 
قيمت ارز شود را به صورت عمده به دو مورد بازگشايي منابع 
مسدود شده ارزي ايران در بانك هاي خارجي و پيوستن به 
كنوانسيون هاي FATF معرفي مي كنند، كه اعلام خبر سفر 
نخست وزير كره جنوبي به ايران كه براي اولين بار طي44 
سال گذش��ته رخ مي داد، سيگنال مثبتي را در خصوص 
مورد اول آن ايجاد كرد.اما با وجود پايان يافتن اين س��فر 
مهم، تا پايان اين هفته خبرهايي مثبت از گره گشايي براي 
منابع ارزي كشور منتشر نشده است. از سوي ديگر تعطيلي 
جلسات مجمع تشخيص مصلحت نظام به علت آغاز موج 
چهارم كرونا در كشور هم احتمال تصويب لوايح مربوط به 

FATF را نيز در كوتاه مدت از ميان برده است. 



گروه بورس|
در هفته اي كه گذشت بازار س��هام شاهد چهار روز 
س��رخ و يك روز س��بز بود. همچنان افت شاخص و 
خروج پ��ول حقيقي ادامه پيدا كرد. ب��ا اين حال در 
روز سه ش��نبه اولين ورود پول حقيقي ها در س��ال 
۱۴۰۰ رقم خورد و ش��اخص كل ۱۸هزار واحد رشد 
كرد. اما اين شرايط پايدار نبود و آخرين روز هفته با 

سرخ پوشي به پايان رسيد.
ش��اخص كل بورس تهران در مجم��وع ۶هزار واحد 
افت كرد و از ارتفاع يك ميليون و ۲۴۹هزار واحد به 
ارتفاع يك ميليون و ۲۴۳هزار واحد رسيد. همچنين 
شاخص كل هم وزن با افت ۰.۶درصدي رو به رو شد. 
شاخص كل فرابورس نيز دو روز قرمز و سه روز سبز 
را تجربه كرد و در مجموع ۲۷واحد معادل ۰.۱درصد 

رشد كرد.
در هفته اي كه گذش��ت تغيير مالكيت همچنان به 

نفع حقوقي بود.
در روز س��ه ش��نبه، ۲۴ فروردين، اولي��ن ورود پول 
حقيقي ها در سال ۱۴۰۰ رقم خورد و افراد حقيقي 

حدود ۷۰ميليارد تومان وارد بازار سهام كردند.
در مجموع خال��ص فروش حقيقي ها ح��دود هزار 
و۹۰۰ميليارد تومان از خريدشان بيشتر بود. اين هفته 
تنها دو گروه شاهد ورود پول بودند. »واسطه گري هاي 
مالي و پولي« با ۱۰ميليارد تومان و »ساير محصولات 
كاني غيرفلزي« با دو ميليارد تومان، شاهد ورود پول 

حقيقي ها بودند.
گفتني اس��ت كه هفته گذش��ته براي هيچ گروهي 
ورود پ��ول رقم نخ��ورد. در طرف ديگ��ر گروه هاي 
»بانك ها و موسسات اعتباري« با ۵۰۸ميليارد تومان، 
»استخراج كانه هاي فلزي« با ۱۷۷ميليارد تومان و 
»فرآورده هاي نفتي« با ۱۴۶ميليارد تومان به ترتيب 
بيش��ترين تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي را ثبت 
كردند. گفتني است بيشترين خروج پول حقيقي به 
ترتيب متعلق به نمادهاي »وتجارت«، »وبملت« و 
»اپال« بود. به طوري كه مالكيت حقوقي در تركيب 
سهامداري بانك تجارت ۱۴۰ميليارد تومان و بانك 

ملت ۱۰۰ميليارد تومان افزايش يافت.
از طرف ديگر بيشترين ورود پول حقيقي به ترتيب 
متعلق به نمادهاي »فولاد«، »پترولح« و »غبشهر« 
ب��ود. به طوري ك��ه مالكي��ت حقيق��ي در تركيب 
سهامداري فولاد مباركه اصفهان ۷۰ميليارد تومان 
و حق تقدم گروه پتروشيمي سرمايه گذاري ايرانيان 

۳۵ميليارد تومان افزايش يافت.
بيش��ترين معاملات بورس و فراب��ورس در هفته اي 
كه گذش��ت به گروه »فلزات اساسي« تعلق داشت 
به ط��وري كه ه��زار و ۷۸۹ميليارد توم��ان فقط در 
اين بخش جابه جا ش��د، گروه»بانك ها و موسسات 
اعتباري« با معاملات هزار و ۴۶۴ميليارد توماني دوم 
شد و »خودرو و ساخت قطعات« با هزار و ۲۹۵ميليارد 

تومان در جايگاه سوم قرار گرفت. 

    تغيير وضعيت صنايع
تنها س��ه گروه در اين هفته بازدهي مثبت داشتند. 

گ��روه »منس��وجات« ۱.۵درص��د و گروه ه��اي 
»شركت هاي چند رشته اي صنعتي« و »ماشين آلات 
و تجهيزات« ۰.۴درصد بازدهي ثبت كردند. از طرف 
ديگر ك��م بازده ترين گروه ها به ترتيب »اس��تخراج 
نفت« با منف��ي ۳.۱درصد، »پيمانكاري صنعتي« با 
منفي ۲.۸درصد و »بانك ها و موسسات اعتباري« با 

منفي ۲.۴درصد به ثبت رسيدند.
نمادهاي »تمحركه« با ۱۳.۴درصد، نماد »معيار« با 
۱۱.۳درصد و نماد »وارس« با ۸.۴درصد بيش��ترين 
بازده��ي را طي اي��ن هفته ثبت كردند. در س��مت 
ديگر، »وش��هر« با ۹.۶درصد، »آريان«با ۹.۳درصد 
و »س��مايه« با ۸.۹درصد بيشترين كاهش قيمت را 
تجربه كردند. ارزش معاملات هفته گذشته روندي 
صعودي در پيش گرفت و تا سه شنبه اين روند ادامه 
داشت اما در روز چهارش��نبه، بازار دوباره با كاهش 
ارزش معاملات مواجه شد. متوسط ارزش معاملات 
اين هفته به حدود دو هزار و ۳۹۰ميليارد تومان رسيد 
كه نس��بت به هفته پيش حدود پنج درصد افزايش 
يافته اس��ت. همچنين بيش��ترين ارزش معاملات 
هفته با چهار هزار و ۲۴۰ميليارد تومان متعلق به روز 

سه شنبه، ۲۴فروردين ماه بود.
 با اي��ن وجود بازدهي بورس در هفته گذش��ته ۰/۵ 
درصدي داش��ت اما؛ پر زيان ترين بازار هفته نشد و 
بازار س��كه با ۱/۸ درصدي بيشترين زيان ممكن را 
براي سرمايه گذاران خود برجاي گذاشت. از اين رو 
مي توان گفت كه بورس در مقايسه با ساير بازارهاي 
مالي وضعيت مطلوب تري داشت و مي توان به آينده 

بورس اميدوار بود.

    پيش بيني ها راجع به بازار چه مي گويند؟
پيمان حدادي، كارشناس بازارسرمايه با بررسي روند 
معاملات طي هفته اخير مي گويد: در چند روز اخير 
مهم ترين مشخصه معاملات در بازار سرمايه كاهش 
چشمگير ارزش معاملات بود، به گونه كه معاملات 
خرد س��هام در روزهاي متوالي به كمتر از يك هزار 
و ٥٠٠ ميليارد تومان در روز رس��يد.در هفته اي كه 
گذش��ت كمترين ارزش معاملات از نيمه دوم سال 
٩٨ تا به امروز به ثبت رسيد كه اين موضوع همچنان 
باعث پا برجايي نگراني سهامداران و افزايش عرضه 

در بازار شد.
حدادي اظهار مي كند: ركودي كه همچنان در بازار 
ادامه دارد باعث افزايش فشار فروش به خصوص در 
نماد سهام شركت هاي كوچك مي شود و امكان دارد 
عمدتا به لحاظ بنيادي از شرايط مناسب تري نسبت 

به سهام بزرگ بازار برخوردار نباشند.
با قرار گرفتن شاخص بورس در محدوده يك ميليون 
و ٢٠٠ هزار واحد تحرك هايي در سهام شركت هاي 
بزرگ بازار ايجاد شد، از اواسط هفته نمادهاي بزرگ 
مورد استقبال بازار و سهامداران قرار گرفتند و حتي 
در روز سه ش��نبه اين سهام به صف خريد رسيدند و 
شاهد وجود معاملاتي معقول در سهام اين شركت ها 

بوديم.
وي ادامه مي دهد: اخبار منتش��ر ش��ده در برخي از 
سايت ها مربوط به غني سازي ٦٠ درصدي اورانيوم 
توسط ايران و تنش هايي كه در رابطه با بحث كشتي 
اس��راييلي به وجود آمد باعث شد تا شدت عرضه در 
بازار در آخرين روز معاملاتي هفته افزايش پيدا كند 

و دوباره ش��اهد ترس سهامداران از سرمايه گذاري و 
افزايش فش��ار فروش در اين بازار باشيم.در هفته اي 
كه گذشت نوس��ان خاصي در قيمت جهاني وجود 
نداشت و بازار جهاني تاثير مثبت يا منفي خاصي را بر 

معاملات بازار سهام نداشتند.
اين كارش��ناس بازار سرمايه مي گويد: زماني قيمت 
جهاني يا مولفه هاي بنيادي مي توانند تاثير مثبت و 
منفي بر بازار سهام داشته باشند كه نقدشوندگي در 

بازار وجود داشته باشد.
تا زماني كه در بازار س��هام ش��اهد صف هاي فروش 
متوالي باشيم و طي روزهاي زيادي اين روند در بازار 
وجود داشته باشد همچنين در كنار آن نقدشوندگي 
در بازار وجود نداشته باشد به بحث ارزندگي در بازار 

دست پيدا نخواهيم كرد.
ح��دادي رون��د معاملات ب��ورس در هفت��ه آتي را 
پيش بيني كرد و اظهار مي كند: به نظر مي رس��د كه 
روند بازار س��هام در هفته پيش رو ب��ا توجه به طرح 
جديد س��ازمان بورس مبني بر انتشار اوراق توسط 
شركت هاي سرمايه گذاري، هلدينگ ها و همچنين 
خريد سهام از طريق منابع حاصل از اوراق به سمت 
خروج از ركود و بهبود روند معاملات پيش برود.اگر 
بهبود معاملات سهام بزرگ در روزهاي آينده ادامه دار 
باشد مي توان اين اميد را داشت كه اين روند به كليت 
بازار سرايت كند و شاهد جمع آوري صف هاي فروش 
در ش��ركت هاي كوچك باش��يم.در صورتي كه اين 
اتفاق رخ ندهد همچنان ب��ازار با عدم وجود خريدار 
موثر دست و پنجه نرم مي كند و از صف هاي فروش 

كاسته نخواهد شد.
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محصولات معدني وارد روند 
واقعي سازي قيمت شده اند

كيوان جعفري طهراني كارشناس ارشد بازار بين المللي 
فولاد و س��نگ آهن درگفت وگو با كالا خبر با اشاره به 
معامله اخير س��نگ آهن در بورس كالا، اظهار داشت: 
تقاضاي بالاي س��نگ آهن در بورس كالا خبر بسيار 
خوبي بوده و نش��ان دهنده اين مساله است كه عرضه 
س��نگ آهن در بورس در حال عملياتي ش��دن بوده و 
قيمت ها به نرخ هاي واقعي نزديك مي شود. كارشناس 
ب��ازار بين الملل��ي فولاد و س��نگ آهن افزود: ش��ايد 
مصرف كنندگان سنگ آهن در مقابل عرضه اين ماده 
اوليه در بورس مقاومت هايي داشته باشند اما به مرور اين 
موضوع به دليل منطق بزرگي كه دارد، پذيرفته و عادي 
مي شود و استمرار عرضه ها در بورس، نشان دهنده آن 
است كه مسير حركت عرضه و تقاضا در بخش سنگ 
آهن در حال نزديك ش��دن به واقعيت است. جعفري 
طهراني با تاكيد بر اين نكته كه وارد يك روند اصلاحي 
در واقعي سازي قيمت محصولات معدني شده ايم گفت: 
اين موضوع نشان مي دهد بورس كالا جايگاه واقعي خود 
را در كنار ساير كالاها در زمينه عرضه محصولات مختلف 
معدني هم پيدا كرده و اين اميدبخش است. وي درباره 
آينده معاملات س��نگ آهن در بورس كالا گفت: بيان 
اين مساله كمي دشوار است چراكه در مورد بازار اگرچه 
مولفه هاي مختلفي براي تحليل وجود دارد اما پيش بيني 
معاملات به استقبال خريداران  باز مي گردد. البته مي توان 
اميدوار بود كه با توجه به افزايش نياز كشور به سنگ آهن 
به ويژه كمبود كنسانتره در سال جاري به صورتي كه ۳.۱ 
ميليون تن از ظرفيت گندله سازان كشور تا پايان سال 
خالي خواهد بود، استقبال از معاملات سنگ آهن بالا 
خواهد بود. اين كارشناس بازار فولاد و سنگ آهن ادامه 
داد: به عبارت ديگر بورس كالا در تامين نياز گندله سازان 
كشور از طريق عرضه سنگ آهن در تالار حراج باز و خريد 
آن توسط كنسانتره سازان براي تبديل به كنسانتره و در 
نهايت فروش به گندله سازان نقش مثبتي را مي تواند ايفا 
كند و اميدوارم كمبود خوراك گندله سازان تاحدودي 
برطرف شده و تا پايان سال از ۳ ميليون تن تقليل پيدا 
كند. وي درباره سلايق مختلف در بخش هاي مختلف 
زنجيره فولاد اظهار داشت: مساله كسب سود بيشتر در 
هر بنگاهي چه خصوصي و چه دولتي و در هر زمينه اي 
وجود دارد در اين ميان بايد توجه كرد كه در بازار نمي توان 
محص��ول نهايي را از يك ح��دي بالاتر فروخت چراكه 
رقباي ديگر نيز در حال عرضه آن محصول هستند پس 
هر بنگاهي به دنبال صرفه جوي��ي از طريق خريد مواد 
اوليه ارزان با هدف سوددهي بيشتر است. از اين رو ديده 
مي شود كه در زنجيره فولاد هر چه به سمت محصولات 
مياني و پايين دستي مي رويم توليدكنندگاني كه يك پله 
بعدي هستند نسبت به شفاف شدن نرخ هاي مواد اوليه 
مقاومت مي كنند تا همچنان با قيمت ارزان تر مواد اوليه 
خود را تهيه كنند؛ با اين تفاسير تلاش براي توزيع سود 
عادلانه در كل زنجيره فولاد كه عرضه سنگ آهن در تالار 
حراج باز بورس كالا از نمونه هاي تحقق اين رويداد مهم 
است، بايد در دستور كار قرار گيرد تا همه فعالان اين حوزه 

با رويه اي مطلوب به توليد بپردازند.

اصلاحات صندوق ها
در بازار سرمايه

محمدحسن ابراهيمي سروعليا، نايب رييس هيات مديره 
سازمان بورس گفت: هيات مديره سازمان بورس و اوراق 
بهادار مصوب كرد تا محدودي��ت تعداد صندوق هاي 
بادرآمد ثابت براي هر مدير صندوق حذف شود. اين در 
حالي است كه پيش از اين هر مدير صندوق مجاز بود 
فقط مديريت يك صندوق را بر عهده داشته باشد كه با 
لغو مصوبه قبلي، يك مدير مي تواند در چندين صندوق 
با درآمدثابت حضور داشته باش��د. عضو هيات مديره 
س��ازمان ادامه داد: مجوز ص��دور و ابطال الكترونيكي 
صندوق ها در اپليكيشن هاي متناسب با مجوز سازمان 
صادر ش��د. وي ادامه داد: بر اساس مصوبه هيات مديره 
سازمان بورس و اوراق بهادار، ممنوعيت صدور و ابطال 
در شعب بانك ها لغو شد. همچنين مجوز پذيره نويسي 
و فعاليت صندوق ها به عنوان فرآيندي زمانبر حذف شد. 
ابراهيمي با اشاره به اينكه امكان ابطال در يك صندوق و 
صدور در صندوق ديگر به طور همزمان براي صندوق هاي 
يك مدير صندوق، تصويب شد، تاكيد كرد: مدير در اين 
صندوق ها بايديك نفر باشد.عضو هيات مديره سازمان 
بورس و اوراق بهادار يكي ديگر از موارد را اصلاح كامل 
ساختار صندوق در صندوق بيان كرد و گفت: برخي از 
نصاب هاي آن با تصويب هيات مديره سازمان حذف شد. 
وي با بيان اينكه نصاب اوراق تبعي نيز اصلاح شد، ابراز 
داشت: به اين ترتيب يك صندوق مي تواند هر اوراق تبعي 
را تا ۵۰ درصد آن اوراق و تا سقف ۵ درصد حجم صندوق 
خريداري كند.ابراهيمي بيان داش��ت: مجوز فعاليت 
صندوق هاي بادرآمدثابت بزرگ بانكي كه تحت مديريت 
كارگزاري هاي بانكي كه شركت همگروه سبدگرداني  يا 
تامين سرمايه ندارند به مدت دو سال تمديد شد. وي 
با اشاره به قانون پيشين مبني بر اينكه هر نهادمالي با 
حجم سرمايه ثبت شده مي توانست حجمي از صندوق 
را داشته باشد، تصريح كرد: تناسب سرمايه ثبت شده با 
دارايي تحت مديريت به تناسب حقوق صاحبان سهام با 
دارايي تحت مديريت اصلاح شد. بر اين اساس، به جاي 
سرمايه ثبت شده، حقوق صاحبان سهام لحاظ شد تا 

سود انباشته هم در آن لحاظ شود.

حذف محدوديت خريد سهام 
توسط كارگزاري ها

از س��ال ۸۵ و بر اس��اس ماده ۳۱ آيين نامه معاملات 
بورس تهران، شركت هاي كارگزاري، مديران و پرسنل 
آن محدوديت  هايي در خريد سهام داشتند به طوري كه 
شركت هاي كارگزاري به اندازه سرمايه ثبت و پرداخت 
شده يا ۷۰ درصد حقوق صاحبان سهام )هر كدام كه 
كمتر باشد(، امكان خريدسهام به نام شركت كارگزاري 
را داشتند. مديران وافراد شاغل در بدنه كارگزاري نيز 
صرفا مجاز به خريد سهام تا سقف ۲۵۰ ميليون ريال 
هس��تند. هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
امشب با بررسي اين ماده، مصوب كرد كه شركت هاي 
كارگزاري فاقد مج��وز كارگزار/ معامله گري، بتوانند 
از طريق ساير ش��ركت هاي كارگزاري ديگر با رعايت 
دستورالعمل » كفايت س��رمايه « براي خود اقدام به 
دادو ستد اوراق بهادار به نام خود كنند. در عين حال، 
محدوديت هاي مقرر در خريد اوراق بهادار براي پرسنل 
كارگزاري و افراد تحت تكفل آنها برداشته شد. البته 
اطلاعات كامل مديران و افراد شاغل در شركت هاي 
كارگزاري پ��س از دريافت در س��امانه هاي نظارتي 
سازمان بورس و اوراق بهادار ثبت و با نظارت سازمان 
بورس، اين افراد قادر خواهند بود به دادوس��تد اوراق 
بهادار به نام خود مبادرت كنند.لازم به توضيح است 
اين تصميم در جلسه آتي شوراي عالي بورس بررسي 

شده و در صورت موافقت، اجرايي خواهد شد.

عرضه صكوك اجاره
۱۰ هزار ميليارد ريالي صبا تامين

غلامرضا ابوترابي با اعلام اينكه با مجوز س��ازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار، صك��وك اجاره ش��ركت 
س��رمايه گذاري صبا تامين )سهامي عام( به مبلغ 
۱۰ هزار ميليارد ريال بدون ضامن و با تكيه بر رتبه 
اعتباري از طريق شركت فرابورس ايران، اوايل هفته 
آتي عرضه عمومي مي ش��ود به سنا گفت: شركت 
سرمايه گذاري صبا تامين قصد دارد بخشي از منابع 
مال��ي مورد نياز خود را از طريق ف��روش و اجاره به 
شرط تمليك بخشي از س��هام تحت تملك خود 
در شركت ملي صنايع مس ايران، بدون استفاده از 
ركن ضامن و بر اساس گزارش رتبه اعتباري تهيه 
شده توسط شركت رتبه بندي اعتباري پايا تأمين 
كند. مديرعامل ش��ركت مديريت دارايي مركزي 
بازار سرمايه توضيح داد: بر اساس مدارك ارايه شده 
در اين خصوص، شركت رتبه بندي اعتباري پايا با 
در نظر گرفتن داده ه��اي كمي )صورت هاي مالي 
و نسبت هاي مالي مس��تخرج از آن( و ويژگي هاي 
كيفي )ارزيابي هاي مربوط به فعاليت هاي شركت، 
حاكميت شركتي، محيط عملياتي، تأمين مالي و 
سوابق آن، تجزيه و تحليل فضاي كلان اقتصادي و 
كسب و كار صنعت مربوطه( رتبه اعتباري بلندمدت 
 A۱ با دورنماي باثبات و رتبه اعتباري كوتاه مدت -A
با درجه سرمايه گذاري را به شركت سرمايه گذاري 
صبا تامي��ن تخصيص داده اس��ت. ابوترابي اظهار 
داشت: براساس واژه نامه تعاريف شركت رتبه بندي 
اعتباري پايا، در اين طبقه از رتبه اعتباري بلندمدت، 
ظرفيت ايفاي تعهدات مالي در سطح بالايي قرار دارد 
و دورنماي باثبات نيز بدين معني است كه احتمالًا 
رتبه اعتباري در آينده قابل پيش بيني، تغيير نخواهد 
كرد. مديرعامل شركت مديريت دارايي مركزي بازار 
س��رمايه افزود: در رتبه بندي اوراق بهادار مواردي 
مانند توانايي بازپرداخت جريانات نقدي مربوط به 
اصل و فرع اوراق در سررسيدهاي معين، شايستگي 
اعتباري اركان، شرايط قرارداد، اولويت اوراق بهادار 
نسبت به ساير تعهدات و وضعيت وثايق اوراق بهادار 

مورد توجه قرار مي گيرد. 

صعود دوباره بورس هاي جهاني
در آماري اميدواركننده براي اقتصاد امريكا، رشد بخش 
خرده فروش��ي در ماه مارس ۹.۸ درصد ب��وده كه اين 
رشد ۱۲.۵ درصد بيشتر از رشد اين بخش در ماه قبل و 
بالاترين رقم ماهانه ثبت شده از ماه مي سال قبل تاكنون 
بوده اس��ت. با توجه به نقش بالاي اين بخش در رش��د 
اقتصادي امريكاانتظار مي رود اين آمار روي رشد فصلي 
تاثير بسزايي داشته باشد. به گفته دفتر سرشماري امريكا، 
پوشاك با رشد ۱۸.۳ درصدي و خدمات غذايي با رشد 
۱۳.۴ درصدي، نقش زيادي در ثبت اين رشد داشته اند. 
دريك هالپيني، تحليلگر ارش��د بازار سرمايه در بانك 
ميتسوبيشي گفت: به طور كلي هنوز ريسك هاي زيادي 
در بازارهاي مالي وجود دارند كه روند معاملات را دست 
كم تا نيمه نخست امسال تحت تاثير خود قرار مي دهند. 
وضعيت كرونا هنوز مايه نگراني بزرگي اس��ت به ويژه 
آنكه هنوز نمي توانيم با قاطعيت بگوييم كه واكسن هاي 
موجود در برابر گونه هاي جهش يافته ويروس هم كارايي 
بالاي خود را حفظ كرده اند. اينكه تنش هاي ژئوپليتيكي 
تا چه حد مناسبات تجاري را تحت تاثير قرار دهند هم 
مهم است.  در بورس امريكاوال استريت همه شاخص ها 
صعودي بودند؛ تا جايي كه هر سه شاخص اصلي بورسي 
در سطح بالا تري از روز قبل خود بسته شدند. شاخص 
»داوجونز ايدانس��تريال اوريج« با ۰.۷۸ درصد افزايش 
نس��بت به روز قبل و در سطح ۳۳ هزار و ۹۹۵.۵۹ واحد 
بسته شد. ش��اخص »اس اند پي ۵۰۰« با ۰.۹۷ درصد 
صع��ود تا س��طح ۴۱۶۴.۵۴ واحدي ب��الا رفت و ديگر 
شاخص مهم بورسي امريكايعني »نزدك كامپوزيت« 
با ۱.۲ درصد صعود در سطح ۱۴ هزار و ۲۴.۵۶ واحدي 
بسته شد. در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص 
»فوتسي ۱۰۰« بورس لندن با ۰.۶۳ درصد صعود نسبت 
به روز قبل و در سطح ۶۹۸۳.۵۰ واحد بسته شد. شاخص 
»دكس ۳۰« بورس فرانكفورت در آلمان با افزايش ۰.۳ 
درصدي و ايستادن در سطح ۱۵ هزار و ۲۵۵.۳۳ واحدي 
به كار خود خاتمه داد و شاخص »كك ۴۰« بورس پاريس 
با پيشروي ۰.۴۱ درصدي در س��طح ۶۲۳۴.۱۴ واحد 
بسته شد. در مادريد شاخص »ايبكس ۳۵« ۰.۲ درصد 
پايين رف��ت و به ۸۵۷۱.۶۰ واحد رس��يد. در معاملات 
بورس هاي آسيا، شاخص ها عملكرد خوبي داشتند؛ تا 
جايي كه شاخص »نيك كي ۲۲۵« بورس توكيو ژاپن با 
صعود ۰.۰۷ درصدي تا سطح ۲۹ هزار و ۶۴۹.۶۲ واحدي 
بالا رفت. ش��اخص »هانگ سنگ« بورس هنگ كنگ 
۰.۳۷ درصد پايين رفت و در سطح ۲۸ هزار و ۷۹۳.۱۴ 
واحد بسته شد. در چين شاخص»شانگهاي كامپوزيت« 
ريزش ۰.۶۴ درصدي را تجربه كرد و در سطح ۴۹۴۸.۹۷ 
واحد بسته شد. در استراليا شاخص »اس اند پي اس اند 
ايكس ۲۰۰« بورس س��يدني با ۰.۵۱ درصد افزايش و 
ايستادن در سطح ۷۰۵۸.۶۲ واحدي به كار خود خاتمه 
داد. در بين ديگر ش��اخص هاي مهم آسيايي، شاخص 

»تاپيكس« ژاپن صعودي بود.

»تعادل« روند بازارسرمايه را طي هفته اخير بررسي مي كند

اميدها به بورس افزايش يافت

شركت هاي بورسي چگونه افزايش سرمايه مي دهند؟
گروه بازارسرمايه- آموزش|

سرمايه عددي است كه به عنوان آورده سهامداران، در 
اداره ثبت ش��ركت  ها و به عنوان سرمايه شركت ثبت 
شده است. بعضي افراد به اشتباه فكر مي كنند سرمايه 
شركت همان دارايي هايش است يا سرمايه و دارايي با 
هم برابرند. در حالي كه هر دو فكر اشتباه است. علتش 
هم اين اس��ت كه براي مثال، اگر ش��ركتي در شروع 
فعاليت خود يك ميليارد سرمايه ثبت كند، به مرور و 

پس از فعاليت خود، اموالي را خريد و فروش مي كند.
بنابراين ممكن اس��ت قيمت آن اموال تغيير كند يا 
ش��ركت به هر دليلي ضرري متحمل شود يا از خريد 
و فروش چيزي سود كند. همه اين خريد و فروش ها 
و سود و زيان ها  دارايي ش��ركت محسوب مي شوند. 
بنابراين بعد از ۱۰ سال، ديگر عدد دارايي  هاي شركت 
به اندازه سرمايه  اي كه روز اول ثبت كرده است، نيست.

پس سرمايه رقمي است كه در اداره ثبت شركت  ها به 
ثبت رسيده. شركت ها با طي كردن يكسري مراحل 
قانوني مي توانند رقم سرمايه ثبت شده خود نزد اداره 
ثبت شركت ها را افزايش دهند كه به اين فرآيند افرايش 
سرمايه گفته مي ش��ود. اين افزايش سرمايه مي تواند 
از روش ه��اي مختلف��ي همانند؛ طرح هاي توس��عه 
شركت ها، تجديد ارزيابي در دارايي هاي شركت، آورده 
نقدي و سودهاي انباشته شركت افزايش يابد كه در 

ادامه با هم هريك را بررسي مي كنيم.

    مراحل افزايش سرمايه شركت ها
براي اينكه افزايش سرمايه يك شركت در اداره ثبت 
شركت ها ثبت شود، نياز به طي كردن مراحل زير است: 
ابتدا هيات مديره شركت افزايش سرمايه را پيشنهاد 

مي دهد و تصويب مي كند.
س��پس حس��ابرس با توجه به مفروضات ذكر ش��ده 
افزايش سرمايه را بررس��ي مي كند و در صورت عدم 
وجود ايراد آن را تاييد مي كند. در اين مرحله حسابرس 
مي تواند تمام يا قسمتي از افزايش سرمايه را تاييد كند.

مرحله بعد شركت مدارك و مستندات افزايش سرمايه 
خود را براي اداره ثبت ش��ركت ها و س��ازمان بورس 

ارسال مي كند.
مرحله بعد تاييديه سازمان بورس است. سازمان بورس 
با توجه به مس��تندات ارسالي بخشي يا همه افزايش 

سرمايه اعلام شده را تاييد مي كند. پس از آن اطلاعيه 
صدور مجوز افزايش سرمايه روي سايت كدال منتشر 
مي شود كه نشان مي دهد سازمان بورس با آن موافقت 

كرده است.
بعد از آن تاريخ��ي براي مجمع فوق العاده ش��ركت 
مشخص مي ش��ود تا درمورد ميزان افزايش سرمايه 
و قيمت جديد هر س��هم تصميم گي��ري كنند. اگر 
مي خواهيد در افزايش سرمايه شركت كنيد بايد حتما 
قبل از تاريخ مجمع سهامدار شركت باشيد. )حتي اگر 
يك روز قبل از مجمع سهام شركت را خريداري كنيد 

باز هم افزايش سرمايه به شما تعلق مي گيرد.( 
بعد از آن يك آگهي دعوت به مجمع عمومي فوق العاده 
روي س��ايت كدال درج مي ش��ود كه در آن ش��ركت 
تمامي سهام دارانش را براي تصميم گيري در خصوص 
افزايش سرمايه دعوت كرده كه در آن آدرس و زماني 

كه مي خواهد مجمع برگزار شود نوشته شده است.
پس از آن، تصميمات مجمع عموم��ي فوق العاده بر 
روي سايت كدال درج مي شود كه در آن مبلغ افزايش 
س��رمايه و درصد افزايش سرمايه به طور قطعي اعلام 
مي ش��ود و افزايش س��رمايه ش��ركت در اداره ثبت 

شركت ها ثبت مي شود.
حالا شايد اين سوال برايتان پيش بيايد كه شركت  ها 
به چه دليل افزايش سرمايه مي دهند؟ پاسخ اين سوال 

در انواع افزايش سرمايه نهفته است.

    انواع افزايش سرمايه كدامند؟
به طور كلي انواع افزايش سرمايه به ۴ نوع تقسيم بندي 

مي شوند: 
   افزايش سرمايه از آورده نقدي و مطالبات حال شده

   افزايش سرمايه از محل سود انباشته يا اندوخته
   افزايش سرمايه از تجديد ارزيابي دارايي  هاي شركت
 افزايش سرمايه از محل صرف سهام يا سلب حق تقدم

نكته: شركت  ها مي توانند يك يا تركيب چند مورد از 
افزايش سرمايه را همزمان داشته باشند. طبق قوانين 
جديد س��ازمان بورس در افزايش سرمايه از نوع سود 
انباش��ته و تجديد ارزيابي دارايي ه��ا، در صورتي كه 
افزايش سرمايه كمتر از ۲۰۰ درصد باشد، سهم شركت 
بدون ثبت در مرجع ثبت شركت ها قادر به بازگشايي 
خواهد بود. در غير اين صورت س��هام ش��ركت بعد از 

ثبت شركت ها مي تواند بازگشايي شود، همچنين اين 
بازگشايي شامل سهام جايزه مي باشد.

    قيمت سهم و ارزش دارايي
پس از افزايش سرمايه چه تغييري مي كند؟

محاسبه قيمت تئوريك، پس از افزايش سرمايه در هر 
يك از روش ها قدري متفاوت است. ولي درنهايت، فارغ 
از نوع افزايش سرمايه، قيمت كاهش مي يابد؛ زيرا تعداد 
س��هام افزايش يافته و قيمت به تعداد زيادتري سهام 
تقسيم مي ش��ود. همچنين ارزش دارايي افراد بعد از 
افزايش سرمايه تغييري نمي كند زيرا به همان ميزان 
)درصد افزايش سرمايه( بر تعداد سهام سرمايه گذاران 

قبلي اضافه مي شود.

    چگونگي محاسبه قيمت سهم
پس از افزايش سرمايه

فرمول محاسبه قيمت س��هم پس از افزايش سرمايه 
از محل سود انباشته و تجديد ارزيابي دارايي ها بدين 

شرح است: 

به عنوان مثال فرض كنيد قيمت هر سهم شركت الف 
در بازار بورس تهران ۴.۰۰۰ ريال است و اين شركت از 
محل سود انباشته ۶۰ درصد افزايش سرمايه مي دهد. 
طبق فرم��ول مذكور، قيمت هر س��هم جديد بعد از 

افزايش سرمايه به صورت زير محاسبه خواهد شد: 

همانطور كه مشاهده مي كنيد با افزايش سرمايه، قيمت 
هر سهم كاهش مي يابد اما از طرف ديگر به ميزان درصد 
افزايش سرمايه به تعداد سهام هر سرمايه گذاري نيز 

اضافه خواهد شد. در مثال مذكور اگر شخصي پيش از 
افزايش سرمايه ۱.۰۰۰ سهم ۴.۰۰۰ ريالي اين شركت 
را داشته است، هم اكنون با افزايش ۶۰ درصدي سرمايه 
شركت، تعداد سهام وي نيز ۶۰ درصد بيشتر خواهد 
شد و داراي ۱.۶۰۰ سهم ۲.۵۰۰ ريالي خواهد بود در 

واقع آن ۶۰۰ سهام جديد سهام جايزه او خواهد بود.
براي اينكه با اين موضوع دقيق تر و بهتر آشنا شويد يك 

مثال واقعي براي شما مي زنيم: 
طب��ق اعلاميه ص��دور مجوز افزايش س��رمايه بانك 
دي م��ورخ ۸ آذر ۹۴ ك��ه در س��ايت ك��دال درج 
ش��ده اس��ت، اين بانك مجاز به افزايش سرمايه ۲۸ 
درصدي از محل س��ود انباش��ته اس��ت )قرار اس��ت 
س��رمايه بان��ك از ۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ريال به 

۶.۴۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ريال افزايش يابد.( 
با توج��ه به اينكه قيمت پاياني س��هم در آخرين روز 
معاملاتي قبل از مجمع افزايش سرمايه آن ۱.۵۱۵ ريال 
بوده است، قيمت تئوريك سهم را براي روز بازگشايي 

محاسبه مي كنيم.

همانطور كه مشاهده مي كنيد قيمت تئوريك سهم 
۱.۰۸۳ ري��ال خواهد ب��ود كه ممكن اس��ت در روز 
بازگشايي بر اثر عرضه و تقاضا بالاتر از اين قيمت باز شود 
در اين صورت دارندگان سهم سود خواهند كرد. البته 
اين احتمال دارد كه قيمت بازگشايي كمتر از قيمت 

تئوريك بوده و دارنده سهم با زيان مواجه شود.
دارندگان سهام با افزايش سرمايه شركت، افزايش ۲۸ 
درصدي در تعداد سهام خود خواهند داشت. يعني اگر 
شخصي قبلا ۱۰۰ سهم بانك دي را داشته با افزايش 

۲۸ درصدي سهم، داراي ۱۲۸ سهم خواهد شد.
درنهايت بايد گفت كه برخي از شركت ها و صاحبان 
از افزايش سرمايه سهام سواستفاده مي كنند و گاها با 
استفاده از مدارك داراي نقص سودهاي كلاني مي برند. 
اين نوع از سوء استفاده ها در آموزش بعدي »تعادل« 

مورد بررسي و بازبيني قرارمي گيرد.



گروه راه و شهرسازي|
نتايج حاصل از طرح هاي اجراشده دولتي در بازار مسكن 
حاكي از آن است كه مداخله دولت نه تنها منجر به نتايج 
دلخواه نمي شود، بلكه پيامدهاي منفي نيز به دنبال خواهد 
داش��ت. به طور مثال، در سال گذش��ته دولت به موجران 
دستور داد تا در دوران كرونا، قراردادهاي اجاره را با نرخ 25 
درصد در تهران، 20 درصد در كلان شهرها و 15 درصد در 
ساير شهرها تمديد كنند، اما آمارهاي سال گذشته نشان 
مي دهند كه به طور متوسط، اجاره نامه ها در تهران حدود 
40 درصد و در ش��هرهاي ديگر نيز با اختلاف معناداري 
بالاتر از نرخ هاي دولتي افزايش داش��ته اند. مساله اي كه 
مي تواند دومينوي ركود در بازار مسكن و در بازار ساخت 
وس��از را تشديد كند و در برخي سناريوها منجر به خروج 
سرمايه از كشور شود. در شرايطي كه جهش هاي قيمتي 
مسكن، نرخ بازده اجاره را به ش��دت تحت تاثير قرار داده 
و جذابيت ساير بازارهاي داخلي و خارجي، مالكان فعلي 
را براي سرمايه گذاري در بازارهاي ديگر تشويق مي كند 
و همزمان نرخ هاي اجاره در رقم هايي بس��يار پايين تر از 
تورم سالانه سركوب مي شوند و براي موجران دافعه ايجاد 
مي كند، احتمال خروج تدريجي مالكان از اين بازار بيش 
از پيش قوت گرفته است. مساله اي كه در گام اول عرضه 
آپارتمان در بازار اجاره را متاثر مي كند و در مراحل بعدي 
منجر به كاهش تقاضا براي خريد مسكن مي شود و در نتيجه 
تقاضا براي ساخت و ساز كاهش مي يابد. اغلب كارشناسان 
مسكن بر اين مساله واقف بوده و نسبت به آن هشدار داده اند.

    اثرمنفي در بلندمدت
حسن محتشم، يك از اين كارشناس است. او معتقد است 
كه جريمه هاي مالياتي براي واحدهاي خالي از س��كنه 
ممكن اس��ت در كوتاه مدت منجر به عرضه اين واحدها و 
كنترل نسبي قيمتها شود اما در بلندمدت تاثير منفي بر 
حوزه ساخت و ساز دارد و به رشد قيمتها منجر خواهد شد.
محتشم در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: دولت براي اعمال 
ماليات واحدهاي خالي دلايلي دارد؛ در صورت اعمال ماليات 
بر خانه هاي خالي، نگه داش��تن واحدها مقرون به صرفه 
نخواهد بود و سازندگاني كه موفق به فروش واحدهاي خود 
نمي شوند آنها را به اجبار وارد بازار اجاره مي كنند. اين موضوع 
ممكن است در كوتاه مدت به كنترل قيمتها در بخش اجاره 
يا خريد و فروش منجر شود. اما تاثير منفي در توليد مسكن 
خواهد داشت. سازندگان اگر ببينند ساخت و ساز صرفه 
اقتصادي ن��دارد از اين حوزه خارج مي ش��وند و با كمبود 
عرضه، قيمت ها افزايش مي يابد. وي افزود: هر هزينه اي از 
قبيل عوارض صدور پروانه، خدمات نظام مهندسي، قيمت 
نهاده هاي ساختماني يا ماليات به مالكان تحميل شود نهايتا 
به مصرف كننده منتقل خواهد شد. دولت به جاي تنبيهات 
مالياتي بايد كاري كند كه كسي سود اضافه از بازار مسكن 
برداشت نكند. در واقع با اقدامات تشويقي، توليد مسكن 
را افزايش دهد و از طرف ديگر جلوي خريد و فروش هاي 
سفته بازانه را بگيرد. اين كارشناس بازار مسكن با بيان اينكه 
بخش مسكن از قبل انقلاب دچار مشكلاتي بوده كه هنوز 
رفع نشده است، گفت: با توجه به رشد روزافزون مهاجرت به 
شهرهاي بزرگ همواره طي دهه هاي اخير با مشكل كمبود 
مسكن مواجه بوده ايم. طي حدود 50 سال گذشته نيز به 
جز يكي دو مقطع، هيچگاه قيمت مسكن كاهش نيافته 
است. علت اصلي اين است كه ساخت و ساز در هيچ سالي 
جوابگوي تقاضا نبوده است. افت ارزش پول ملي و تورم ساير 
بازارها نيز تاثيرات منفي در بخش مسكن داشته و هرگاه 
قيمت كالاها و نرخ ارز افزايش پيدا كرده شاهد رشد قيمت 
مسكن بوده ايم. محتش��م تاكيد كرد: در چنين شرايطي 
مصرف كننده آسيب مي بيند؛ چرا كه درآمدش تكافوي 
قيمت مسكن را نمي دهد. حتي نمي تواند از وام استفاده 

كند؛ زيرا امكان پرداخت اقساط را ندارد.

     خالي نگه داشتن خانه
ديگر صرفه اقتصادي  ندارد

در اي��ن حال، محم��ود محم��ود زاده، معاون وزي��ر راه و 
شهرس��ازي گفت: با اجراي قانون ماليات هاي مستقيم 
تعداد بيشتري از واحدهاي مسكوني به بازار عرضه خواهد 
شد و ديگر نگه داشتن واحدهاي خالي براي مالكان صرفه 
اقتص��ادي نخواهد داش��ت.   محم��ودزاده روز جمعه در 
گفت وگو با ايرنا اظهار كرد: به غير از طرح ها و قراردادهايي 

كه در سال گذشته براي توليد پايدار مسكن منعقد شد، 
راه اندازي سامانه املاك و اسكان با هدف تعادل بخشي به 
بازار مسكن راه اندازي شد. وي افزود: راه اندازي اين سامانه و 
ثبت اطلاعات در آن، فوري ترين ابزاري بود كه به بازار تعادل 
بخشيد. در ابتدا حدود 2 ميليون و 100 هزار واحد شهري 
خالي وجود داش��ت و با راه اندازي سامانه املاك و اسكان 
اميدوار به عرضه اين واحدها بوديم. به گفته محمودزاده، 
دولت در سال گذشته و در مدت كوتاهي موفق به بارگذاري 
اطلاعاتي از وضعيت خانه هاي خالي ش��د كه تا قبل از آن 
وجود نداشت. معاون مس��كن وزير راه و شهرسازي ادامه 
داد: در ابتدا يك ميليون و 500 هزار واحد خالي ثبت شد 
و سپس از مالكان خواستيم اگر اطلاعات ثبت شده خلاف 
واقع اس��ت و ملك معرفي ش��ده فروش و اجاره رفته وارد 
سامانه شده و اطلاعات جديد را ثبت كنند. وي گفت: در 
نهايت يك ميليون و ۳00 هزار واحد خالي شناسايي و به 
سازمان امور مالياتي معرفي شد تا قبض هاي مالياتي براي 
آنها صادر شود. به گفته محمودزاده اكنون و با تشديد اجراي 
ماده 54 قانون ماليات مستقيم حتما نگه داشتن واحد خالي 
اقتصادي نيست و با عرضه آنها به تعادل بازار كمك زيادي 
خواهد كرد. بر اساس اين گزارش، هدف قانونگذار در ماده 
54 مكرر قانون ماليات هاي مستقيم، جلوگيري از ورود 
سرمايه به بازار سوداگري، سفته بازي و معاملات با استفاده 
از خانه هاي خالي و به منظور افزايش سرمايه و دارايي شخص 
است و دولت تصميم دارد تا مسكن را در قالب يك كالاي 
مصرفي مورد اس��تفاده قرار گيرد. قرار است از خانه هاي 

خالي، ماليات هاي ويژه اخذ شود.

    آرامش مسكن
منوط به تصميمات سياسي-  اقتصادي 

در اين حال، محتش��م با بيان اينكه هم اكنون قيمت 
مسكن مقداري حباب دارد گفت: رشد قيمت مسكن 
در يك سال اخير بيش از نرخ رشد دلار بوده و به نظر 
مي رسد بازار مسكن مقداري حباب دارد. علتش هم 
اين اس��ت كه با توجه به افت شاخص بورس و كنترل 
نسبي قيمت طلا و ارز، سرمايه ها به بازار مسكن سرازير 
شد. عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان استان تهران، 
آرامش بازار مس��كن را منوط به تصميمات سياسي 
� اقتصادي دولت دانس��ت و گف��ت: در ماه هاي اخير 
نشانه هاي مثبتي در مذاكرات سياسي ديده مي شود. 
اگر تحريم ها برداشته شود درآمدهاي ارزي افزايش 
مي يابد و دولت بهتر مي تواند بازارها را كنترل كند. اما به 
نظر من قيمت دلار از محدوده 20 هزار تومان پايين تر 
نخواهد رفت. دولت هم با حجم سنگين نقدينگي اگر 
نرخ دلار را پايين بياورد دچار مش��كلاتي خواهد شد. 
بنابراين هم بالا رفتن قيمت ارز و هم بيش از حد پايين 
رفتن آن تبعات دارد. اين كارشناس بازار مسكن اظهار 
كرد: اگر دولت به مالي��ات خانه هاي خالي ورود كند 
ممكن است بعدا وسوسه شود كه در قيمت مسكن و 
اجاره بها نيز دخالت كند. اتفاق بد در اين فرآيند آن است 
كه س��ازندگان نمي توانند با سود متعارفي واحدهاي 
خود را بفروش��ند، بنابراين از گردونه خارج مي شوند. 
خروجي اين وضعيت به ضرر دولت و كساني است كه 

فاقد مسكن هستند.

     نياز به ساخت يك ميليون مسكن در سال
محتشم همچنين با اشاره به طرح جهش توليد مسكن 
كه توسط مجلس به تصويب رسيده است گفت: كشور 
ما س��الانه به احداث يك ميليون واحد مسكوني نياز 
دارد كه در طرح جهش توليد و تامين مسكن نيز به آن 
اشاره شده است. طبق اين طرح قرار است 400 هزار 
واحد توسط بخش خصوصي و ۶00 هزار واحد توسط 
دولت س��اخته ش��ود. البته در حال حاضر نيز بخش 
خصوصي همين ميزان حدود 400 هزار واحد توليد 
را دارد اما دولت نمي تواند ۶00 هزار واحد بسازد. اين 
كارشناس بازار مسكن يادآور شد: تجربه مسكن مهر 
و مسكن ملي نشان داد كه دولت ها توانايي ساخت و 
س��از ندارند. حدود دو سال از طرح 400 هزار واحدي 
اقدام ملي مسكن مي گذرد اما تعداد افتتاحات بسيار 
اندك بوده است؛ در حالي كه وزارت راه و شهرسازي 
بنا داشت دو ساله كل پروژه را به اتمام برساند. وزارت 
راه و شهرسازي مي تواند هرچقدر كه دلش مي خواهد 
قرارداد براي ساخت مسكن ملي ببندد اما در مقام اجرا 
ممكن است به اهداف خود دست پيدا نكند. تنها راهكار 
اين است كه ساخت و ساز را به بخش خصوصي بسپارد. 
وي درباره پيش بيني از بازار مس��كن در سال جاري 
گفت: اگر دولت اجازه ندهد س��رمايه هاي سرگردان 
به قصد بخر و بفروش��ي وارد بازار مسكن شود ممكن 
است مقداري بازار به ثبات برسد. آنچه مسلم است در 
سه ماهه ابتداي سال جهش قيمت مسكن نخواهيم 

داشت و ركود فعلي ادامه پيدا مي كند.

ايرانشهرادامه از صفحه اول 5  شنبه     28 فروردين 1400    4  رمضان 1442  سال هفتم    شماره   Sat. Apr 17. 2021  1915  راهوشهرسازي

ايراني ها همچنان در صدر 
خريداران خانه در تركيه

به گفته مركز آمار تركيه، ايراني ها باز هم بزرگ ترين 
گروه خريدار خارجي خانه در اين كشور هستند. به 
گزارش ايسنا به نقل از خبرگزاري آناتولي تركيه، 
كاهش محدوديت هاي كروناي��ي در تركيه باعث 
ش��ده تا تمايل اتباع خارجي ب��راي خريد خانه در 
تركيه افزايش داشته باشد؛ به گونه اي كه طبق اعلام 
مركز آمار اين كش��ور، در ماه مارس، ميزان خريد 
خانه توس��ط اتباع خارجي نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل ۳.2 درصد افزايش داش��ته و به ۹۸۸۷ 
واحد رسيده اس��ت. پس از كاهش ارزش پول ملي 
تركيه، جذابيت خريد خانه توسط خارجي ها بيشتر 
شده است.  از 111 هزار و 241 خانه فروخته شده، 
استانبول محبوب ترين شهر براي خريد خانه بوده 
و طي يك س��ال اخير 51 ه��زار و ۶2۳ مورد از كل 
معاملات مسكن صورت گرفته مربوط به اين شهر 
بوده است. پس از استانبول نيز شهرهاي آنكارا با 25 
هزار و ۳۹5 مورد و آنكارا ب��ا 15 هزار و ۳5۸ مورد، 
محبوب ترين ش��هرها براي خريد خانه در تركيه 
بوده اند.  به گفته مركز آمار تركيه، در سه ماه نخست 
امس��ال اتباع ايراني با خري��د 15۹۹ واحد خانه، 
بزرگ ترين گروه بزرگ خريدار خارجي مس��كن 
تركيه بوده اند و عراقي ها با خريد ۸۷۶ خانه در صدر 
اين ماه قرارگرفته اند. شهروندان روسي با خريد ۹۳۸ 
خانه در تركيه سومين گروه بزرگ خارجي خريدار 
مس��كن بوده اند. محبوب ترين شهرها براي خريد 
خانه توسط اتباع خارجي در اين بازه زماني استانبول 
با 5024 خانه، آنتاليا با 1۸۸4 خانه و ازمير با 125۹ 
خانه بوده است.  سال قبل در مجموع 40 هزار و ۸12 
خانه در تركيه به خارجي ها فروخته شد كه اين رقم 
نسبت به سال قبل از آن، 10.۳ درصد كاهش يافته 
اس��ت.  طبق قوانين جديد، اتباع خارجي با خريد 
خانه اي ب��ه ارزش 250 هزار دلار و بالاتر مي توانند 
شهروندي و تابعيت تركيه را به دست آورند. از زمان 
تصويب اين قانون، خريد خانه توس��ط خارجي ها 

رونق زيادي گرفته است.

فانوس دريايي خاموش
در صورتي هم كه مشاهده كرد گوش شنوايي براي درك 
رويكردهاي كارشناسي وجود ندارد، بايد از مسووليتي كه 
نه فايده اي براي مردم دارد و نه دردي از مشكلات فعالان 
اقتصادي درمان مي كند، كناره گيري كند. معتقدم هيچ 
پست و پوزيشني اين اندازه ارزش و اعتبار ندارد كه به خاطر 
حفظ آن، منافع ملي را در مسير اتلاف قرار داد. بنابراين من 
اگر در جايگاه رييس كل بانك مركزي قرار داشتم، حداقل 
كاري كه انج��ام مي دادم، گزارش ش��فافي از مهم ترين 
خطراتي كه دلار 4200توماني در فضاي اقتصادي كشور 
دارد، در اختيار افكار عمومي قرار مي دادم. به طور كلي اجازه 
نمي دادم كه اين تصميم به اسم بانك مركزي و به نام بدنه 

كارشناسان اقتصادي اين نهاد تمام شود. 
سوم؛ موضوع بعدي رويكردهاي تخصصي، فراجناحي 
و حرفه اي خاصي اس��ت كه بانك مرك��زي در خصوص 
موضوعات مختلف بايد در دستور كار قرار دهد كه تا امروز 
به اين ضرورت هم به درس��تي پرداخته نشده است. اين 
نقشي اس��ت كه بانك مركزي در شمايل فانوس دريايي 
در شب هاي ظلماني اقتصاد بايد در پيش بگيرد. فانوسي 
كه اجازه نمي دهد كش��تي هاي در توفان گرفتارش��ده 
به صخره هاي سخت س��احلي برخورد كنند. راهنمايي 
مي دهد، روشنگري مي كند، چراغ راه نمايان مي كند. اما 
خنثي و بله قربان گو نمي نشيند. اگر به طور دقيق بررسي 
كنيد، متوجه مي ش��ويد بانك مركزي ايران در اين دوره 
هرگز به روشني در خصوص FATF اظهارنظر نكرد. بانك 
مركزي هرگز به طور شفاف درباره بودجه و تاثير آن در نرخ 
تورم و نرخ ارز اعلام نظر نكرد. درباره خطرات چاپ اسكناس 
روشنگري نكرد، همچنين در بسياري از حوزه هاي ديگر كه 
مي توانست نقش آفريني كند، اعلاميه صريحي نداشت. در 
حالي كه حضور بانك مركزي در اين زمينه ها مي توانسته 
بسياري از ابهامات را روش��ن كند. اقتصاد ايران نيازمند 
تقويمي است كه براساس اين تقويم، فعالان اقتصادي و 
افكار عمومي از تحولات آتي بازارها و شاخص هاي اقتصادي 
باخبر باشند. در حال حاضر كسي نمي داند كه نرخ بهره چه 
سرنوشتي دارد؟ نرخ ارز در بستر چه تحولاتي قرار دارد؟ 
نرخ تورم با چه مش��كلاتي روبه رو خواهد شد؟ و...بانك 

مركزي درباره اين ضرورت ها كاري صورت نداد.
چهارم؛ نكته ديگري كه مي توان به آن اش��اره كرد، نحوه 
گفتمان بانك مركزي با عموم مردم و كارشناسان اقتصادي 
است. اينستاگرام به هيچ عنوان بستر مناسبي براي ايجاد 
يك ارتباط دو س��ويه نيس��ت. رييس كل بانك مركزي 
نمي تواند توقع داش��ته باش��د كه در اينستاگرام پستي 
بگذارد، بعد پس��ت ها را ببندد و توقع داشته باشد كه اين 
رويكرد بر روي افكار عمومي و نظر كارشناس��ان اثرگذار 
باشد. مانند همه جاي دنيا رييس كل بانك مركزي بايد 
سياست گذاري هاي كلان خود را به طور حرفه اي مطرح 
كند. ضمن اينكه جلس��اتي را براي مواجهه با اس��اتيد 
اقتصادي و تحليلگران نيز در بستر رسانه هاي تخصصي 
اقتصاد برنامه ريزي كند. معقول تر آن است كه بانك مركزي 
براساس يك روند مشخص ارتباطات رسانه اي و تخصصي 
ايجاد كند. اين درست نيست كه رييس كل بانك مركزي 
دلنوشته منتشر كند و بدون ش��نيدن صداي مخالفان 

ديدگاه هاي خود را مطرح كند. 
ف��راز پاياني: به نظر مي رس��د كه جاي��گاه بانك مركزي 
كشورمان در دوران جديد تخريب شده و نزول پيدا كرده 
است. بهانه تحريم ها نيز ديگر مستمسك قابل قبولي نيست؛ 
اتفاقا در زمان تحريم ها بايد ديسيپلين و انتظام بيشتري در 
بانك مركزي وجود داشته باشد. وقتي شخصي مسووليتي 
را قبول مي كند، بايد محدوديت هاي آن را نيز بسنجد. اينكه 
در ماه هاي پاياني، رييس كل بانك مركزي اعلام كند كه 
نقدينگي در هر حالتي اثرات مخربش را در اقتصاد به جاي 
مي گذاش��ت و بانك مركزي قادر به مهار آن نبود در واقع 
اجحاف در حق پوزيشن كلي بانك مركزي، بدنه تخصصي 

اين نهاد و اساسا اجحاف در حق ۸۳ميليون ايراني است.

عامل ديگري براي گراني ارز 
هزينه صرف كند تا مكانيزم بازار به حالت طبيعي برگردد. 
اين در واقع مشكل مضاعف است كه بعد از اين جهش ها 
تصميم مي گيريم كه صادركنندگان شناسنامه دار را در 
امر صادرات محدود كنيم. يكي از راهكارهايي كه براي رفع 
خلأ به وجود آمده انجام شد، افزايش سختگيري ها در حوزه 
صادرات است. در واقع افراد را وادار به برگرداندن ارزها كنيم؛ 
 به عبارتي ديگر، بدون توجه به مشكلات و گرفتاري افراد 
و با يك نگاه يك طرفه فشار وارد شد براي باز گرداندن ارز، 
كه سبب كم كاري فعالان اقتصادي با تجربه و ورود افراد 
غيرحرفه اي به اين صحنه به اضافه صادرات قاچاق شد. 
اين امر در واقع هيچ دس��تاورد مهم ارزي هم براي كشور 
نداشته اس��ت و ارز همچنان سير صعودي را حفظ كرده 
است. حتي عده اي معتقدند كه فشارهاي بانك مركزي 
براي بازگرداندن ارزها موجب افزايش قيمت ارز شد؛ به اين 
علت كه برخي افراد توان بازگرداندن ارز را در زمان مربوطه 
نداش��تند و مجبور به مراجعه به بازار آزاد شدند كه عامل 
ايجاد روابط فاسد در تعاملات ارزي بين فعالان اقتصادي و 
صادركنندگان با بانك مركزي شد. اما راهكار بعدي تشويق 
صادر كنندگان با كيفيت و با سابقه است كه سوابق و نتايج 
فعاليت هاي قبلي اين افراد در اتاق هاي بازرگاني، انجمن ها 
و تشكل ها موجود و مشخص است. بايد اين صادركنندگان 
را تقويت كرده و به آنها اعتماد كنيم تا بتوانيم با آنها توافق 
كنيم براي بازگرداندن ارزهاي آنها و اندازه مش��خصي از 
صادرات، كه با توجه به شرايطي كه به وجود آمده حجم و 
مبلغ صادرات را به طرز قابل توجهي افزايش بدهند. مطمئنا 
با تشويق صادركنندگان حتي بدون مكانيزم هاي بازگشت 
ارز رونق بيشتري را در فضاي كسب و كار كشورمان شاهد 
مي بوديم و همين طور مقدار ارز مدنظر دولت براي حل 
و فصل نيازمندي ها و گرفتاري هاي دولت به كش��ور باز 
مي گشت.  به رغم انديشه بدبينانه اي كه نسبت به صادرات 
كشور وجود دارد، عمده صادركنندگان كساني هستند كه 
براي تامين نيازهاي بعدي خودشان و ادامه روند صادرات 
به بازگرداندن ارز بسيار نياز دارند. اگر به صادركنندگان 
با تجربه و حرفه اي واقع بينانه تر و منطقي تر نگاه كرده و 
توافق مي كرديم، مي توانستيم با گروه هاي مختلف اهداف 
صادراتي جديد تعريف كرده و آنها را به امر صادرات تشويق 

مي كرديم. در اين صورت اتفاق بهتري رخ مي داد.

قيمت  واحدهاي مسكن مهر 
ميلياردي شد!

در حالي مركز آمار ايران از كاهش قيمت مسكن در 
كشور طي اسفند خبر داده كه دلالان به خصوص در 
شهرهاي جديد اطراف تهران يك بار ديگر دست به 
كار شده اند. به گزارش تسنيم، مطابق جديدترين 
گزارش رس��مي كه مركز آمار ايران آن را منتش��ر 
كرده، متوسط قيمت مسكن در تهران طي اسفند 
۹۹ حدود ۳ درصد در مقايس��ه با م��اه پيش از آن 
)بهمن( كاهش يافته است. بر اين اساس نرخ تورم 
نقطه اي در اسفند ماه 1۳۹۹ به عدد ۸1، ۹ درصد 
رس��يد؛ به عبارت ديگر خريداران براي خريد يك 
واحد مسكوني در شهر تهران نسبت به اسفند ۹۸ 
بايد ۸1.۹ درصد بيشتر پول پرداخت كنند. البته 
پي��ش از مركز آمار بانك مرك��زي اوايل ماه جاري 
طي گزارش��ي اعلام كرد: طي اسفند ۹۹ متوسط 
قيمت مسكن )يك مترمربع( معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران ۳0 ميليون و 
2۷0 هزار تومان بود كه در مقايسه با بهمن و اسفند 
۹۸ به ترتيب ۶.۶ و ۹۳.۷ درصد افزايش را نش��ان 
مي دهد. فارغ از متفاوت بودن آمار ارايه شده از سوي 
بانك مركزي و مركز آمار ايران در خصوص تحولات 
قيمت مسكن، گزارش هاي منتشر شده حاكي از 
آن است كه بازار مسكن در يك آرامش نسبي به سر 
مي برد. طي سال ۹۸ و ماه هاي ابتدايي سال ۹۹ بازار 
مسكن به واسطه اتفاقات بازارهاي اقتصادي به طور 
متوسط حدود 10 درصد افزايش قيمت داشت، اما 
در ماه هاي پاياني س��ال گذشته اين روند بر خلاف 
سال هاي اخير متوقف شد. يكي از دلايل نيز كاهش 
شديد قدرت خريد مردم و عدم توانايي براي ورود به 
بازار مسكن ارزيابي مي شود. در اين شرايط اما دلالان 
مسكن به خصوص در شهرهاي جديد دست به كار 
شده اند. به عنوان نمونه پرديس كه به دليل نزديكي 
به تهران جزو شهرهاي جديد پرتقاضا براي سكونت 
در واحدهاي مسكن مهر است برخلاف اكثر مناطق 
كشور دستخوش افزايش قيمت هاي بعضا عجيب 
و غريبي شده كه باعث آن دلالان هستند. فاز ۸ اين 
شهر به دليل متراژ بالاي 100 مترمربع و فاصله كمتر 
نسبت به ساير فازها به تهران از اقبال نسبتا بيشتري 
براي معاملات مس��كن برخوردار است. واحدهاي 
مسكن مهر اين فاز سال گذش��ته )تا شهريورماه( 
همپاي افزايش قيمت مسكن كشور پيش رفت و 
واحدهاي 120 متري آن قيمت يك ميليارد توماني 
را ثبت كردند. اما با آغاز پاييز و فروكش كردن تقاضا 
در بخش مسكن، قيمت مسكن در كشور با شدت 
كمتري افزايش يافت و اين موضوع بر قيمت مسكن 
شهرهاي جديد از جمله پرديس تاثير گذاشت. به 
عنوان مثال قيمت يك واحد مس��كن مهر در شهر 
پرند ت��ا حدود 550 ميليون تومان طي تابس��تان 
گذشته افزايش يافت، اما در ادامه به حدود ۳50 تا 
400 ميليون توم��ان كاهش يافت. در پرديس نيز 
واحدهايي كه زماني يك تا 1.2 ميليارد تومان خريد 
و فروش مي شد، در نيمه دوم سال گذشته به حدود 
۸00 ميليون تومان كاهش يافت، يعني حدود 200 
ميليون تومان ارزان  ش��د. اين در حالي است كه از 
چند روز قبل، قيمت واحدهاي 120 متري مسكن 
مهر پرديس 1.2، 1.۳ و در برخي موارد 1.۷ ميليارد 
تومان اعلام مي شود! به نظر مي رسد كاهش قيمت 
مس��كن در نيمه دوم سال گذش��ته شرايطي را به 
وجود آورد كه دلالان و سوداگران مسكن واحدهاي 
متعددي را از مصرف كنن��دگان خريداري كرده و 
امروز اين واحدها با 400 تا 500 ميليون تومان سود 
براي فروش عرضه شود! در حالي كه اتفاق خاصي 
در اين بخش روي نداده و كارشناسان نيز سال آرامي 

را براي مسكن پيش بيني كرده اند.

آيا سرمايه گذاري در بازار مسكن افت مي كند؟

پيامد پنهان ماليات از خانه هاي خالي

ميرلوحي، عضو شوراي شهر تهران خبر داد

كاهش 9 هزار نفر از نيروهاي شهرداري طي 4 سال 
سيد محمود ميرلوحي، عضو شوراي شهر تهران گفت: نهاد 
اجماع ساز اصلاح طلبان در حال جمع بندي درباره انتخابات 
شوراي شهر پيش رو است و به زودي به برنامه اي مي رسيم، 
آن را ارايه خواهيم داد و همچنين نشان مي دهيم كه تفاوت و 
دستاوردهاي شوراي پنجم با ديگر دوره ها چگونه بوده است. 
ميرلوحي در گفت وگو با ايلنا، در دفاع از كارنامه ش��وراي 
پنجم شهر تهران گفت: ۶۸ هزار كارمند در شهرداري را كه 
تا ۶ ماه نيز آمار درستي از تعداد دقيق آنها وجود نداشت را 
در اين دوره به 5۹ هزار نفر رسانديم و 200 نفر از رشته هاي 
ارشد و دكترا دانشگاه هاي برتر در رشته هاي مرتبط را وارد 
مجموعه كرديم تا در تصميم گيري ها و تصميم سازي ها 
به كمك شهر بيايند. ۹0 درصد درآمد بودجه سال ۹۹ را 
محقق كرديم كه بدون استقراض و دور زدن طرح تفصيلي 
و تعرض به باغ ها بوده است. در شرايط سخت اقتصادي ۷ 
هزار ميليارد تومان به توسعه مترو اختصاص داديم و بعد از 
15 سال اتوبوس براي تهران خريداري شد كه اين نتيجه 
اراده و كار جمعي شورا و شهرداري بوده است. او درباره روند 
تصميم گيري براي تشكيل ليست واحد اصلاح طلبان در 
ششمين دوره انتخابات شوراي شهر تهران گفت: شوراي 

ششم تحت تاثير فضاي كلي انتخابات رياست جمهوري 
است، همانطور كه در انتخابات شوراي پنجم اين موضوع 
رخ داد. او با بيان اينكه نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان درباره 
تشكيل ليست واحد تصميم مي گيرد، در پاسخ به اينكه 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان با چه رويكردي مي خواهد 
وارد فضاي انتخابات شوراي ششم شوند؟ گفت: براي ورود 
به شوراي پنجم برنامه داشتيم و اكنون نيز تدوين برنامه 
انجام مي شود و نهاد اجماع س��از كار را شروع كرده است.  
ميرلوحي با بيان اينكه ب��ه برنامه هاي قبلي در انتخابات 
دوره پنجم شوراها توجه خواهد شد، اظهار كرد: از دوستان 
درخواس��ت كرديم كمك كنند تا دستاوردهاي شوراي 
پنجم به ويژه برنامه هايي كه به مردم وعده داده و محقق 
ش��د جمع بندي و مدنظر قرار گرفته شود.  عضو شوراي 
شهر تهران اضافه كرد: نهاد اجماع ساز در حال جمع بندي 
اس��ت و به زودي به برنامه اي مي رس��يم كه نشان دهيم 
تفاوت و دستاوردهاي شوراي پنجم با ديگر دوره ها چگونه 
بوده است و در نهايت آن را ارايه مي دهيم تا از آن استفاده 
ش��ود.  او در پاسخ به اين سوال كه برنامه و هدف مشخص 
شما براي حضور در دور بعد انتخابات چيست و در شعارها 

و وعده هاي دوره بعدي چه بروزرساني انجام خواهد شد، با 
بيان اينكه شعار ما از ابتدا شفافيت، انضباط مالي و توسعه 
حمل ونقل عمومي بوده، گفت: دو اقدام را انجام مي دهيم، 
نخست اينكه برنامه ها را به روزرساني مي كنيم و متناسب 
با مطالبات شهروندان و مطالعات انجام شده طي اين مدت 
آنها را ارتقا مي دهيم، همچنين گزارش عملكرد را به زبان 
مقايسه با دوره قبل و به زبان رويكردهاي جديدي كه در 
پيش گرفتيم از جمله شوراي شهر شيشه اي ارايه و معرفي 
مي كنيم تا افكار عمومي بداند در شهر چه اتفاقي رخ داده 
اس��ت.  عضو شوراي شهر تهران افزود: بايد برنامه ها آماده 
شود و مرحله انتخاب شعار و مطالبات نيز تا يك ماه آينده 
ادامه دارد و اواخر ارديبهشت زمان انتخاب شعار خواهد بود. 
از قرائن معلوم است كه توسعه حمل ونقل عمومي تكميل تر 
و پررنگ تر خواهد شد. كاهش آلودگي هوا، تحقق عدالت 
و كاهش فاصله بين ش��مال و جنوب جزو خواسته هاي 
مردم است، همچنين توسعه محله اي و توجه به پروژه هاي 
محلات و توسعه عرصه هاي عمومي و شفافيت و رقابتي 
ش��دن فعاليت ها و حذف رانت ها نكات مهمي اس��ت كه 
بيش��تر مورد توجه بوده و خواهد بود.  ميرلوحي در پاسخ 

به اين سوال كه آيا در شهرستان ها نيز به ليست منسجم و 
هماهنگي خواهيد رسيد؟ گفت: نهاد اجماع ساز برمبناي 
سياست و برنامه ها برنامه ريزي خواهد كرد. همانند دوره قبل 
شهرستان ها اختيار كافي براي تصميم گيري دارند و مداخله 
در مركز در حداقل ممكن بود و بيشتر هدايت و نظارت در 
مركز انجام مي شد كه آثار خوبي داشت و همين مدل ادامه 
خواهد داشت.  او ادامه داد: نهاد اجماع ساز گرايشي ندارد كه 
اين مدل را تغيير دهد و اگر تغييري صورت گيرد در مسير 
جامع كردن برنامه و تكميل فرآيند است و برگشت به مسير 

تمركز را در پيش نخواهند گرفت. 
عضو شوراي ش��هر تهران در پاسخ به اين سوال كه چهره 
شاخصي وجود ندارد كه سرليس��ت اصلاح طلبان شود، 
اظهار كرد: هنوز معلوم نيس��ت و اطلاعات كافي از همه 
كساني كه كانديدا شدند شايد به دست نيامده است، اما 12 
نفر از شوراي فعلي كانديدا هستند. معدل راي اين شورا يك 
ميليون و 2۸0 هزار است و همه اعضا راي بالا آوردند. در اين 
دوره از شورا اراده جمعي بسيار موثر بود و در تصويب و اجراي 
برنامه ها نيز بسيار اثرگذار بود و اگر اين دوره شورا نبود خيلي 

از تصميم ها نمي توانست عملي شود. 

درحالي از ۱۹ فروردين ثبت اطلاعات واحد مسكوني در سامانه ملي املاك و 
اسكان آغاز شده كه در صورت عدم ثبت اطلاعات مردم از حداقل ۱5 خدمت 
اجتماعي محروم خواهند شد. مطابق اعلام وزارت راه و شهرسازي بر اساس 
قانون اصلاح موادي از قانون ماليات هاي مستقيم مصوب آذرماه سال گذشته 
هر واحد مسكوني واقع در شهرهاي بالاي ۱00 هزار نفر جمعيت كه به استناد 
سامانه ملي املاك و اسكان كشور موضوع تبصره 7 ماده ۱6۹ مكرر اين قانون، 
در هر سال مالياتي در مجموع بيش از ۱20 روز ساكن يا كاربر نداشته باشد به 
عنوان خانه خالي شناسايي شده و به ازاي هرماه بيش از زمان مذكور، بدون 
لحاظ معافيت تبصره ۱۱ ماده 53 اين قانون ماهانه مشمول مالياتي بر مبناي 
ماليات بر درآمد اجاره س�ال اول، معادل 6 برابر ماليات متعلقه، س�ال دوم، 
معادل ۱2 برابر ماليات متعلقه و سال سوم به بعد معادل ۱8 برابر ماليات متعلقه 
مي شوند. واحدهاي نوساز پس از ۱2 ماه و در پروژه هاي انبوه سازي پس از ۱8 
ماه از زمان صدور گواهي اتمام عمليات ساختماني )موضوع ماده ۱00 قانون 
ش�هرداري مصوب ۱334/04/۱۱ با اصلاحات و الحاقات بعدي آن( مشمول 
ماليات موضوع اين ماده مي شوند. همچنين مالكان واحدهاي مسكوني تمام 
كشور اعم از شهري و روستايي موظفند اطلاعات املاك تحت تملك خود را با 

تعيين نوع بهره برداري، حداكثر مدت 2 ماه پس از انتشار دستورالعمل مربوطه، 
درس�امانه ملي املاك و اسكان كشور ثبت كنند. ثبت واحدهاي مسكوني 
داراي جهات امنيتي، براساس دستورالعمل مصوب شوراي عالي امنيت ملي 
انجام مي شود. پس از پايان مهلت خوداظهاري موضوع تبصره )۱( اين ماده، 
دستگاه هاي اجرايي مكلفند خدمات خود از قبيل افتتاح حساب بانكي و صدور 
دسته چك، خدمات ناشي از اعمال سياست هاي حمايتي، يارانه اي و كمك 
معيشتي، تعويض پلاك خودرو، فروش انشعاب آب، برق، تلفن و گازطبيعي، 
ارسال اسناد و مدارك مانند گواهينامه، گذرنامه، مدارك خودرو، اخطاريه، 
ابلاغيه، ثبت نام مدارس در منطقه محل اقامت، استحقاق دريافت خوابگاه 
دانش�جويي و امثال آن را صرفاً با اخذ كدملي و براس�اس كدپستي يا شرح 
نشاني يكتاي درج شده مربوط به اقامتگاه اصلي آنان در سامانه املاك و اسكان 
كشور ارايه كنند. همچنين مطابق جزء )7( تبصره 8 ماده ۱6۹ اصلاحيه قانون 
ماليات هاي مستقيم حداكثر ظرف مدت شش ماه پس از لازم الاجرا شدن اين 
تبصره، ارايه دهندگان خدمات عمومي از قبيل آب و فاضلاب، برق، گاز و تلفن 
مكلفند قبوض مصرفي را براساس اطلاعات مندرج در سامانه املاك و اسكان 
كشور، مطابق باكدپستي يا نشاني يكتا و به نام مالك يا بهره بردار صادر كنند.

محروميت  از  ۱۵ خدمت اجتماعي
تفسير  قانون
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حل مشكل اموال بلوكه شده 
در عراق

پس از اين هم سفر مسوولان رده بالاي اجرايي و سفر رييس 
قوه قضاييه به عراق نشان داد كه اين نوع سفرها اثرات فراواني 
خواهد داشت. همزمان با س��فر آقاي رييسي بسياري از 
زندانيان ايراني در عراق آزاد ش��دند، مشكلات حقوقي و 
قضايي در مسير حل و فصل شدن قرار گرفت و ظرفيت هاي 
تازه اي ايجاد شد. نمي توان تنها به روابط اتاق هاي بازرگاني 
و ستاد هاي ويژه اقتصادي بسنده كرد و بايد ظرفيت هاي 
عمومي كشور را در اين زمينه به كار گرفت. مشكلات پيش 
روي اقتصاد و صادرات دو كشور از طريق رفت و آمدها، چشم 
در چشم شدن ها و دست به دست دادن ها، حل خواهند شد. 
از منظر شخصيتي عراقي ها افرادي احساساتي هستند، 
اول بايد با آنها آشنا ش��د، دوستشان داشت و با آنهارفيق 
شد؛ بعد روابط پايداري با آنها ايجاد كرد. اين تصور كه بدون 
ايجاد ارتباطات دوستانه مي توان بازارهاي اين كشور را به 
دست گرفت، تصور اشتباهي است. در طول يك سال اخير 
كه به دليل كرونا تبادلات دوستانه ايران و عراق كمتر شد 
و سفرهاي بخش خصوصي و مقامات اجرايي كمتر شد، 
فعالان اقتصادي مشكلات بسياري را تجربه كردند. اين روند 
باعث شد تا پروژه هاي ايران در حوزه خدمات، رويكردهاي 
فني و مهندسي و صادرات محصولات توسعه لازم را پيدا 
نكنند و نوعي ركود در روابط دو كش��ور ايجاد شود. البته 
بخش مهمي از مشكلات ايران به دليل طلب هاي دلاري 
ايران از طرف عراق بود. خوشبختانه با پيگيري هاي جدي 
كه طي ماه هاي اخير صورت گرفته اين مشكل در حال از 
ميان برداشته شدن است. امريكايي ها هم به اين جمع بندي 
رسيده اند كه نمي توانند در مسير توسعه ارتباطي دو كشور 
كارش��كني كنند. در آخري��ن معافيت هايي كه به طرف 
عراقي براي خريد برق از ايران داده ش��ده، صراحتا اعلام 
شده كه عراقي ها مي توانند براي اين منظور پول هم به ايران 
پرداخت كنند. پيش از اين معافيت ها، عراقي ها همواره 2 
بهانه را در مواجهه با ايران مطرح مي كردند، يكي اينكه به 
دليل اينكه عراق در بحث ششم منشور سازمان ملل قرار 
دارد و همه درآمدهايش ابتدا به اين صندوق مي رود و اگر 
تخلف مالي و پولي صورت دهند با مشكل مواجه خواهند 
شد. بهانه دوم عراقي ها، كاهش درآمدهاي نفتي اين كشور 
بود كه هر دو بهانه در شرايط فعلي از ميان رفته است. اگر 
يك طرف امريكا معافيت هاي لازم را به طرف عراقي داده 
است و از سوي ديگر درآمدهاي نفتي اين كشور به ماهانه 
4ميليارد دلار از محل فروش نفت رسيده است. اخيرا بعد 
از مذاكراتي كه صورت گرفته است، پروسه اي 10مرحله اي 
را تعيين كرده اند و اعلام شده كه هر فعال اقتصادي كه قصد 
خريد كالا را دارد، مي تواند از تضاميني كه طرف عراقي داده 

است، استفاده كند. 

دست دولت كوتاه شد
تصميمات درستي نس��بت به بورس خواهند گرفت يا 
مانند سنوات گذش��ته افرادي را بدون قدرت مديريت و 
تاثيرگذاري مثبت در بازار سرمايه به راس بازار مي گذارند 
همانند آخرين تصميمات ريي��س جديد كه هيچ تاثير 
مثبتي در روند نزولي و سقوط بي س��ابقه بازار بورس در 
تاريخ خود جاي نگذاشته است. روزهاي معاملاتي اينده و 
پيش بيني تحليلگران به دو قسم تقسيم مي شود برخي از 
مفسران بازار بر اين اعتقاد دارند كه ارزش سهام هاي موجود 
در بازار در چند روز آينده به كمترين ميزان خواهد رسيد و 
كف قيمت است و بازار در اين مرحله واكنش نشان داده و 
چند روز به سوي سبز شدن و مثبت بودن خواهد رفت اما 
برخي نيز بر اين باور هستند كه با ورود حقوقي ها و كمتر 
شدن معاملات توسط حقيقي ها احتمال اينكه بازار سبز 
داشته باشد وجود دارد. نگاه به معاملات و خروج سرمايه از 
بازار بورس نشان از اين بي اعتمادي به بورس است و مردم 
عام نيز با وجود اينكه در زمينه بورس درس عبرت نگرفته و 
ضررهاي زيادي را متحمل شدند حال سرمايه خود را بدون 
داشتن دانش به سمت ارز ديجيتال برده اند و بدون دانش 
از ساز كار ارز ديجيتال وارد اين بازار شده  اند كه اميد است 
مردم با آموزش هاي لازم در اين بازار تصميم گيري كنند.

آبرسانی به مجتمع 41 روستایی 
تیران و کرون

عمليات اجرای مرحله س��وم آبرسانی به مجتمع 
41 روس��تايی شهرس��تان تيران و کرون با اجرای 

7کيلومتر خط انتقال آغاز شد. 
مدير آبفای تيران و کرون با بيان اينکه اجرای اين 
طرح در واپسين روزهای سال 1399آغاز شد، اظهار 
داش��ت: از دهم اسفند ماه س��ال گذشته عمليات 
آبرسانی به روستای قلعه ناظر که بخشی از مجتمع 
41 روستايی شهرستان تيران و کرون است، آغاز 
شده و تاکنون بيش از 3500 متراز خطوط انتقال 

به اجرا درآمده است. 
سعيد عابدينی هدف از اجرای اين طرح را ارتقای 
کمی و کيفی  آب ش��رب س��اکنان روستای قلعه 
ناظر برش��مرد و اظهار داشت:هم اکنون آب شرب 
اين روستا از طريق منابع محلی تامين می شود که 
با بهره برداری از اين طرح آب ش��رب 2275 نفر از 
ساکنان اين روستا از سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ 

تامين خواهد شد. 
مدير آبفای تيران و کرون با تاکيد بر لزوم تامين پايدار 
آب شرب روستای قلعه ناظر اظهار داشت: پيش بينی 
می شود اين طرح در خرداد ماه سال جاری به بهره 

برداری برسد. 
عابدينی با بيان اينکه از س��ال 1384 آبرسانی به  
مجتمع 41 روستايی تيران و کرون در دستور کار 
قرار گرفت خاطر نشان ساخت:از آن زمان تا پايان 
سال گذشته 34 روس��تا در مجتمع 41 روستايی 
تيران و کرون تحت پوشش سامانه آبرسانی اصفهان 

بزرگ قرار گرفته اند. 
وی با بيان اينکه با اج��رای 8 کيلومتر خط انتقال 
ديگر،تمام 41 روستاهای اين مجتمع از آب طرح 
اصفهان بزرگ بهره مند می ش��وند، تصريح کرد:با 
اج��رای اين عملي��ات، روس��تاهای کردعليا،کرد 
س��فلی،دولت آباد، دره بيد، گن ه��ران و تقی آباد 
در مجتمع 41 روس��تايی تيران و کرون از سامانه 

آبرسانی اصفهان بزرگ برخوردار می شوند.
مديرآبفای تيران و کرون با بيان اينکه مرحله سوم 
طرح آبرسانی به مجتمع 41 روستايی، با مشارکت 
دهياری روستای قلعه ناظر اجرايی شده است، ابراز 
اميدواری کرد با تامين اعتبارات لازم، مرحله بعدی 
اين طرح که آبرسانی به 6 روستای باقی مانده در اين 

مجتمع است نيز آغاز شود .

پاكسازي ارتفاعات هاردنگ از 
زباله توسط گروه كوهنوردي 

شركت آبفا استان اصفهان
كوهنوردان علاقه مند به محيط زيست شركت آبفا 
استان اصفهان ارتفاعات هاردنگ لنجان را از وجود 

زباله پاكسازي كردند. 
سرپرست گروه كوهنوردي آبفاي استان اصفهان 
اظهار داشت: بر اساس مسووليت اجتماعي كه همه 
افراد به ويژه آبفاي استان اصفهان بر عهده دارد، در 
مسير كوهستان به طبيعت گردها و به ويژه كودكان 
و نوجوانان آموزش مي دهيم كه بخشي از آب شرب 
كشور از مناطق كوهستاني تامين مي شود، بنابراين 
با توج��ه به اينكه بحران كم آبي، كش��ور را تهديد 
مي كند، حفاظت از منابع آبي امري مهم و اجتناب 

ناپذير است.
فرودنصي��ري گف��ت: گردش��گران باي��د ضامن 
جمع آوري زباله ه��اي توليدي خود باش��ند، زيرا 
حجم زياد زباله در محيط هاي كوهستاني، منابع 
آب و گونه هاي جانوري را تهديد مي كند . زباله هاي 
خشك به خصوص بطري هاي پلاستيكي، بيشترين 

حجم زباله هاي كوهستان را تشكيل مي دهند.
وي تصريح كرد: بر اس��اس مسوولسيت اجتماعي 
ش��ركت، در فروردين ماه جاري گ��روه 10 نفري 
كوهنوردي دوستدار طبيعت آبفا استان اصفهان، 
از مسير 3 هزار متري ارتفاعات هاردنگ، بيش از 10 

كيلوگرم زباله را جمع آوري كردند. 
سرپرس��ت گ��روه كوهن��وردي آبف��اي اس��تان 
اصفهان اعلام كرد: اعض��اي گروه صعود كننده به 
ارتفاعات هاردنگ را رضا احس��ن فر، امين غلامي، 
مهردادجانباني، سعيدكاظمي، محمدرضاچوپاني، 
ناصرصالحي، حسين صبوري، سعيدحاجيلو، فرود 

نصيري و غلامعلي جعفري تشكيل دادند.

براب�ر رای ش�ماره 139960310006018165 م�ورخ 1399.09.04 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی بنام آقای/خانم افسانه 
شهسواری ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 217.94مترمربع به پلاک 997 فرعی از 3 اصلی واقع در تاشکوه 
سفلی مازندران بخش 6 ثبت نور محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15روز در روزنامه سراسری و 
محلی آگهی می گردد درصورتی که اشخاص ذی نفع به آرا اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا دوماه اعتراض 
خودرا به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نماید.معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 19910826
تاریخ انتشار اول 1400.01.28 تاریخ انتشار دوم 1400.02.11 

آگهی موضوع ماده3وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

علی سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

برابر رای شماره 139960310006011345 مورخ 1399.07.07 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی بنام آقای/خانم محمد 
صادق مجتهد زاده ششدانگ یک قطعه زمین با بنا به مساحت 272.50متر مربع به پلاک 315فرعی از 22اصلی واقع درایزخورده 
مازندران بخش10ثبت نور محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15روز در روزنامه سراسری 
و محلی آگهی می گردد درصورتی که اشخاص ذی نفع به آرا اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا دوماه 
اعتراض خودرا به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نماید.معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 19910821
تاریخ انتشار اول 1400.01.28 تاریخ انتشار دوم 1400.02.11 

آگهی موضوع ماده3وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی سعادتی سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

 برابر رای شماره 139960310006018728مورخ 1399.09.10 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی بنام آقای/خانم 
علیرضا اسلامی نیا ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت 22.47متر مربع به پلاک 17942فرعی از 4 اصلی واقع در نور مازندران 
بخش10ثبت نور محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15روز در روزنامه سراسری و محلی 
آگهی می گردد درصورتی که اش�خاص ذی نفع به آرا اعلام ش�ده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا دوماه 
اعتراض خودرا به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نماید.معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 19910802
تاریخ انتشار اول 1400.01.28 تاریخ انتشار دوم 1400.02.11 

آگهی موضوع ماده3وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی سعادتی سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

قیمت بیت كوین پ�س از ثب�ت اوج 64.892 
دلاري با اصلاح همراه ش�د و ت�ا 61.500 دلار 
سقوط كرد. این در حالي است كه كارشناسان 
معتقدند نش�انه هاي ب�ازار همچنان صعودي 
اس�ت. به گزارش نیوزبي تي سي،  پس از ثبت 
اوج تاریخي در بالاي 64.000 دلار، قیمت بیت 
كوین ابتدا به زیر 63.000 دلار رسید. خریداران 
ب�ازار در مح�دوده 61.500 دلار فعالیت خود 
را افزایش دادند. قیمت بیت كوین نس�بت به 
دلار در حال احیا اس�ت. اولین مقاومت پیش 
روي بیت كوی�ن 63.500 دلار و 63.700 دلار 
است. پس از آن 64.000 دلار مهم ترین مقاومت 
بیت كوین خواهد شد. با عبور از این محدوده 
احتمال رسیدن به اوج قیمت وجود دارد. اگر 
بیت كوی�ن نتواند تا ب�الاي 63.500 و 63.700 
دلار اوج بگیرد، ممكن است دچار یك اصلاح 
دیگر شود؛ در این صورت اولین حمایت پیش 
روي آن 62.000 دلار خواهد بود. ناحیه حمایتي 
اصلي قیمت بیت كوین نزدیك 61.800 دلار و 
خط روند قرار دارد. با شكس�تن این حمایت، 
احتمال خیز قیمت براي عبور از حمایت 61.120 

دلار در كوتاه مدت وجود دارد. 

ارزش گذاري بيش از 100 ميلي��ارد دلاري صرافي 
كوين بي��س و عرضه عمومي آن يك��ي از مهم ترين 
رويدادهايي بود كه فعالان ارزهاي ديجيتال از ماه ها 
پيش در انتظار آن بودند. به گزارش كريپتواسليت، 
چند روزي اس��ت كه س��هام صراف��ي ارز ديجيتال 
كوين بيس در ب��ورس اوراق بهادار نيويورك عرضه 
شده است. اين اقدام به عنوان بخشي از برنامه ريزي 
صورت گرفته براي عرضه مستقيم سهام اين صرافي 
در بورس انجام گرفته است. اين اولين باري است كه 
سهام يك كس��ب وكار مهم حوزه ارزهاي ديجيتال 
عمومي مي شود. كوين بيس پيش از عرضه عمومي، 
توس��ط تحليل گ��ران و معامله گران بي��ش از 150 
ميليارد دلار ارزش گذاري ش��ده بود. بخشي از اين 
ارزش گذاري قابل توجه به دلي��ل حجم معاملات، 
درآمد و سود س��ه ماهه اول سال 2021 اين صرافي 
بود. اين صرافي فقط در س��ال ج��اري بيش از 750 
ميليون دلار درآمد داشته است. سهام كوين بيس در 
بورس اوراق بهادار نزدك عرضه مي شود. اين عرضه 
از طريق عرضه مس��تقيم انجام خواهد شد. پيش از 
عرضه، سهام كوين بيس با قيمتي بيش از 577 دلار 
در بازارهايي نظير صرافي ارز ديجيتال اف تي ايكس 

)FTX( معامله مي شد. 

   اعتباري براي حوزه ارزهاي دیجیتال
 ،)Ontology( جان لي بنيان گذار شركت اونتولوژي
معتقد است كه عرضه عمومي صرافي كوين بيس در 
بورس، كل بازار بلاك چين را بازآرايي مي كند، حتي 
اگر در اين حوزه، نقش آفرينان بزرگ ديگري از جمله 
صرافي هاي متمركز و غيرمتمركز وجود داشته باشند. 
گفتني است شركت اونتولوژي ارايه دهنده يك بلاك 
چين عمومي و با كارايي ب��الا در زمينه داده و هويت 
غيرمتمركز اس��ت. جان لي در اين ب��اره مي گويد: ما 
شاهد افزايش فشار بر دولت ها براي اعمال سياست ها 
و مقررات گذاري صناي��ع ارز ديجيتال و بلاك چين 
خواهيم بود. ما از اين قانون گذاري ها استقبال خواهيم 
كرد، چراكه مي داني��م بدون تعيين مقررات، صنعت 

به طور رسمي شناخته نخواهد شد. سهام 250 دلاري 
كوين بيس به اين معني است كه اين صرافي با كمتر از 
10 برابر درآمد سالانه سه ماهه اول خود ارزش گذاري 
شده است. وال استريت در آستانه مشاهده اين است 
كه چطور ش��ركت هاي ارز ديجيتال مي توانند كاري 
انجام دهند كه آنها مي خواستند آن را تصاحب كنند. 
چند دهه پيش برخي از سرمايه گذاران نمي توانستند 
به طلا دسترسي داشته باشند، زيرا آنها بازار كالا يا بازار 
مشتقاتي نداش��تند. بنابراين آنها به جاي آن، بر روي 
استخراج كنندگان طلا سرمايه گذاري مي كردند. در 
حال حاضر نيز س��رمايه گذاران نهادي و خرد خريد 
س��هام كوين بيس را نوعي سرمايه گذاري جايگزين 
در اتريوم و بيت كوين در نظر مي گيرند. شركت ايليا، 
يكي از ش��ركت هاي حوزه كس��ب وكار در گزارشي 
فرصت بهره مندي ايران از حوزه ارزهاي ديجيتال را 
بررسي كرده است. ايليا سناريوهاي آينده اكوسيستم 
ارزهاي ديجيتال در ايران را مورد بررسي قرار مي دهد. 
براساس مطالعات صورت گرفته، در اين سيستم پولي 
كليه كالاها بر اساس يك معيار مشترك قيمت گذاري 
مي ش��دند اما پرداخ��ت واقعي آنها )اب��زار مبادله( با 
استفاده از كالاهاي متعددي صورت مي گرفته است. 
طبق اين گزارش، پول در آن زمان يك انحصار دولتي 
نبوده است و مي شد براي آن ارزش ذاتي، تمركززدايي 
و تنوع قائل بود. پس از آن پول سكه اي در ايران روي 
كار آمد؛ اين پول داراي ارزشي نسبتا ذاتي بود، توزيع 
آن هم متمركزتر از قبل شده بود و تنوع كمتري هم 
داش��ت. كمي بعد، سيس��تم پولي اعتباري در ايران 
راه اندازي شد. در اين زمان وام هاي متعددي در اختيار 
جامعه قرار مي گرفت، ش��اهد تأس��يس اولين بانك 
رسمي ايران بوديم. از ويژگي هاي اين سيستم پولي 
مي توان به قراردادي بودن، توزيع متمركز و تنوع كمتر 
از سيس��تم هاي قبلي اشاره كرد. سيستم پولي بدون 
پش��توانه را مي توان جديدترين سيستم پولي ايران 
دانست. از آنجايي كه بانك ها توانايي بازپرداخت طلا 

در ازاي اسكناس را نخواهند داشت، بانك هاي مركزي 
به طور رس��مي درصد پش��توانه طلا را كاهش دادند، 
بنابراين اسكناس هاي منتشر شده توسط بانك مركزي 
براساس پش��توانه اقتصادي آن كشور و حساب هاي 
بانكي افراد در بانك هاي تجاري با پشتوانه اسناد بانك 

مركزي چاپ مي شدند.

   1۷ درصد مردم ایران رمزارز دارند
رمزارز به علت دارا بودن ويژگي هاي تعريف كننده ارزش 
اقتصادي ارزها همچون قابليت دستيابي، قابليت انتقال 
به خارج از سيستم تعريف شده و قابليت تبديل به ساير 
ارزها، مي تواند به عنوان پول رايج در نظر گرفته شود 
و دولت ها و بازيگران مختلفي در دنيا در حال حركت 
به سمت پذيرش رمزارزها به عنوان پول در ازاي ارايه 
خدمات و محصولات هستند. بر اساس اين گزارش، 
سرمايه گذاري رفتار پولي نوظهوري در ميان ايراني ها 
است. اين در حالي است كه ويژگي هاي پولي رمزارزها، 
با بهبود همه جانبه شرايط جامعه رابطه مستقيم دارد. 
ايلي��ا در گزارش خود اين فرضي��ه را ارايه مي كند كه 
در دنياي رمزارزها كه شاخص هاي پولي در حداكثر 
ارزش ذاتي، غيرمتمركزب��ودن توزيع و تنوع بالا قرار 
دارد، شاخص هاي مربوط به تحليل وضعيت جامعه نيز 
مي تواند در حالت ايده آل خود قرار گيرند و اين يعني 
حركت به سمت دنياي رمزارزها لزوما شرايط نامناسبي 
براي كشور به وجود نمي آورد. ايليا در بخش ديگري 
از گزارش خود ادعا مي كند كه حدود 17 درصد مردم 
ايران رمزارز دارند. نمونه هاي آماري در اين گزارش بر 
افراد در بازه س��ني 18 تا 65 سال تمركز داشته است. 
داده هاي اين گزارش نش��ان مي ده��د كه 65 درصد 
مردم ايران معتقدند آينده متعلق به رمزارزها اس��ت. 
33 درصد در مورد سرنوش��ت آن ترديد دارند و تنها 
2 درصد مردم به آينده آنها بدبين هستند. در بخش 
كسب وكارهاي گزارش، اكوسيستم رمزارزها در ايران را 
زير ذره بين برده و بخش هاي اين اكوسيستم را توضيح 
داده است. اكوسيستم رمزارزها در كشور ما به گونه اي 
نامتوازن رشد يافته است. يكي از جالب ترين بخش هاي 
گزارش بررس��ي دلايل ورود و خروج مردم به و از بازار 
ارزهاي ديجيتال اس��ت. اصلي ترين دليلي كه مردم 
ايران براي عدم ورود و همينطور خروج از فعاليت در 
حوزه رمزارزها اذعان مي كنند، نبود تخصص و اطلاعات 
در خصوص بازار است. از ميان شركت كنندگان، 21 
درصد تخصص را دليل اصلي خروج از اين بازار عنوان 
كرده ان��د. 23 درص��د هم مي گويند تا به حال س��ود 
كافي را برده اند. از سوي ديگر، 12 درصد ضرر را عامل 

اصلي خروج خودشان مي دانند. در طرف ديگر، 38.5 
درصد شركت كنندگان مي گويند نداشتن اطلاعات 
كافي باعث واردنشدن به بازار بوده است. 23.5 درصد 
مي گويند پول كافي براي ورود ندارند و 11 درصد هم 

ريسك بالا را مقصر مي دانند.

   دو س�ناریوي متفاوت ب�ازار رمزارزها؛ در 
صورت روابط بین المللي گسترده یا محدود

در بخش بعدي به بررسي رويكرد كشورها در مقابل 
ارزهاي ديجيتال مي پ��ردازد و نقش نهادي مختلف 
قانوني در ايران و ديگر كشورهاي دنيا را مورد بررسي 
قرار مي دهد. طبق اين گزارش، سيل فراگير رمزارزها، 
باعث شده است تا فرصتي استثنايي در اختيار ما قرار 
بگيرد. اين گزارش همچنين از دو سناريوي محتمل با 
نام هاي »جاده ابريشم« و »جاده چالوس«، به عنوان 
سناريوهاي پيش روي اكوسيس��تم رمز ايران يا افق 
1410 ياد مي كند. در س��ناريوي جاده ابريشم، ايران 
روابط بين المللي گس��ترده تري دارد و همين مساله 
خط ومشي هاي سياس��تي آن در خصوص رمزارزها 
را تعيين خواهد كرد. در طرف ديگر، در سناريو جاده 
چالوس، روابط بين المللي ايران بسيار محدود است و 
سايه تحريم ها همچنان بر سر كشور سنگيني مي كند. 
گزارش معتقد است كه در هر دو سناريو، ويژگي هاي 
مش��تركي وجود دارد. در اين گزارش آمده است، در 
ساليان گذشته عدم وجود فضاي ارتباط موثر ايران با 
بازارهاي بين المللي به علت وجود تحريم هاي ظالمانه و 
همچنين سلطه پول برخي كشورها )دلار و …(، ايران 
را از نقش آفريني گسترده تر در عرصه مالي جهاني باز 
داشته بود، اما اكنون با ظهور پديده اي به نام رمزارزهار 
بازي ابرقدرت ها و انحصار شاهراه هاي مالي به عنوان 
خون در رگ هاي دنيا برهم ريخته است. امروز، فرصتي 
تاريخي براي ايران است تا نقش خود را به عنوان يكي 
از اصلي ترين شكل دهندگان سيستم ها شاهراه هاي 
جديد مالي همس��و با منافع ملي خ��ود ايفا كند. اين 
نقش آفريني اثربخش با رويكرد مثبت نسبت به پديده 
رمزارزها و رمزدارايي ها ميسر خواهد شد با تقويت و 
تسهيل رشد اكوسيستم رمزارزها و كسب وكارهايي 
كه در اين زمينه فعاليت مي كنند؛ با ايجاد آرامش در 
فضاي فعاليت جوانان و دانش��مند كشورمان، هرچه 
سهم ايران از تعاملات رمزارزي دنيا بيشتر، نقشش در 
تعيين و تدوين مسير آينده اش پررنگتر خواهد بود، 
كشورهاي بسياري در تلاشند تا نقش خود را در اين 
آينده مالي دنيا پررنگ تر كنند و ما نيز بايد تصميمات 

سرنوشت سازي در اين مقطع حساس اتخاذ كنيم.

قيمت بيت كوين پس از ثبت اوج ۶۴ هزار دلاري با اصلاح همراه شد و تا ۶۱ هزار دلار سقوط كرد

بيت كوين عقب نشست



تعادل | فرشته فريادرس |
بازار خودرو پس از پشت سرگذاشتن پرنوسان ترين 
روزها در اواس��ط فروردين م��اه ۱۴۰۰ در حالي به 
استقبال ارديبهش��ت مي رود كه ركود شديدي در 
بازار حاكم ش��ده و خريد و فروش در اين بازار به كف 
رسيده است. البته پس از اعلام افزايش قيمت خودرو 
در سه ماه آينده به گفته رييس شوراي رقابت، جو بازار 
خودرو تا حدي متشنج شد و نوسانات قيمت خودرو 
روزانه به چند ميليون تومان رسيد. اما با گذشت دو 
هفته از اين اظهارات، نبود يك چش��م انداز روش��ن 
از وضعي��ت اقتصاد ايران خصوص��ا در پي مذاكرات 
برجامي، حجم معام��لات خودرويي بين خريداران 
و فروش��ندگان در اين بازار با افت محسوسي مواجه 
شده اس��ت. از اين رو، مي توان گفت بخش تقاضاي 
واقعي بازار خودرو در ركود كامل به سر مي برد و اين 
روزها بازار خودرو در فاز انتظاري قرار دارد. برهمين 
اساس، نيازي كه هم اكنون در بازار وجود دارد بيشتر 
مربوط به بخش سرمايه گذاري است؛ به عبارتي بهتر، 
افراد براي حفظ ارزش دارايي خود اقدام به ثبت نام و 
شركت در قرعه كشي خودرو مي كنند.با ترسيم چنين 
وضعيتي از بازار خودرو، اين پرسش مطرح مي شود كه 
آيا قيمت خودرو در ماه هاي پيش رو كاهش مي يابد 
يا افزايش؟ پيش بيني ها نشان از اين دارد كه قيمت 
خودروها تا انتخابات ۱۴۰۰ افزايش قيمتي را تجربه 
نخواهد كرد، اما با ورود به فصل تابستان و با وجود تورم 
كه در اقتصاد كش��ور وجود دارد، اين احتمال وجود 
دارد كه قيمت خودرو به سمت افزايش ميل پيدا كند. 

  بازار خودرو در روزهاي پاياني فروردين
بازار خودرو پس از سپري كردن پرنوسان ترين روزهاي 
۱۴۰۰ در هفته گذش��ته، طي چند روز اخير به يك 
ثبات نسبي رسيده است. به طوريكه نوسانات قيمتي 
در اين بازار به حداقل رسيده است. اين در حالي بود كه 
روزهاي ابتدايي هفته گذشته برخي خودروهاي مونتاژ 
داخل افزايش قيمت چشمگيري راتجربه كرده بودند. 
به گونه اي كه پس از آن نيز نوبت به خودروهاي ارزان 
قيمت بازار رسيد تا وارد مسير افزايشي شوند و به اين 
ترتيب از ابتداي هفته گذشته تا روزهاي پاياني شاهد 

گراني در بازار خودرو بوديم. 
 البته برخي دلايل اين افزايش قيمت ها را به احتمال 
گران ش��دن قيمت كارخانه اي خودرو ربط دادند. اما 
هر چه به انتهاي هفته گذشته نزديكتر شديم، نمودار 

قيمتي خودرو تغيير چنداني نداشت و اوضاع به سمت 
ثبات پيش رفت. ناگفته نماند ك��ه اين روزها در بازار 
خودرو نيز خريد و فروش چنداني صورت نمي گيرد. به 
نظر مي رسد، همچنان خريداران وفروشندگان منتظر 
نتايج مذاك��رات برجامي باش��ند. چراكه نتيجه اين 
مذاكرات قطع به يقين بر روي اقتصاد ايران و به ويژه 
ن��رخ ارز اثر گذار خواهد بود. از آنجايي كه بازار خودرو 
نيز متاثر از نرخ ارز است، هر گونه سيگنالي به اين بازار، 
نمودار خودرو را افزايشي يا كاهشي خواهد كرد.يعني 
چنانچه دلار به هر دليلي با افزايش قيمت مواجه شود 
خودرو گران خواهد شد و در مقابل اگر نرخ ارز كاهش 
يابد خودرو نيز مي تواند افت قيمتي را تجربه كند؛ البته 
اينكه قيمت كارخانه خودرو افزايش پيدا كند يا خير 
به دليل اينكه بسياري از مصرف كنندگان نمي توانند 
به چنين قيمتي نياز خود را برطرف كنند نمي تواند 
چندان مهم باشد.برهمين اس��اس، شاهد يك دوره 

انتظاري در بازار خودرو هستيم. 
در اين ميان رصد بازار خودرو در هفته اي كه گذشت 
نشان مي دهد، با به حداقل رس��يدن خريد و فروش 
خودرو، مسير بازار طي روزهاي گذشته تغيير كرد و 
افزايش قيمت ها در اين بازار متوقف ش��د؛ به طوريكه 
انواع خودروهاي پرايد طي دو روز گذشته ثبات قيمت 
را تجربه كردند و در حال حاضر خودروهاي پرايد ۱۱۱ 
برابر با ۱۳۰ميليون توم��ان، ۱۳۱ برابر ۱۱۲ ميليون 

تومان، ۱۳۲ و ۱۵۱ به ترتيب ۱۳۰، ۱۱۲، ۱۱۶ و ۱۱۳ 
ميليون تومان قيمت دارند. هرچند ركود بازار خودرو 
هنوز منجر به ريزش قيمت ها در اين بازار نشده است 
و در حال حاضر اكثر خودروهاي موجود در بازار در فاز 
انتظار هس��تند و قيمت آنها طي دو روز گذشته ثابت 
بوده است؛ در حال حاضر خودرو پژو ۲۰۰۸ مدل ۹۸ و 
۹۹ به ترتيب ۸۴۰ و ۹۱۰ ميليون تومان قيمت خورده 
اس��ت و پژو ۲۰۶ تيپ ۲ نيز در اين مدت بر روي ۱۹۷ 
ميليون تومان ثابت بوده است و تيپ ۵ اين خودرو نيز در 
اين مدت بر روي ۲۶۳ ميليون تومان ثابت بوده است.

   قيمت سازي؛ خريداران احتياط كنند
در اي��ن ميان، با آغ��از موج چهارم كرونا در كش��ور 
بسياري از فعاليت هاي تجاري و اقتصادي تحت تأثير 
رعايت پروتكل هاي بهداش��تي تعطيل و تنها گروه 
اول از كسب و كارهاي ضروري مجاز به ادامه فعاليت 
هستند. اعمال اين نوع محدوديت براي فعاليت هاي 
تجاري باعث شد بسياري از كسب و كارها به فضاي 
مجازي روي بياورند و معاملات خود را در اين بخش 
دنبال كنند. اما اتفاقي كه با تعطيلي واحدهاي صنفي 
فروش خودرو رخ داده، اين است كه برخي سودجويان 
با قيمت گذاري غي��ر واقعي به دنبال افزايش قيمت 
و ايج��اد بازار كاذب هس��تند.چندي پيش س��عيد 
موتمني از ثبات در بازار خودرو از ابتداي س��ال خبر 

داد و ثابت ماندن نرخ ارز را عامل كاهش تقاضا براي 
خريد عنوان كرده بود.رضا الُفت نسب نيز در خصوص 
قيمت گذاري در س��ايت هاي فروش خريد و فروش 
خودرو نيز دراظهاراتي گفته بود كه با توجه به تعطيلي 
رسمي واحدهاي فروش، عده اي براي خريد نسبت 
به درج آگهي در اين سايت ها اقدام كردند و بخشي از 
اين آگهي ها مربوط به نمايشگاه داران بوده و خريد و 

فروش در فضاي مجازي در جريان است.
امير ارس��لان منصوري عضو هيات مدي��ره اتحاديه 
فروشندگان خودروي كشورنيز در گفت وگو با »ميزان« 
نيز گفته بود: » فعالان صنف فروش خودرو از ابتداي 
هفته مانند ساير صنوف به دليل رعايت نكات بهداشتي 
و كاهش تردد فعاليت خود را متوقف كردند و در حال 
حاضر خريد و فروش به صورت رس��مي از طريق اين 
واحدها صورت نمي گيرد.« همچين به گفته او، روند 
افزايشي قيمت خودرو به دليل ثبات نرخ ارز از ماه هاي 
گذشته متوقف ش��ده و ميزان خريد و فروش كاهش 
شديدي داشته است. او در عين حال تاكيد كرده كه 
بالا رفتن قيمت ها در فضاي مجازي غير واقعي است 
و به مردم توصيه مي شود براي خريد خودرو از مراكز 
رسمي عضو صنف اقدام كنند.به نظر مي رسد با توجه به 
ثبات در بازار خودرو، برخي از سايت هاي خريد و فروش 
با قيمت سازي به دنبال افزايش قيمت در خورو و ايجاد 

بازار كاذب هستند.

    اما دو نكته مهم 
با اين ح��ال دو نكته حائز اهميت هم اكن��ون در بازار 
خودرو وجود دارد؛ نخست اينكه قيمت خودرو آنقدر 
بالا رفته كه مردم به عنوان مصرف كننده اصلي و كسي 
كه تقاضاي واقعي خريد داشته باشد، ديگر قدرت اين 
كه بتوانند خودروي مورد نياز خود را از بازار تهيه كنند، 
را ندارد. بنابراين بخش تقاضاي واقعي بازار خودرو در 
ركود كامل قرار دارد و اين نيازي كه هم اكنون در بازار 
وجود دارد بيشتر مربوط به بخش سرمايه گذاري است 
كه افراد براي حفظ ارزش دارايي خود اقدام به ثبت نام 
و شركت در قرعه كشي خودرو مي كنند. نكته دوم اينكه 
با توجه به اينكه فرآيند قيمت گذاري خودرو در شوراي 
رقابت زمان بر بوده و از سويي انتخابات در پيش است، 
بسيار بعيد است كه خودرو تا پيش از انتخابات افزايش 
قيمت داشته باش��د، اما با وجود تورمي كه در اقتصاد 
كشور وجود دارد، نهايتا در تابستان بايد منتظر گران 

شدن خودرو باشيم.
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جزييات بسته جديد 
سياست ارزي بانك مركزي

خبرگزاري مه�ر |رييس كنفدراس��يون صادرات 
ضمن تش��ريح بسته سياس��ت ارز حاصل از صادرات 
بانك مرك��زي، گفت: دارندگان تعهد ارزي س��ال۹۸ 
و۹۹ رفع تعهد كنند تا از استرداد ماليات برارزش افزوده 
و معافي��ت مالياتي برخوردار ش��وند. محمد لاهوتي 
با اش��اره به ابلاغيه جديد بان��ك مركزي در خصوص 
روش هاي بازگشت ارز صادراتي۱۴۰۰، اظهار داشت: 
از س��ال ۹۷ موضوع تعهد ارزي صادركنندگان به يك 
چالش جدي بي��ن دولت و فعالان اقتصادي در عرصه 
صادرات و صادركنندگان تبديل شده و چندين و چند 
بخشنامه پي در پي از سوي بانك مركزي صادر شد كه 
به دليل ناكارآمدي با بخشنامه هاي جديدي جايگزين 
شده است. رييس كنفدراسيون صادرات ايران افزود: 
در نهايت اين اتفاقات باعث دس��تور رييس جمهور به 
معاون اقتصادي ش��د كه منتج به ابلاغيه۱۷۷ ستاد 
هماهنگي اقتصادي دولت در آبان ماه سال ۹۹ گرديد. 
در اين زمان به نظر فعالان اقتص��ادي و اتاق بازرگاني 
ايران، اين ابلاغيه يكي از موضوعات مهمي بود كه رفع 
بسياري از مشكلات صادركنندگان در آن ديده شده 
بود، اگرچه همچنان ابهاماتي نيز در پي داشت كه عملًا 
اجراي اين ابلاغيه را بلااثر مي كرد. وي تصريح كرد: بر 
اين اساس موضوعاتي بايد در اين ابلاغيه مورد اصلاح 
قرار مي گرفت ت��ا صادركنندگان بتوانند يك بار براي 
هميشه، تكليف خود در بازگشت ارز صادراتي را بدانند؛ 
اما در نهايت با توجه به اختياري كه س��تاد هماهنگي 
اقتصادي دولت براي موضوع ص��ادرات و واردات كالا 
از محل ارز صادرات به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
داده بود، موضوع اصلاح اين ابلاغيه در كميته اقدام ارزي 
سازمان توسعه تجارت ايران در دستور كار قرار گرفت. به 
گفته لاهوتي، برگزاري جلسات متعدد در قالب كميته 
اقدام ارزي منجر به ارايه پيشنهادات۱۳ بندي از سوي 
اين كميته به ستاد هماهنگي اقتصادي دولت شد كه 
البته اين پيشنهادات، به امضاي همه اعضاي كارگروه 
از جمله س��ازمان امور مالياتي، گمرك ايران، سازمان 
توس��عه تجارت، معاونت امور صنايع وزارت صمت و 
نمايندگان هر سه اتاق رسيد؛ اما متأسفانه بررسي آن، 
۴ ماه معطل ماند و در نهايت با مكاتبه اي كه روساي سه 
اتاق بازرگاني، تعاون و اصناف با رييس جمهور صورت 
گرفت، موضوع در معاونت اقتصادي رياست جمهوري 
مورد بحث قرار گرفت و در نهايت، در بند۱۵ ابلاغيه كه 
مكملي بر ابلاغيه۱۷۷ بود، كميته ماده ۲ مكلف شد 
كه ظرف مدت يك هفته پيشنهادات اتاق ها را بررسي 
كند. وي اظهار داشت: روز گذشته بسته سياستي ارز 
حاصل از صادرات از س��وي بانك مركزي ابلاغ شد و از 
آنجايي كه مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي بوده، 
تمام شرايط برگشت ارز صادراتي از سال ۹۷ تا ۱۴۰۰ 

در آن ديده شده است.

 لزوم بهره گيري از تجارت
1200 ميليارد دلاري با همسايگان

فارس| رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق با 
اشاره به بازار ۱۲۰۰ ميليارد دلاري كشورهاي منطقه 
گفت: اين در حالي است كه حجم كل صادرات سالانه 
غيرنفتي ايران در سال هاي اخير سالانه بين ۳۰ تا ۴۰ 
ميليارد دلار بوده اس��ت. يحيي آل اسحاق با اشاره به 
وضعيت صادرات غيرنفتي كش��ور گفت: در حالي كه 
مجموع صادرات و واردات س��الانه ۱۵ كشور همسايه 
حدود ۱۲۰۰ ميليارد دلار است اما حجم صادرات سالانه 
غيرنفتي كشور در سال هاي اخير بين ۳۰ تا ۴۰ ميليارد 
دلار بوده است و در بخش خدمات فني و مهندسي نيز 
حجم صادرات كشور در سال هاي اخير رقم قابل توجهي 
نبوده است.  وي با اشاره به اينكه حجم صادرات در اغلب 
كش��ورهاي دنيا رقم قابل توجهي است، بيان داشت: 
همانطور كه اشاره شد حجم واردات و صادرات سالانه به 
۱۵ كشور همسايه حدود ۱۲۰۰ ميليارد دلار است كه با 
مختصر تحركي براي توسعه صادرات قادر خواهيم بود 
كه سالانه بين ۱۵۰ تا ۳۰۰ ميليارد دلار از حجم صادراتي 
اين كش��ورها را به خود اختص��اص دهيم. رييس اتاق 
مشترك بازرگاني ايران و عراق با بيان اينكه يكي از شروط 
و الزامات صادرات يك كالا عرضه كالاهاي با كيفيت و 
داراي خدمات پس از فروش اس��ت، افزود: براي حضور 
پرقدرت در بازارها و امكان رقابت با رقبا بخش خصوصي 
بايد به اراي��ه كالاهاي با كيفيت بپ��ردازد.  وي گفت: 
حاكميت نيز بايد با بستر سازي مناسب و سياست گذاري 
در امر ص��ادرات زمينه صادرات كالا را در كش��ورهاي 
مختلف براي فعالين اقتصادي و صادركنندگان فراهم 

كند و از آنها پشتيباني كند.

تخفيف 10 درصدي براي رفع 
تعهد ارزي صادركنندگان

رييس س��ازمان توس��عه تجارت ايران اعلام كرد: در 
راستاي تسهيل و تس��ريع ايفاي تعهدات ارزي و رفع 
موانع پي��ش روي صادركنندگان، كميت��ه ماده )۲( 
مصوبات چهاردهمين جلسه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي، صادركنندگان س��ال هاي ۱۳۹۸، ۱۳۹۹ 
و ۱۴۰۰ را ب��ا اعمال تخفي��ف ۱۰درصدي، مكلف به 

بازگرداندن ۹۰ درصد ارز حاصل از صادرات كرد.
حميد زادبوم اظهار داشت: صادركنندگان جهت ايفاي 
تعهدات ارزي خود ب��ا هزينه هاي معتنابهي از جمله 
هزينه هاي نقل و انتقال ارز روبرو بوده و بعضا در خصوص 
قيمتگذاري كالاهاي صادراتي خود نيز با ابهاماتي مواجه 
هس��تند، از اين رو، با هدف كاه��ش هزينه هاي آنان، 
۱۰درصد تعهدات ارزي صادركنندگان تخفيف داده 
شد و صادركنندگان سال هاي ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ صرفا 
موظف به ايفاي تعهدات ارزي حاصل از صادرات خود 

به ميزان ۹۰ درصد خواهند بود.

قيمت خودرو در ماه هاي پيش رو كاهش مي يابد يا  افزايش؟ 

بازار خودرو در فاز انتظار

ش�ركت فولاد خوزستان براي نخس�تين بار در كش�ور، توانست با 
بهره گيري از توان نيروهاي متخصص ش�ركتي و همكاري ش�ركت 
دانش بنيان داخلي در قالب انعقاد قرارداد پژوهشي و نوآوري، موفق 

به بومي سازي و ساخت اسلايد گيت نوع CS80 شود.
ابراهيم دادرس، مدير تحقيقات، تكنولوژي و بهينه سازي در گفت وگو 
با خبرنگار روابط عمومي اظهار داشت: اسلايد گيت از تجهيزات مهم در 
توليد فولاد است كه در زير پاتيل مذاب نصب مي شود و وظيفه قطع و 
وصل جريان مذاب و كنترل ميزان مذاب خروجي از پاتيل را بر عهده 

دارد. به عبارت ساده تر، شير كنترل قطع و وصل جريان مذاب است.
 وي با اشاره به حساسيت عملكرد اين تجهيز گفت: به دليل بالا بودن 
فشار هيدرواستاتيك مذاب و دماي بالاي آن، عملكرد اسلايد گيت 
با حساسيت  بالايي همراه است، به گونه اي كه در صورت بي دقتي در 
ساخت و رعايت نكردن درصد خطاي ابعادي و كيفيت متالورژيكي 
مواد به كار رفته، امكان نشت مذاب وجود داشته و مي تواند فاجعه بار 
باشد. تا پيش از اين، ساخت اين تجهيز در انحصار شركت هاي اروپايي 
و امريكايي بوده و حتي سازنده هاي شرق آسيا در ساخت مدل هاي 

جديد توفيق قابل توجهي نداشته اند. 
دادرس در ادامه بيان داشت: در كشور ايران چندين بار براي ساخت اين 
تجهيز در شركت هاي مختلف اقدام شده و به دلايل مختلف مطلوب 
نبوده است. خوشبختانه با استفاده از بستر ايجاد شده از سوي مديريت 
ارشد ش�ركت فولاد خوزس�تان در حمايت از پژوهش و تكنولوژي 
و كميته عالي پژوه�ش و با محوريت واحد تحقيق�ات، تكنولوژي و 
بهينه  س�ازي و هم افزايي توانمندي هاي فن�ي و مديريتي كاركنان 
تعميرات و بهره بردار مديريت نس�وز در ش�ركت فولاد خوزستان و 
ش�ركت دانش بنيان پايا مواد، موفق به س�اخت، تست سرد و گرم و 

بهره برداري از تجهيز اسلايد گيت تايپ CS80 شديم.

وي اف�زود: نكته حائز اهمي�ت در اين پروژه، هماهنگ�ي واحدهاي 
بهره ب�ردار، خريد و س�ازنده با مديري�ت تحقيق�ات، تكنولوژي و 
بهينه سازي بود، به گونه اي كه انجام كار در كمتر از ۴ ماه به نتيجه رسيد. 
براي ساخت اين قطعه از روش مهندس�ي معكوس و بر پايه فناوري 
ابرِ نقاط اس�تفاده شد.  ساخت اين قطعه حاصل كار گروهي و توانايي 

ماشين ابزار سنتي و CNC بود.
مدير تحقيقات، تكنولوژي و بهينه سازي ضمن تشكر از مديرعامل 
سازمان، كميته عالي پژوهش، واحدهاي بهره بردار، تعميرات، خريد و 
كاركنان مديريت تحقيقات، تكنولوژي و بهينه سازي فولاد خوزستان 
گفت: فولاد خوزس�تان در س�ال ۱۴00 در يك تلاش فراگير اقدام به 
برنامه ريزي منس�جم به منظور اجراي بيش از ۱0 پروژه پژوهش�ي- 
تكنولوژي انحص�اري، نموده كه براب�ر برنامه ريزي انجام ش�ده و با 
حمايت مديريت ارشد سازمان در پايان سال شاهد ساخت تجهيزات 
خاص، بهينه سازي مواد مصرفي، ساخت كاتاليست هاي ارتقاء يافته و 
انجام پروژه هاي مهم در بخش ارتقاي استانداردهاي زيست محيطي 
و بازيافت به كمك موسس�ات تحقيقاتي، شركت هاي دانش بنيان و 
دانشگاه هاي معتبر خواهيم بود. اين رويه علاوه بر سود و صرفه جويي 
هزينه، به نتايج ارزنده اي در ارتقاء شاخص هاي پژوهشي كشور منجر 

مي شود .
دادرس در پايان با اشاره به دريافت تنديس زرين نوآوري محصول برتر 
ايراني در سال ۱۳۹۹ گفت: اين دستاورد با همت كاركنان مجموعه براي 
شركت فولاد خوزستان به دست آمد و گام موثري در تقويت ريشه هاي 

پژوهش خلاق در شركت به شمار مي آيد.
اين گزارش حاكي است، پروژه بومي سازي اسلايد گيت پاتيل از نوع 
CS80 در ش�ركت فولاد خوزس�تان در اوايل دي ماه ۱۳۹۹ آغاز و در 

نخستين روزهاي فروردين ۱۴00 به بهره برداري رسيد.

 CS80 بومي سازي اسلايد گيت پاتيل از نوع 
در شركت فولاد خوزستان
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خبرروز

محسن قاضي مرادي در قطعه هنرمندان آرام گرفت
محس��ن قاضي مرادي بعد از مدت ها رنج بيماري، در آرامگاه ابدي خود در قطعه هنرمندان بهشت زهرا آرام گرفت. پيكر محسن 
قاضي مرادي، بازيگر فقيد س��ينما و تلويزيون امروز، جمعه ۲۷ فروردين ماه در قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( و در كنار مزار 

گرشاسب رئوفي به خاك سپرده شد.
 ديگر همسايه او در خانه ابدي اش، حسين ملكي، )حسين آرتيست( عكاس و فيلمبردار سينماست كه به تازگي درگذشته است.

خاكس��پاري اين بازيگر به دليل رعايت پروتكل هاي بهداش��تي و براي پرهيز از طولاني شدن مدت زمان برنامه، بدون سخنراني 
برگزار شد با اين حال جمعيتي از مردم در قطعه هنرمندان گرد هم آمده بودند.

رويداد

فرمانده ستاد عمليات مديريت بيماري كرونا در تهران از 
آماده باش كامل مراكز نقاهتگاهي خبر داد. عليرضا زالي در 
خصوص وضعيت شيوع بيماري در استان تهران، عنوان 
كرد: در پايتخت براي اولين بار تمام شهرها در وضعيت 
قرمز قرار گرفتند و گسترش بيماري به صورت همگن 
در تمامي مناطق رخ داده است. او ادامه داد: استان البرز، 
بعد از استان گيلان، بالاترين شتاب بروز بيماري در موج 
چهارم را تجربه مي كند، بنابراين در هم تنيدگي و تردد 
بين استان هاي تهران و البرز، مي تواند يكي از مهم ترين 
عوامل افزايش آمار ابتلا در پايتخت باشد. زالي با اشاره 
به اينك��ه اين اواخر حجم مراجعين س��رپايي به مراكز 
بهداشتي و درماني استان تهران، تاكنون بي سابقه بوده 
است، عنوان كرد: بر اساس گزارشات روزانه در تهران، از 
هر دو نفر مراجعه كننده به مراكز با علائم بيماري كرونا، 
تست PCR يك نفر مثبت مي شود، همچنين نرخ مثبت 
شدن تست هاي سريع نيز ۲۵ درصد برآورد شده است؛ 
اين نشان از پخش گس��ترده ويروس در اس��تان دارد. 
فرمانده ستاد عمليات مديريت بيماري كرونا در تهران 
گفت: اكنون شاخص اپيدميولوژيك مولد پايه در تهران، 
۱.۶ گزارش شده است كه از سرعت بالاي سرايت و شيوع 
بيماري حكايت دارد. اين شاخص در اسفندماه در تهران 

۰.۷ تا ۰.۸ متغير بود. به گفته زالي، از ابتداي فروردين ماه 
۵۳ درصد مجموع بستري و ۷۵ درصد مجموع مرگ و 
مير در افراد ۶۰ س��ال به بالا رخ داده كه البته اين آمار در 
نوجوانان و كودكان زير ۱۰ سال با كاهش روبرو بوده و از 
۱۰,۲ درصد در اس��فندماه، به ۴ درصد در فروردين ماه 
رسيده اس��ت. او ادامه داد: اسفندماه در گروه هاي سني 
۴۰ تا ۵۰ سال و ۵۰ تا ۶۰ س��ال، آمار بستري به شدت 
پايين بود، ام��ا در فروردين ماه رون��د صعودي به خود 

گرفته اس��ت، به طوري كه بعد از گروه سني ۶۰ سال به 
بالا، افراد ۴۰ تا ۵۰ س��ال بيشترين ميزان بستري را به 
خود اختصاص داده اند.زالي از همكاري تمام نهادها براي 
افزايش ظرفيت تخت هاي بيمارستاني خبر داد و گفت: 
مهم ترين مساله، علاوه بر تخت، موضوع تامين اكسيژن 
است كه از حياتي ترين مولفه هاي درمان بيماران كرونايي 
محسوب مي شود و بايد براي روزهاي آتي نيز تدابيري در 

اين خصوص انديشيده شود.

آماده باش كامل مراكز نقاهتگاهي كرونا در تهران

راهاندازيبیمارستانصحراييدرقزوين

مرزپرگهر

جامعه ديدگاه

اشتباه ها را تكرار نكنيم
يك كارشناس گردشگري با اشاره به مدل توسعه 
گردشگري در روستاها، هش��دار داد: در توسعه 
روستاها، به ويژه توسعه بوم گردي و گردشگري 
روس��تايي، هرگونه تغيير در س��بك زندگي، و 
تغيير در طبيعت برخلاف هويت محلي، به شدت 
آس��يب زا خواهد بود. اين روزها تب برگشت به 
روستا بالا گرفته و اين نگران كننده است. نگراني از 
تكرار نگرش ها و رفتارها كه همچون بلاي آسماني، 
اول بر سر روستاها و سپس بر سر شهرها نازل شد؛ 
چرا ك��ه در قرن هاي اخير به ويژه قرن بيس��تم، 
روس��تاها را نه روستاييان نابود كردند و نه شيوه 
توليد و سبك زندگي شان. روستاها را نگرش ها 
و افكار غلط در س��طح جهاني از بين برد. پس از 
رنس��انس، مدنيت و متمدن بودن مساوي بود با 
زرق و برق زندگي شهري. اختراع برق، تلويزيون، 
مخابرات، ماش��ين و زندگي ماشيني، رفاه آور و 
نشانه پيشرفت بود. صنعت در برابر سبك زندگي 
روستايي قرار گرفت، تحقيرش كرد و حسرت در 
دل روستاييان گذاشت. كتاب هاي درسي پر شد 
از آمار پيش��رفت هاي دروغين. دانش بشري در 
خدمت مدرنيسم قرار گرفت و به ياري جهانِ در 
مسير گمراهي آمد. البته آمارها دروغ نمي گفتند 
اما اين گمراهي را تبليغ مي كردند.ميزان سواد در 
شهر و روستا، نسبت جمعيت شهري و روستايي 
در كتاب هاي درس��ي با نمودارهاي تحقيرآميز، 
آموزش داده مي شد و كسي به تحقيرآميز بودن 
اين نسبت ها توجه نداشت، چون يك پارادايم بر 
ذهن همه انسان ها حاكم بود كه در قرن اخير به 
آن »پيشرفت خطي« گفته مي شود، يعني از يك 
جايي شروع مي كني، رشد مي كني ومي رسي به 
جايي كه به عنوان »هدف« تعيين ش��ده است. 
من در مقاله اي علمي، اس��م اين نوع پيشرفت را 
»دندان مصنوعي پيش��رفت« گذاشته ام. به اين 
معنا كه افكار گمراهانه انس��ان بعد از مدرنيسم، 
جهان را فرا گرف��ت و دو جنگ بزرگ را تحميل 
كرد، اما هيچ كس بيدار نشد. انسان ها تا رنسانس 
و قرن ۱۶ ميلادي همراه و هم پاي طبيعت بودند. 
اتفاق عجيب و غريبي نمي افتاد. سيل و زلزله بلا 
نبود، يك اتفاق عادي بود و زخم هاي زياد بر جاي 
نمي گذاشت. بعد از رنسانس، انسان بر طبيعت 
سوار شد. خواست سيل را مهار كند، سد ساخت. 
اما نمي دانست براي مهار سيل، نبايد جنگل ها 
را بسوزاند. هرجا شهرنشيني نسبت به جمعيت 
روستايي بيش��تر بود، افتخار و نشانه پيشرفت و 
توسعه بود. اين نس��بت با آمار ميزان باسوادان و 
ميزان بهره مندي از مواهب تكنولوژي و صنعت 
همپوشاني داشت. يكي در دِه با گاو، زمين را شخم 
مي زد و ديگري در شهر و كازينو به عيش و نوش 
بود يا در ساحل، خوش مي گذراند. اين تصوير و اين 
تصويرسازي، حسرت در دل روستاييان مي كاشت 

و شهر شده بود آمال و آرزو.

مجموع قربانيان كرونا در كشور از ۶۶ هزار نفر گذشت

روابط عمومي وزارت بهداش��ت از فوت ۳۲۸ بيمار 
ديگر خبر داد.ب��ه گزارش رواب��ط عمومي وزارت 
بهداش��ت درمان و آموزش پزش��كي اع��لام كرد: 
تاكنون ۳۷۲ هزار و ۳۶۲ نفر دُز اول واكسن كرونا و 
۱۱۲ هزار و ۱۰۸ نفر نيز دُز دوم را تزريق كرده اند و 
مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۴۸۴ 
هزار و ۴۷۰ دُز رس��يد. بر اساس معيارهاي قطعي 
تش��خيصي، ۲۵ هزار و ۲۶۱ بيمار جديد مبتلا به 
كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد كه سه هزار و ۲۰۷ 
نفر از آنها بستري شدند و مجموع بيماران كوويد۱۹ 

در كشور به دو ميليون و ۱۹۴ هزار و ۱۳۳ نفر رسيد. 
با فوت۳۲۸ بيمار كوويد۱۹ مجموع جان باختگان 
اين بيماري به ۶۶ هزار و ۸ نفر رسيد.خوشبختانه 
تاكنون يك ميليون و ۷۶۱ هزار و ۴۹۷ نفر از بيماران، 
بهبود يافته يا از بيمارس��تان ها ترخيص شده اند و 
چهار هزار و ۶۵۲ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند .تاكنون ۱۴ ميليون و ۱۶۵ هزار 
و ۷۷۱ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام 

شده است.

ويروس برزيلي و آفريقاي جنوبي هم وارد ايران مي شود
براساس گزارش ها تاكنون در ايران فقط ويروس كروناي 
انگليسي ش��يوع يافته است اما از آنجايي كه نمي توان 
جلوي ويروس را گرفت بدون ش��ك بالاخره ويروس 
برزيلي و آفريقاي جنوبي هم وارد ايران مي ش��ود.پيام 
طبرس��ي، عضو كميته ملي مقابله با كرونا، با اشاره به 
آخرين وضعيت كروناي برزيلي و آفريقاي جنوبي در 
كشور گفت: از آنجايي كه ويروس كرونا در چندماه اخير 
جهش پيدا كرده است، ۳ نوع آن به لحاظ باليني اهميت 
بسيار بالايي دارد. يكي انگليسي است كه اكنون در كشور 
ما در حال تاخت و تاز است و در بدترين وضعيت شيوع 
كرونا از ابتدا تاكنون قرار گرفتيم، ديگري برزيلي است كه 
اولين بار به واسطه يك فرد برزيلي كه به ژاپن سفر كرده 
بود، در اين كشور شناسايي شد و در حال حاضر در برزيل 
غوغا به پا كرده به گونه اي كه روزي ۴ هزار نفر در اثر ابتلا 
به اين نوع ويروس فوت مي كنند و حتي در انگلستان هم 
شيوع پيدا كرده و باوجود اينكه تعداد زيادي از افراد در 
اين كشور واكسينه شده اند اما همچنان مبتلا مي شوند و 
ديگري نوع آفريقاي جنوبي است كه در انگليس شناخته 
شده است.او افزود: از اين جهت كه ممكن است اين سه 
نوع ويروس تاثير واكسن هاي ساخته شده را پايين بياورد 
كه باعث نگراني هايي در جهان شده است.طبرسي درباره 
شيوع اين دو نوع ويروس در ايران تصريح كرد: بر اساس 
گزارش ها تاكنون در ايران فقط ويروس كروناي انگليسي 
شيوع يافته است اما از آنجايي كه نمي توان جلوي ويروس 

را گرفت بالاخره بدون شك ويروس برزيلي و آفريقاي 
جنوبي هم وارد ايران مي ش��ود.رييس بخش عفوني 
بيمارستان مسيح دانشوري در پاسخ به اين سوال كه 
آيا كساني كه ويروس چيني يا انگليسي گرفتند، باز هم 
به اين دو نوع ويروس مبتلا مي شوند يا خير؟ گفت: بله 
حتي كساني كه به كرونا مبتلا شدند باز هم ممكن است 
به ويروس آفريقاي جنوبي يا برزيلي مبتلا شوند مانند 
كشور انگلستان كه الان درگير ويروس برزيلي شده است.
او درباره علت صحبت هايي مبني بر عدم تزريق واكسن 
كرونا به افرادي كه تاكنون مبتلا به كرونا شدند، بيان كرد: 
اينكه گفته مي شود به افرادي كه كرونا گرفتند واكسن 
كرونا نمي زنند صحت ندارد و اينگونه نيست فقط به دليل 
اينكه تعداد واكسن كم است تصميم گرفتند فعلا كساني 
كه اصلا كرونا نگرفتند را واكسينه كنند چون افرادي كه 
مبتلا شدند ايمني نسبي دارند اما كساني كه اصلا كرونا 

نگرفتند هيچگونه ايمني در برابر ويروس ندارند.

ذرهبین

رييس اداره محيط زيست طبيعي حفاظت محيط زيست استان تهران از لزوم 
توافق سازمان حفاظت محيط زيست و وزارت نيرو برسر ميانگين حداقل نياز 
آبي زيست محيطي رودخانه جاجرود خبر داد. امير عباس احمدي گفت: اين 
حداقل ها در شرايط خشكسالي، نرمال و ترسالي محاسبه شده، به تاييد سازمان 
حفاظت محيط زيست رسيده و اين سازمان در انتظار برگزاري نشستي در اين 
زمينه با وزارت نيرو است. او ضمن بيان اينكه براساس قانون تالاب ها سازمان 
حفاظت محيط زيست موظف است حداقل نياز آبي زيست محيطي رودخانه ها 
را مطالعه و مش��خص كند، اظهار كرد: سازمان حفاظت محيط زيست نيز در 
همين راستا براي مطالعه نياز آبي زيست محيطي رودخانه جاجرود در استان 
تهران اعتباري تعيين كرد و اين مطالعات توسط دانشگاه شهيد بهشتي انجام 
شد. امير عباس احمدي ادامه داد: دانشگاه شهيد بهشتي طي يك سال نياز آبي 
زيست محيطي رودخانه جاجرود - كه به دو سد لتيان و ماملو مي ريزد - را مورد 
مطالعه قرار داد و حداقل اين نياز آبي را در سه مدل مختلف شرايط نرمال، ترسالي 

و خشكسالي تعيين كرد.

رهاسازي حداقل نياز آبي زيست محيطي 
رودخانه جاجرود 

نقدروز

اين روزها بيش از همه چيز خبرهايي منتشر مي شود و بعد از چند ساعت و روز 
دوباره تكذ يب مي شود. خبرهايي كه بيشتر كرونايي هستند، از وضعيت شهرها 
و اس��تان ها گرفته تا تعداد واكسن هاي خريداري شده و وارد شده به كشور. اما 
آنچه در اين ميان بايد مورد توجه قرار گيرد. وضعيت بحراني اين روزهاي كرونا 
در كشور است. اينكه تمام بيمارستان ها موظف شده اند تا بيماران كرونايي را 
پذيرش كنند، تمام عمل هاي جراحي غير اورژانسي لغو شده است. برخي شهرها 
از وضعيت قرمز هم گذر كرده اند، اين مهم است نه اينكه به سياه رسيده اند يا نه. 
اينكه وضعيت واكسن هنوز مشخص نيست و در بازار سياه ناصر خسرو واكسن 
با قيمت هايي بين ۴۰ تا ۶۰ ميليون به فروش مي رسد. اينها مسائل مهمي است 
كه مس��وولان بايد به آن توجه كنند. اينكه اخبار اين روزها را تاييد يا تكذيب 
كنيم نمي تواند دردي را از مردم مبتلا به كرونا و كساني كه عزيزانشان را به خاطر 
اين بيماري از دس��ت مي دهند، دوا نمي كند. در اين شرايط بايد هر چه زودتر 
واكسيناسيون سراسري آغاز شود و مردم به اين باور برسند كه مسوولان به جان 

و سلامتي مردم اهميت مي دهند.

 تكذيب ها چه تاثيري
 مي تواند داشته باشد

كارگران و روند روبه رشد تورم

آيا با دستمزد ۴ ميليون توماني مي توان زندگي كرد؟
فعالان كارگري نگران تورم هس��تند؛ 
پديده اي خارج از يد اختيار طبقه كارگر 
كه مي تواند خيلي سريع افزايش قليل 
دستمزد ۱۴۰۰ را بي اثر س��ازد. تا آخرين ماه سال 
قبل، نم��ودار تورم، نموداري صعودي بوده اس��ت. 
شوك درماني اقتصاد كه از ابتداي سال ۹۷ آغاز شده 
تا آخرين ماه از سال ۹۹ با شتاب بسيار به پيش تاخته 
و هزينه هاي حداقلي زندگي را به شدت افزايش داده 
است. در چنين شرايطي است كه بانك مركزي تورم 
هدف اعلام مي كند: نرخ تورم ۲۲ درصدي براي سال 
۱۴۰۰. در خردادماه ۹۹، بانك مركزي طي بيانيه اي، 
چارچوب هدف گذاري نرخ تورم را اعلام و هدف نرخ 
تورم را براي يك سال آينده ۲۲ درصد، با دامنه مثبت 

و منفي دو واحد درصد تعيين كرد. 

    آمارهاي تورمي اسفند
مركز آمار، گزارش رسمي تغييرات شاخص قيمت 
كالا و خدمات در اسفند ۱۳۹۹ را در سه بازه ماهانه، 
متوسط ۱۲ ماهه و نقطه به نقطه اعلام كرد. گزارش 
اين مركز نشان مي دهد نرخ تورم ماهانه اسفند ١٣٩٩ 
در مقايس��ه با بهمن سال قبل به ١,٨ درصد رسيده 
است. يعني ظرف يك ماه قيمت كالاها و خدمات به 

اين ميزان رشد كرده است.

    داده هاي تورمي فروردين
در فروردين نيز شاخص هاي تورمي غيررسمي نشان 
از افزايش دوباره قيمت ها دارد. كافيست به چند نمونه 
گذرا اش��اره كنيم. از قيمت هاي دولتي و عمومي تر 
شروع مي كنيم؛ نوزدهم فروردين ماه، نايب رييس 
هيات مديره و مديرعامل شركت بهره برداري متروي 
تهران و حوم��ه از افزايش ۲۵ درصدي قيمت بليت 
مترو در تهران خبر داد و گفت: اين نرخ ها از ابتداي 
ارديبهشت ۱۴۰۰ اعمال مي شود.اين در حالي است 
كه قيمت تاكسي حتي از اين هم بيشتر افزايش يافته 
است. كرايه تاكس��ي در شهرهاي مختلف براساس 
مصوبات شوراي شهر مربوطه بين ۲۵ تا ۳۵ درصد 
گران شده است. براي نمونه، در مشهد اين افزايش 
نرخ بيشتر از ۳۵ درصد بوده اس��ت. ۲۴ فروردين، 

رييس س��ازمان تاكسيراني ش��هرداري مشهد در 
اين رابطه با بيان اينكه افزايش نرخ كرايه تاكسي ها 
به تصويب رسيده و اجرا ش��ده، بيان كرد: از ابتداي 
امسال به طور ميانگين ۳۵.۲ درصد افزايش نرخ كرايه 
تاكسي اعمال شده است كه البته اين ميزان با توجه 

به نوع خودرو متفاوت خواهد بود.

    تورم دو برابر افزايش حقوق است
عبدالله وطنخواه )فعال كارگري مستقل( در ارتباط 
با چشم انداز معيشتي پيش رو به ايلنا مي گويد: در 
بهترين حالت، يك ميليون تومان به دس��تمزد هر 
كارگر قرار اس��ت اضافه ش��ود؛ به اين يك ميليون 
تومان نمي شود دل خوش كرد. واقعيت اين است كه 
در همين دو هفته بعد از تعطيلات نوروز، همه اقلام 
سبد معيشت گران شده اند. هر زمان مثلًا ۲۰ درصد 
به حقوق اضافه مي ش��ود، ت��ورم موجود ۴۰ درصد 
مي شود و كارگران باز ۲۰ درصد عقب مي مانند. به 
همين دليل هيچ زمان كارگران نتوانسته اند بعد از 
افزايش مزد، نفس��ي از سر آسودگي بكشند و كمي 
خيال شان راحت شود. او اضافه مي كند: با توجه به 
افسارگسيختگي تورم ايجادي كه حتي در آمارهاي 
تلطيف شده مراجع رسمي هم خود را نشان مي دهد، 
افزايش دستمزد بازهم منجر به »ارزان سازي نيروي 
كار« و سركوب و فريز مزدي مي شود؛ از سوي ديگر، 
مديران دولتي هيچ زمان اين دلهره ها را ندارند چون 
هميش��ه حقوق ش��ان چند برابر نرخ تورم افزايش 
مي يابد و نجومي بگير هستند؛ حتي مديران سازماني 
مانند تامين اجتماعي، كه درواقع مديران سازماني 
متعلق به كارگران هس��تند و بايد در حد دستمزد 

كارگران حقوق بگيرند، حقوق هاي چند ده ميليون 
توماني و نجومي دارند؛ كس��اني ك��ه از قِبل بازوي 
ما كارگران نان مي خورن��د، چندين برابر ما حقوق 
دارند! بنابراين همه مولفه هاي اقتصاد جوري كنار 
هم چيده شده كه كارگر جماعت هيچ زمان نتواند 
به بهبود معيش��ت اميدوار باشد و بگويد "چه خوب 
امسال زندگي ام بهتر از سال قبل يا سال هاي قبل تر 
خواهد بود "! مديران هر سال سقف حقوقي شان بالاتر 
مي رود؛ كسي كه حقوق رسمي اش ۲۵ يا ۳۰ ميليون 
تومان اس��ت، ديگر دغدغه ۲۵ درصد افزايش نرخ 

تاكسي يا ۵ هزار تومان مرغ گران تر ندارد. 

    زنبيلي كه هر روز خالي تر مي شود
خس��رو زرگريان )فعال صنفي كارگران ساوه( نيز 
در ارتباط با چش��م انداز معيشتي ۱۴۰۰ مي گويد: 
واقعيت اين است كه مهم ترين مساله براي كارگران، 
»تورم« است؛ كارگران روز و شب درگير تورم هستند 
و دلواپس گران ش��دن قيمت ها؛ در سه سال اخير، 
همه چيز به ضرر كارگران بوده؛ قيمت هر جنس��ي 
را از ابتداي ۹۷ تا امروز اگر بررس��ي كنيم مي بينيم 
حداقل ۵ برابر تا ده برابر رشد داشته است. من كارگر 
وقتي مي روم خريد، اين گراني ه��ا را با تمام وجود 
مي فهمم چون هر روز زنبيلم خالي تر مي ش��ود. با 
اين حداقل حقوق ها كارگري كه سه چهار سر عايله 
دارد، ب��راي زندگي كردن باي��د بتواند معجزه كند! 
او معتقد اس��ت كه كارگران براي تامين معاش بايد 
حتماً شغل دوم و سوم داش��ته باشند: »در منطقه 
ساوه بسياري از كارگران پيشينه روستايي دارند و 
در روستاهايشان صاحب زمين كشاورزي هستند؛ 
يعني فقط با حقوق تنها زندگي نمي كنند؛ بخشي 
از درآمدشان از كش��اورزي يا باغداري است؛ وگرنه 
حقوق هيچ تناسبي با هزينه ها ندارد و به نظر مي رسد 
كه همه قيمت ها همچنان در حال افزايش است. شما 
همين كرايه تاكسي را ملاك قرار بدهيد ببينيد چقدر 
همه چيز گران شده يا قرار است گران شود؛ وقتي خود 
دولتي ها مجوز ۲۵ تا ۳۰ درصد گراني را در ماه اول 
سال مي دهند، ديگر از بقالي سر گذر يا آرايشگر محل 

چه انتظاري مي توان داشت؟!«

گزارش

كوتاهوخواندني
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